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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IA΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Ε΄ 

Συνεδρίαση 21ης Ιανουαρίου 2021 

Ώρα έναρξης:  4.03 μ.μ. 

Αρ.16  

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ) 

 Χαίρεται, καλό απόγευμα!   

 Παρακαλώ, καθίστε.  

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Προχωρούμε στο πρώτο κεφάλαιο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Μοναδικό 
θέμα είναι το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του 2021 Νόμος του 2021». 

 Παρακαλώ την πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών να διαβάσει την έκθεση.  

 Έχετε δέκα λεπτά, κυρία Ερωτοκρίτου. 

(Η σχετική έκθεση αποσπάσματα της οποίας ανέγνωσε η πρόεδρος της επιτροπής.) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2021 Νόμος του 2021» 

Μέλη της επιτροπής: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Νικόλας Παπαδόπουλος  Κωστής Ευσταθίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Γιώργος Λιλλήκας 

 Μάριος Μαυρίδης Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άγγελος Βότσης 

 Άριστος Δαμιανού Άννα Θεολόγου 

 Ο κρατικός προϋπολογισμός για το οικονομικό έτος 2021, κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
σύμφωνα με το άρθρο 81 του Συντάγματος και ακολούθως παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού για μελέτη και υποβολή σχετικής έκθεσης προς το σώμα. Με τον κρατικό 
προϋπολογισμό για το έτος 2021 κατατέθηκε επίσης το Μεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό Πλαίσιο (ΜΔΠ) για τα 
έτη 2021-2023. 
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 Όπως είναι γνωστό, ο κρατικός προϋπολογισμός για το έτος 2021 είχε κατατεθεί αρχικά στις 9 
Οκτωβρίου 2020, εντός του προβλεπόμενου συνταγματικού πλαισίου, δηλαδή τρεις μήνες πριν από την έναρξη 
του επόμενου οικονομικού έτους και υποβλήθηκε στην ολομέλεια του σώματος στις 17 Δεκεμβρίου 2020 για 
σκοπούς της κατά νόμο έγκρισής του, παρά ταύτα καταψηφίστηκε. 

 Το Υπουργείο Οικονομικών αντιλαμβανόμενο την ανάγκη διασφάλισης της εύρυθμης λειτουργίας του 
κράτους και διερμηνεύοντας τις θέσεις της πλειοψηφίας των μελών της Βουλής, όπως αυτές είχαν εκφρασθεί 
κατά τη συζήτηση του καταψηφισθέντος, σύμφωνα με τα πιο πάνω, προϋπολογισμού υπέβαλε νέο νομοσχέδιο 
για τον κρατικό προϋπολογισμό για το έτος 2021, το οποίο κατατέθηκε στη Βουλή στις 14 Ιανουαρίου 2021. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε τον υπό αναφορά 
προϋπολογισμό, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Ιανουαρίου 2021.  Στη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών κ. Κωνσταντίνος Πετρίδης και η Υπουργός 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ζέτα Αιμιλιανίδου, συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς των 
υπουργείων τους. 

 Ο κρατικός προϋπολογισμός του 2021, όπως εκ νέου κατατέθηκε στη Βουλή, προβλέπει δαπάνες 
(τακτικές και αναπτυξιακές) για τις οποίες ζητείται έγκριση πληρωμής, ύψους €7.158.245.905 και παρουσιάζει 
αύξηση δαπανών κατά 2,5% σε σύγκριση με τις αρχικά προϋπολογισθείσες και εγκριθείσες δαπάνες του 
προϋπολογισμού του 2020 (μη περιλαμβανομένων των τεσσάρων συμπληρωματικών προϋπολογισμών του 
2020). 

 Σημειώνεται ότι, μετά τις τροποποιήσεις που έχουν ενσωματωθεί σε αυτόν ως αποτέλεσμα των 
διαβουλεύσεων που έλαβαν χώρα μετά την καταψήφιση του αρχικού προϋπολογισμού για το έτος 2021, ο νέος 
προϋπολογισμός παρουσιάζεται αυξημένος κατά €339.912.290. 

 Τα έσοδα που προβλέπονται στον υπό αναφορά προϋπολογισμό (εξαιρουμένων των 
χρηματοοικονομικών ροών) ανέρχονται στα €6.480 εκατομ., σε σύγκριση με αναθεωρημένα έσοδα ύψους 
€5.917 εκατομ. το 2020, παρουσιάζοντας αύξηση της τάξης του 9,5%. 

 Οι κυριότερες κατηγορίες δαπανών για το 2021 συγκριτικά με το 2020, συνοψίζονται ως ακολούθως: 
 

Προϋπολογισθείσες 
2020 

€εκατομ. 

Προϋπολογισθείσες 
2021 

€εκατομ. 

% μεταβολή 
2020/2019 

Δαπάνες προσωπικού 2.885 2.961  +2,6% 

Λειτουργικές Δαπάνες 779 899 +15,4% 

Μεταβιβαστικές πληρωμές 2.662 3.332 +25% 

Κεφαλαιουχικές δαπάνες 691 759 +9,8% 

Εξυπηρέτηση δημόσιου 
χρέους (τόκοι) 

520 530 +1,9% 

 Περαιτέρω, οι κυριότερες κατηγορίες εσόδων για το 2021 συγκριτικά με το 2020 έχουν ως ακολούθως: 
 

Αναθεωρημένα 
2020 

€εκατομ. 

Προϋπολογισθέντα 2021 
€εκατομ. 

% μεταβολή 
2021/2020 

Άμεσοι φόροι 2.225 2.162 -2,8% 

Έμμεσοι φόροι 2.711 2.942 +8,5% 

Μη φορολογικά έσοδα 981 1.375 +40,2% 

 Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν από τον Υπουργό Οικονομικών, οι κυριότεροι οικονομικοί δείκτες 
για την περίοδο 2019-2023 έχουν ως ακολούθως: 

 
2019 2020 2021 2022 2023 

ΑΕΠ (τρέχουσες τιμές) (€εκατομ.) €21.943,6 €20.534,7 €21.679,2 €22.773,6 €23.888,1 

Ρυθμός Ανάπτυξης (% ΑΕΠ) 3,2% -5,5% 4,5% 3,5% 2,8% 

Πρωτογενές Ισοζύγιο (% ΑΕΠ) 4,2% -2,2% 1,4% 1,3% 1,5% 

Δημοσιονομικό Ισοζύγιο (%ΑΕΠ) 1,7% -4,5% -0,7% -0,6% -0,1% 
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Δημόσιο Χρέος (% ΑΕΠ) 95,5% 114,8% 111% 102,3% 98,1% 

Ανεργία(% Εργατικ. Δυναμικού) 7,1% 8% 7% 6% 5,2% 

Πληθωρισμός 
(% μεταβολή Δείκτη Τιμών Καταναλωτή) 

0,5% -0,6% 1% 1,5% 2% 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης, ο Υπουργός Οικονομικών ανέφερε ότι μετά την καταψήφιση του κρατικού 
προϋπολογισμού για το έτος 2021, η κυβέρνηση προχώρησε στη διεξαγωγή σειράς συναντήσεων με 
εκπροσώπους των κοινοβουλευτικών κομμάτων και των πολιτικών παρατάξεων, ώστε να εξευρεθεί 
συναινετική λύση με σκοπό να καταστεί δυνατή η έγκριση του κρατικού προϋπολογισμού του 2021.  Στις εν 
λόγω συναντήσεις συζητήθηκε εκτεταμένα αριθμός προτάσεων και εισηγήσεων, οι οποίες στην πλειοψηφία 
τους κρίνεται ότι δεν επηρεάζουν τον κρατικό προϋπολογισμό του 2021. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο αξιωματούχο, η έγκριση του κρατικού προϋπολογισμού από την ολομέλεια του 
σώματος κρίνεται ως υψίστης σημασίας για τη διασφάλιση της εύρυθμης λειτουργίας του κράτους, τη στήριξη 
των εργαζομένων και των επιχειρήσεων, καθώς και την εφαρμογή των μέτρων για την υλοποίηση των 
δράσεων του Ταμείου Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας.  Σε αντίθετη περίπτωση, η εκ μέρους της Δημοκρατίας 
προσφυγή στις αγορές για την άντληση της αναγκαίας ρευστότητας θα καταστεί ανέφικτη, με αποτέλεσμα να 
παρουσιαστεί αδυναμία χρηματοδότησης των δράσεων που απαιτούνται για στήριξη της οικονομίας. 

 Αναφορικά με τις τροποποιήσεις που επήλθαν στον κρατικό προϋπολογισμό του 2021, ο οποίος τέθηκε 
ενώπιον της επιτροπής, σε σχέση με τον καταψηφισθέντα προϋπολογισμό, ο Υπουργός Οικονομικών ανέφερε 
τα ακόλουθα: 

1. Σε ό,τι αφορά τα μέτρα αντιμετώπισης της πανδημίας COVID-19 περιλήφθηκαν πρόσθετες πιστώσεις 
ύψους περίπου €220 εκατομ. που αφορούν-  

α.  Πιστώσεις ύψους €200 εκατομ., στο πλαίσιο της ανάγκης στήριξης των επιχειρήσεων και των 
αυτοτελώς εργαζομένων λόγω εφαρμογής μέτρων για αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19, 
καθώς και πιστώσεων ύψους €200.000 για αγορά υπηρεσιών σε σχέση με την αντιμετώπιση των 
Μη Εξυπηρετούμενων Δανείων (ΜΕΔ), 

β.  πιστώσεις ύψους €20 εκατομ. για την ευρύτερη τόνωση της οικονομίας, σε περίπτωση που αυτό 
κριθεί αναγκαίο, 

γ.  πιστώσεις ύψους €120.000 για αγορά υπηρεσιών για τη λειτουργία κέντρου τηλεφωνικής 
εξυπηρέτησης πολιτών για τις υπηρεσίες που παρέχονται από την Υπηρεσία Διαχείρισης 
Επιδομάτων Πρόνοιας και τις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

2. Σε ό,τι αφορά τις κυβερνητικές τροποποιήσεις ύψους €136.709.555 που είχαν υποβληθεί κατά τη 
συζήτηση του καταψηφισθέντος προϋπολογισμού, αυτές έχουν ενσωματωθεί πλήρως στον εκ νέου 
κατατεθέντα προϋπολογισμό, ταυτόχρονα δε ενσωματώθηκε σε αυτόν και ο προϋπολογισμός της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, ο οποίος είχε εγκριθεί με απόφαση του σώματος ημερομηνίας 3 
Δεκεμβρίου 2020.  

 Σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών, στον νέο κρατικό προϋπολογισμό του 2021 περιλήφθηκαν 
περαιτέρω τα ακόλουθα: 

1. Πρόσθετες πιστώσεις ύψους €4.257.000 που θα παραχωρηθούν ως ανθρωπιστική βοήθεια προς τον 
Λίβανο, συνεπεία της έκρηξης στο λιμάνι της Βηρυτού.  Η βοήθεια θα παραχωρηθεί, σύμφωνα με την 
Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2020, υπό μορφή τροφίμων και 
ειδών ένδυσης, ενισχύοντας με τον τρόπο αυτό και την κυπριακή οικονομία.  Το εν λόγω ποσό, παρόλο 
που περιλήφθηκε στον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 4) του 2020 δεν κατέστη 
εφικτό να παραχωρηθεί εντός του 2020 λόγω της συνεχιζόμενης πανδημίας. 

2.  Σχετική πρόνοια για συνολική απασχόληση είκοσι έξι (26) εργοδοτούμενων ορισμένου χρόνου στο 
Υπουργείο Εσωτερικών [οκτώ (8) στις Τεχνικές Υπηρεσίες - Διοίκηση και δεκαοκτώ (18) στο Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως] για την υλοποίηση του νέου πλαισίου έκδοσης πολεοδομικών και 
οικοδομικών αδειών, έναντι αντίστοιχων κενών θέσεων. 

3. Μεταφορά μέρους του προϋπολογισμού του Κεφαλαίου 1510.00 «Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας», που 
αφορά στον Κλάδο Ελέγχου της Ατμοσφαιρικής Ρύπανσης, στα Κεφάλαια 1201.00 «Υπουργείο 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος - Κεντρικά Γραφεία» και 1213.00 «Τμήμα 
Περιβάλλοντος» με βάση την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 22 Δεκεμβρίου 2020, 
αναφορικά με τη βελτιστοποίηση του θεσμικού και νομοθετικού πλαισίου για την περιβαλλοντική 
αδειοδότηση και επιθεώρηση. 

 Όπως περαιτέρω ο ίδιος αξιωματούχος ανέφερε, στον κατατεθέντα νέο προϋπολογισμό έχει περιληφθεί 
επίσης η πλειοψηφία των τροπολογιών που είχαν κατατεθεί από τα κοινοβουλευτικά κόμματα, καθώς και τις 



1226 
 

πολιτικές δυνάμεις και είχαν εγκριθεί στις 17 Δεκεμβρίου 2020 κατά τη συζήτηση που προηγήθηκε της 
καταψήφισης του νομοσχεδίου του περί Προϋπολογισμού του 2021 Νόμου του 2020, οι οποίες συγκέντρωσαν 
κοινοβουλευτική πλειοψηφία.  Μεταξύ των τροπολογιών που ενσωματώθηκαν περιλαμβάνονται και αυτές που 
αφορούν στην αποκοπή ποσοστού ύψους δέκα τοις εκατό (10%) από τις ομάδες δαπανών που αφορούν σε 
συμβουλευτικές υπηρεσίες/έρευνες, λειτουργικές δαπάνες και εκπαίδευση προσωπικού/συνέδρια, σεμινάρια 
και άλλα γεγονότα.  Οι εν λόγω αποκοπές επιφέρουν συνολική μείωση των πιστώσεων ύψους €21.374.265 και 
δεν επηρεάζουν τον προϋπολογισμό της Βουλής των Αντιπροσώπων, κατ’ επιταγήν της συνταγματικής 
διάταξης. 

 Αναφορικά τις εισηγήσεις που υποβλήθηκαν από τα κοινοβουλευτικά κόμματα και τις υπόλοιπες 
πολιτικές δυνάμεις, ο ίδιος αξιωματούχος ανέφερε ότι αυτές έχουν αξιολογηθεί από την κυβέρνηση, 
σημειώνοντας παράλληλα τα ακόλουθα: 

1. Η κυβέρνηση έχει δεσμευτεί για την έναρξη κοινωνικού διαλόγου μέσα στο θεσμοθετημένο πλαίσιο, με 
στόχο την υιοθέτηση εθνικού κατώτατου μισθού στη βάση μελέτης που διεξήχθη από το Διεθνές Γραφείο 
Εργασίας, λαμβανομένων υπόψη των επικρατουσών συνθηκών στην αγορά εργασίας.  

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του ημερομηνίας 9 Δεκεμβρίου 2020, αποφάσισε την αύξηση των 
εισοδημάτων των νοικοκυριών των συνταξιούχων στα επίπεδα του ορίου της φτώχειας, με 
συνεπαγόμενη πρόσθετη δαπάνη ύψους €19 εκατομ.  Η κυβέρνηση δηλώνει έτοιμη να προχωρήσει 
στην τροποποίηση του σχετικού σχεδίου, ώστε να ενισχυθεί η κοινωνική συνοχή, στο πλαίσιο της 
διασφάλισης της βιωσιμότητας των δημοσίων οικονομικών.  

3. Η δυνατότητα αφυπηρέτησης ατόμων που εργάζονται σε βαριά/ανθυγιεινά επαγγέλματα πριν από το 
ισχύον όριο αφυπηρέτησής τους, δύναται να τύχει εξέτασης από την κυβέρνηση αφού προηγηθεί 
διεξαγωγή αναλογιστικής μελέτης, ώστε να διασφαλίζεται η βιωσιμότητα του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (ΤΚΑ).  

4. Στο πλαίσιο αλλαγής της δήλωσης πολιτικής για τα αγροτεμάχια για οικιστική ανάπτυξη στη βάση 
πλαισίου που θα καθορισθεί, η κυβέρνηση προτίθεται να ετοιμάσει σχέδιο με το οποίο να επωφελούνται 
134 κοινότητες που δεν συμμετέχουν στο Σχέδιο Αναζωογόνησης Ορεινών, Ακριτικών και Μειονεκτικών 
περιοχών. 

5. Σε σχέση με τον τραπεζικό τομέα και το θέμα των Μη Εξυπηρετούμενων Δανείων ο νόμος που 
ψηφίστηκε από τη Βουλή στις 17 Δεκεμβρίου 2020 για την αναστολή των εκποιήσεων μέχρι το τέλος 
Μαρτίου 2021 δεν αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας. Περαιτέρω, ετοιμάζεται νέο σχέδιο 
για κάλυψη των χαμηλότερων εισοδηματικών στρωμάτων που παρά το γεγονός ότι υπέβαλαν αίτηση για 
ένταξή τους στο "Σχέδιο Εστία", κρίνονται ως μη βιώσιμοι, με αποτέλεσμα να απειλούνται με απώλεια 
της οικογενειακής και επαγγελματικής τους στέγης.  Επιπροσθέτως, η κυβέρνηση, κατέθεσε στη Βουλή 
νομοσχέδιο που διαλαμβάνει, μεταξύ άλλων, την επίσπευση της διαδικασίας ενώπιον του δικαστηρίου 
σε σχέση με τις καταχρηστικές ρήτρες σε δανειακές συμβάσεις τραπεζών και αφορούν στις αποφάσεις 
της Υπηρεσίας Προστασίας Καταναλωτή.  Το εν λόγω νομοσχέδιο παρέχει τη δυνατότητα στην 
Υπηρεσία Προστασίας Καταναλωτή να επιβάλλει αποτρεπτικά διοικητικά πρόστιμα.  

6. Αναφορικά με το αίτημα για εξαγγελία προγράμματος κατασκευής Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
(ΑΠΕ) για παραχώρηση δωρεάν ηλεκτρικού ρεύματος στους μόνιμους κατοίκους ορεινών και ημιορεινών 
κοινοτήτων, η κυβέρνηση έχει εντάξει στο Εθνικό Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας, καθώς και στο 
πλάνο για την Νέα Προγραμματική Περίοδο για τα Διαρθρωτικά Ταμεία της ΕΕ, αριθμό στοχευμένων 
δράσεων για ενεργειακή αναβάθμιση κατοικιών και εγκατάσταση φωτοβολταϊκών σε υφιστάμενες και 
νέες οικείες. 

7. Σε σχέση με την ανάγκη λήψης άμεσων μέτρων για πάταξη της φοροδιαφυγής, η κυβέρνηση συνεχίζει 
να λαμβάνει σειρά μέτρων, με αποτέλεσμα να έχει μεταξύ άλλων, καταθέσει στη Βουλή νομοσχέδιο για 
τροποποίηση του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων Νόμου, το οποίο προβλέπει για την 
ποινικοποίηση της μη καταβολής του φόρου χωρίς την ύπαρξη δόλου.  Πρόσθετα, λαμβάνονται μέτρα 
για επίσπευση της διαδικασίας επιστροφών Φόρου Προστιθέμενης Αξίας μέσω αυτοματοποιημένης 
διαδικασίας, εφαρμόζοντας ανάλυση κινδύνου για συγκεκριμένες κατηγορίες επιχειρήσεων.  Στο ίδιο 
πλαίσιο, επιδιώκεται η σύνδεση επιχειρήσεων με έναν διακομιστή (online fiscalization) του Τμήματος 
Φορολογίας, που θα έχει ως αποτέλεσμα την ελαχιστοποίηση του κόστους για τους επιχειρηματίες και 
την εκ μέρους τους άμεση καταβολή του ΦΠΑ.  Περαιτέρω, δημιουργούνται αποτελεσματικοί μηχανισμοί 
για την επιστροφή του φόρου για μεγάλο αριθμό φορολογουμένων και προωθείται η ηλεκτρονική 
χαρτοσήμανση, ώστε οι φορολογούμενοι να υποχρεούνται να καταβάλουν τα νενομισμένα τέλη με 
ηλεκτρονικά μέσα, ανεξαρτήτως του χρόνου κατά τον οποίο πραγματοποιείται η χαρτοσήμανση.  

8. Όσον αφορά στις προαγωγές Συμβασιούχων Υπαξιωματικών (ΣΥΠ) προγραμματίζεται η διάθεση των 
απαραίτητων πιστώσεων για την προαγωγή 316 Λοχίων [Κλ. Α4 και Α6(ii)] ΣΥΠ σε Επιλοχίες [Κλ. 
Α7(ii)].  Σημειώνεται ότι ο προϋπολογισμός για θέματα άμυνας που κατατέθηκε στην Βουλή, ήταν 
αυξημένος κατά €70 εκατομ. σε σχέση με το 2020, ενώ με την ψήφιση του περί Συμπληρωματικού 
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Προϋπολογισμού Νόμου (Αρ. 4) του 2020 Νόμου, έχουν παραχωρηθεί κατά τη διάρκεια του έτους 2020 
πρόσθετες πιστώσεις ύψους €77 εκατομ.. 

9. Αναφορικά με το θέμα της φροντίδας των νηπίων και των παιδιών περιλαμβάνονται σημαντικές δράσεις, 
περιλαμβανομένης της επιχορήγησης για κάλυψη των διδάκτρων και δημιουργία πολυλειτουργικών 
κέντρων για παιδιά, με σκοπό τη διευκόλυνση συμμετοχής των εργαζόμενων μητέρων στην αγορά 
εργασίας.  

10. Προτάσεις που άπτονται θεμάτων σχετικών με τις εκποιήσεις, καθώς και εισηγήσεις που αφορούν το 
ΓΕΣΥ δεν δύναται να γίνουν αποδεκτές από την κυβέρνηση, καθότι αναμένεται να δημιουργήσουν 
σημαντικά προβλήματα αφενός στην κυπριακή οικονομία και αφετέρου στη φιλοσοφία του 
μονοασφαλιστικού σχεδίου υγείας.  Ωστόσο, στο Εθνικό Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας 
περιλαμβάνονται πιστώσεις ύψους €74.5 εκατομ. που αφορούν στην αναβάθμιση των υποδομών στον 
τομέα της υγείας, όπως είναι η επέκταση της αιματολογικής κλινικής και η προμήθεια εξοπλισμού 
τελευταίας τεχνολογίας, η επέκταση μονάδων ατυχημάτων και έκτακτης ανάγκης σε όλη την Κύπρο, η 
ενίσχυση του Μακάριου Νοσοκομείου, η κατασκευή ειδικής μονάδας COVID στο Γενικό Νοσοκομείο 
Αμμοχώστου και η δημιουργία μονάδας μεταδοτικών ασθενειών στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού.  
Σημειώνεται ότι, σε σχέση με το θέμα των εκποιήσεων, το Υπουργείο Οικονομικών διαμορφώνει νέο 
σχέδιο για στοχευμένη αναστολή δόσεων μέχρι την 30η Ιουνίου 2021, ενώ σε περίπτωση ύπαρξης 
κοινοβουλευτικής πλειοψηφίας, είναι σε θέση να επαναφέρει το σχέδιο παραχώρησης κυβερνητικών 
εγγυήσεων συνολικού ύψους €1 δις σε επιχειρήσεις που έχουν πληγεί από την πανδημία, για τη 
δανειοδότησή τους από τραπεζικά ιδρύματα. 

 Η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ανέφερε, μεταξύ άλλων, ότι το 
Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων πέραν των σχεδίων που υλοποιεί το Υπουργείο 
Οικονομικών, έχει προκηρύξει για το μήνα Ιανουάριο του 2021 σχέδια στήριξης των εργαζομένων και των 
επιχειρήσεων ύψους €130 εκατομ., με στόχο τη συγκράτηση της ανεργίας.  Όπως η ίδια σημείωσε, στόχος του 
υπουργείου δεν είναι μόνο η καταβολή επιδομάτων και συναφώς δίνεται έμφαση και στην υλοποίηση 
προγραμμάτων παροχής κινήτρων σε επιχειρήσεις για επανένταξη στην αγορά εργασίας όλων των ομάδων 
του πληθυσμού που βρίσκονται κοντά στο όριο φτώχιας. 

 Σύμφωνα με την ίδια αξιωματούχο, η καταβολή των επιδομάτων που παραχωρούνται από το υπουργείο 
σε τακτική βάση γίνεται άμεσα, ενώ για τα επιδόματα που παραχωρούνται για σκοπούς στήριξης των 
επιχειρήσεων και των εργαζομένων λόγω της πανδημίας COVID-19, η καταβολή θα πραγματοποιηθεί αμέσως 
μετά την έγκριση των απαιτούμενων πιστώσεων. 

 Όσον αφορά στο ζήτημα της θεσμοθέτησης κατώτατου μισθού η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων ανέφερε ότι κάτι τέτοιο μπορεί να πραγματοποιηθεί στην περίπτωση που το ποσοστό 
ανεργίας μειωθεί σημαντικά και δημιουργηθούν συνθήκες πλήρους απασχόλησης. Ωστόσο, η κυβέρνηση 
προτίθεται άμεσα να προχωρήσει στην έναρξη κοινωνικού διαλόγου, εντός του θεσμοθετημένου πλαισίου για 
την επίτευξη του στόχου αυτού. 

 Τέλος, η ίδια αξιωματούχος ανέφερε ότι η κυβέρνηση προχωρεί με την συνολική τροποποίηση του 
συστήματος παραχώρησης συντάξεων, ώστε αυτό να καταστεί δικαιότερο και πιο λειτουργικό για του πολίτες.  

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, με την εισήγηση της Επιτροπής Οικονομικών: 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή με την παρούσα έκθεσή της υποβάλλει τον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό στην ολομέλεια του σώματος, κατόπιν απόφασης της επιτροπής η οποία λήφθηκε στη 
συνεδρία της ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2021, για σκοπούς λήψης τελικής απόφασης σε σχέση με την 
έγκριση ή απόρριψη αυτού από το σώμα.  

 Ταυτόχρονα, επιφυλάσσει το δικαίωμα των μελών της, όπως και των υπόλοιπων βουλευτών για την 
υποβολή τροπολογιών στο στάδιο της κατά Κεφάλαιο και ομάδα/υποομάδα δαπανών ψήφισης σε νόμο. 

 Σημειώνεται ότι οι τελικές θέσεις όλων των κοινοβουλευτικών πλευρών αναμένεται να διατυπωθούν κατά 
τη συζήτηση του προϋπολογισμού στην ολομέλεια του σώματος. 

 Τέλος, η επιτροπή σημειώνει ότι υποβάλλοντας με την παρούσα έκθεσή της τον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό στην ολομέλεια του σώματος για συζήτηση, επιφυλάσσεται ως προς τα τελικά του μεγέθη, τα 
οποία ενδέχεται να διαφοροποιηθούν στη βάση περικοπών ειδικών κονδυλίων, όπως και της τελικής 
διαμόρφωσης των συνολικών δαπανών, υπό το φως της έγκρισης ή απόρριψης τροποποιήσεων σε αυτόν, οι 
οποίες κατατέθηκαν ή ενδέχεται να κατατεθούν εκ μέρους της κυβέρνησης ή/και βουλευτών. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Ερωτοκρίτου. 
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 Θα ήθελα να σας παρακαλέσω τους επόμενους ομιλητές να τηρείτε την ώρα που σας έχει δοθεί. 

 Εκ μέρους των Ανεξαρτήτων η κ. Άννα Θεολόγου για δέκα λεπτά.   

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Επειδή ακούστηκε πολλές φορές τις τελευταίες ημέρες από συναδέλφους και κόμματα να επικαλούνται 
την ευθύνη που έχουν οι βουλευτές, για να στηρίξουν τον προϋπολογισμό του κράτους, από το 2016 που 
μπήκα στη Βουλή των Αντιπροσώπων με τη νέα σύνθεση της Βουλής, νιώθω ακριβώς τούτο το τεράστιο βάρος 
της ευθύνης και των καθηκόντων που κλήθηκα να αναλάβω τζιαι είναι πολλές φορές που συζητούσα με τον 
εαυτό μου, εάν εγώ είμαι σε θέση και είμαι ικανή να αποφασίζω για τους πολίτες τούτου του τόπου, να ρυθμίζω 
τον τρόπο που ζουν και επιβιώνουν, να ευθύνομαι για ορθές ή λανθασμένες αποφάσεις που μπορεί να 
ωφελούν ή να ζημιώνουν αντίστοιχα τον λαό, προσπαθώντας να μην αδικήσω κανέναν.  Είναι τεράστια τούτη η 
ευθύνη, είναι τεράστιο τούντο το βάρος, δε χρειάζεται να μας το επισημάνει κάποιος.  Το μόνο που ήθελα και 
θέλω είναι, όταν θα φύγω από τη Βουλή, τουλάχιστον να ξέρω ότι έχω το μέτωπό μου καθαρό και το κεφάλι 
μου ψηλά και εύχομαι όσες αποφάσεις έλαβα μέχρι σήμερα να μην έβλαψαν ή να αδίκησαν κανέναν.  Λοιπόν, 
σήμερα είναι ακόμα μια ασήκωτη μέρα για εμάς και μέσα σ’ αυτή τη νέα μορφή του ο προϋπολογισμός δεν 
πείθει, αφού φαίνεται ότι η στόχευση μέσα από την αύξηση των δαπανών κατά €340 εκατομ. δεν επαρκεί, για 
να βοηθήσει την τόσο πληγωμένη οικονομία, λόγω των περιοριστικών μέτρων και του αδικαιολόγητου σε 
πολλές περιπτώσεις κλεισίματος πολλών επιχειρήσεων.  Δεν ικανοποιεί τις θέσεις που θέσαμε αναφορικά με 
την προηγούμενή του μορφή, διότι πλέον τα προβλήματα ξεκινούν να διογκώνονται και να πολλαπλασιάζονται, 
αφού ο πολίτης θα κληθεί να πληρώσει δόσεις που είχαν ανασταλεί λόγω πανδημίας, ενώ η επιχείρησή του 
παραμένει ακόμα κλειστή, ενώ έχει χάσει τη δουλειά του ή ενώ ακόμα περιμένει τη στήριξη της κυβέρνησης 
από τα προηγούμενα σχέδια.  Θα κληθεί να πληρώσει φορολογίες για προηγούμενες χρονιές, χωρίς να έχει τα 
εισοδήματα ή την επιχειρηματική δραστηριότητα πλέον, θα κληθεί να πληρώσει ενοίκια, τέλη εταιρειών για 
επιχειρήσεις που ήταν κλειστές για τουλάχιστον εννέα μήνες, κοινωνικές ασφαλίσεις, άδειες κυκλοφορίας μέσα 
σε περιοριστικά μέτρα και τόσες άλλες τόσες υποχρεώσεις προς ένα κράτος που θα έπρεπε πρώτα να προνοεί 
και μετά να απαιτεί. 

 Δε θα υπάρχει άλλη αναστολή στις δόσεις των δανείων για όσους πήραν ήδη αναστολή εννιά μηνών 
είπε το Υπουργείο Οικονομικών, επειδή προφανώς έληξε η πανδημία και οι επιχειρήσεις τους λειτουργούν 
κανονικά και μπορούν να καλύψουν όλα τα λειτουργικά τους έξοδα και η πελατεία τους συνεχίζει να υφίσταται 
και έχουν τα έσοδά τους.  Επειδή σίγουρα αυτό αντιλαμβάνεται η κυβέρνηση, όταν εισηγείται αυτά τα μέτρα και, 
επειδή ακούγεται ότι αυτή η προσέγγιση έρχεται από την Ευρωπαϊκή Αρχή Τραπεζών, εμείς δεν έχουμε τα ίδια 
δεδομένα με τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες και θα έπρεπε ο υπουργός να εξετάσει την οποιαδήποτε 
εξαίρεσή μας.  Άλλωστε στην Κύπρο δε δίνονται τόσο εύκολα δάνεια, λόγω του υπερβολικού ιδιωτικού 
δανεισμού ή και του γεγονότος ότι δεν υπάρχουν διαθέσιμες περιουσίες, για να υποθηκευτούν, και, αν δοθούν 
δάνεια, θα είναι υπερβολικά υψηλά τα επιτόκια σε σχέση με τα ευρωπαϊκά και, αν γίνουν αναδιαρθρώσεις, 
αυτές οι αναδιαρθρώσεις θα είναι γεμάτες καταχρηστικές ρήτρες, διότι εδώ δεν υπάρχει η λεγόμενη σωστή 
τραπεζική πρακτική και ο έλεγχος. 

 Είπαν επίσης ότι υπάρχει το νομοσχέδιο για τις καταχρηστικές ρήτρες και πλέον θα μπαίνουν σοβαρές 
ποινές από την Υπηρεσία Προστασίας του Καταναλωτή και άρα οι τράπεζες θα έχουν μια δαμόκλειο σπάθη, 
όταν λειτουργούν εις βάρος του καταναλωτή, αλλά, πριν να τους πιστέψει ο πολίτης, πρέπει να γνωρίζει και να 
δει αν όντως κατά την εφαρμογή του νόμου θα υπάρξουν τα επιθυμητά αποτελέσματα, διότι ο νέος νόμος έχει 
περισσότερα τρωτά σημεία από τον προηγούμενο και δε θα επεκταθώ περισσότερο, γιατί σε αυτά θα 
επεκταθούμε στην επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

 Κάποιοι πείστηκαν από τη δημιουργία δικαστηρίων για θέματα χρηματοοικονομικής φύσης, για να 
σώσουν τους δανειολήπτες από τις εκποιήσεις, που ήδη προσφεύγουν στα δικαστήρια και ήδη διεκδικούν 
πάγωμα στις διαδικασίες των εκποιήσεων χωρίς το επιθυμητό αποτέλεσμα.  Απλώς θα αλλάξουν όνομα στο 
δικαστήριο και καμιά περαιτέρω προστασία δε θα υπάρξει!  Άλλωστε, αυτές οι αποφάσεις δεν εφαρμόζονται 
από την μια μέρα στην άλλη, αλλά δυστυχώς οι πολίτες χάνουν τις περιουσίες τους από τη μια μέρα στην άλλη. 

 Πού είναι η στήριξη για ενοίκια;  Πού είναι οι φορολογικές ελαφρύνσεις;  Οι επιχειρήσεις ζητούν 
επανειλημμένα να βοηθηθούν με έμμεση στήριξη με την επιστροφή των φορολογικών υποχρεώσεων πίσω στις 
επιχειρήσεις, για να μπορούν να διατηρήσουν την αναγκαία ρευστότητα αυτή τη στιγμή.  Άμα θέλει η 
κυβέρνηση, μπορεί να βοηθήσει αυτή την κατάσταση, το θέμα είναι να θέλει και σε ποιο βαθμό.   

 Μέσα σε όλα αυτά, ο Υπουργός Οικονομικών επανήλθε με την πρόταση για τις κρατικές εγγυήσεις προς 
τις τράπεζες.  Πρωτοποριακές οι λύσεις στα προβλήματα της οικονομίας από τους τεχνοκράτες του 
υπουργείου!  Δεν ξέρουν άλλες οικονομικές πολιτικές πέρα από τη στήριξη στις τράπεζες μόνο!  Γιατί θέλουν 
κρατικές εγγυήσεις οι τράπεζες, για να δώσουν δάνεια, αφού πριν λίγες μέρες ανακοίνωναν κέρδη;  Για να μη 
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συζητήσω ξανά το θέμα του ιδιωτικού χρέους και κατά πόσο μπορεί να απορροφήσει νέα δάνεια η οικονομία.  
Είναι λες και ζούμε σε καταστάσεις deja vu, να συζητούμε τα ίδια και τα ίδια! 

 Μια κυβέρνηση που δεν έχει ξεκάθαρη στρατηγική για την πανδημία και δρα αποσπασματικά, που 
διοικεί το κράτος προς όφελος των λίγων και των οικογενειών τους και εις βάρος των πολλών, που πλουτίζει 
την ίδιά της την τσέπη με επενδυτικά προγράμματα δισεκατομμυρίων, ξεπουλώντας την κυπριακή γη σε 
ξένους, που προτιμά να βλέπει τις τράπεζες να ξεσπιτώνουν κόσμο και να απεργούν για μέρες έξω από το 
προεδρικό…  Σας φαίνεται εσάς να ενδιαφέρεται για τον συνταξιούχο, τον άνεργο και τον λήπτη επιδομάτων; 

 Η διαφθορά αυτής της κυβέρνησης έχει ζημιώσει τα δημόσια ταμεία, που θα έπρεπε εδώ και τόσα 
χρόνια να δίνουν επιδόματα κοινωνικής πρόνοιας και συντάξεις που να προσφέρουν ένα αξιοπρεπές επίπεδο 
διαβίωσης σ’ αυτό τον τόπο, όχι μόνο επιδόματα λόγω της πανδημίας.   

 Όταν ο βουλευτής ζητά να ακούσει πώς θα στηριχθούν οι εργαζόμενοι και οι επιχειρήσεις μέσα στα 
δεδομένα της πανδημίας, περιμένει να ακούσει και ένα ξεκάθαρο σχέδιο, θα πιάσει ο τάδε τόσα, θα πιάσει ο 
άλλος αυτά.  Δυστυχώς, η κυβέρνηση δεν μπήκε σε τούτη τη διαδικασία της διαβούλευσης και αυτό για εμάς 
δεν είναι συναινετικό πνεύμα. 

 Και για να πάρω την απόφασή μου για τον προϋπολογισμό, με βοήθησε πρόσφατα μια συζήτηση που 
είχα με μια ταλαιπωρημένη από τα υπουργεία και τους θεσμούς μάνα, που έκλεισε η επιχείρησή της με τα 
διατάγματα και, καθώς μου εμιλούσε για τα χίλια δύο προβλήματα που αντιμετωπίζει το παιδί της όσον αφορά 
την εκπαίδευσή του -από τους συνοδούς, από την έλλειψη κατανόησης από το Υπουργείο Παιδείας- με ρώτησε 
τελικά αν θα ψηφιστεί ο προϋπολογισμός.  Δεν ήξερα και δεν ξέρω τελικά αν θα εγκριθεί ο προϋπολογισμός και 
μου είπε έτσι με πολλή... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άννα, με συγχωρείς ένα λεπτό…  Λοιπόν, κοιτάξετε, είναι σεισμός τούτος.  Ψυχραιμία!  Ψυχραιμία!  Όχι 
πανικό!   

 Λοιπόν, νομίζω να διακόψουμε λίγο.  Σας παρακαλώ, περάσετε σιγά σιγά και συντεταγμένα έξω.   

(Ώρα διακοπής:  4.30 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  4.40 μ.μ.) 

 Κυρία Θεολόγου, έχετε μιλήσει εφτά λεπτά και σαράντα εφτά δευτερόλεπτα.  

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, την ομιλία μου.   

 Εννά ξαναρχίσω, κύριε Πρόεδρε...  Θα ξεκινήσω... 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Όι ’πού την αρχή, Άννα μου, όι ’πού την αρχή, να χαρείς! 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Δε λογαριάζω να ξανασυμβεί σεισμός, οπόταν... 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Είπα πριν να διακόψουμε ότι η απόφασή μου αυτή βασίστηκε σε μια συζήτηση που είχα τις 
προηγούμενες μέρες με μία μάνα ταλαιπωρημένη από τα υπουργεία και τους θεσμούς, που έχασε και έκλεισε 
την εργασία της λόγω των διαταγμάτων.  Μέσα από τη συζήτηση για τα χίλια δύο προβλήματα τα οποία 
αντιμετωπίζει το παιδί της όσον αφορά την εκπαίδευσή του -για τα θέματα των συνοδών, την έλλειψη 
κατανόησης από πλευράς του Υπουργείου Παιδείας- με ρώτησε αν θα εψηφίζετουν ο προϋπολογισμός.  Δε 
γνώριζα αν θα ψηφιστεί, δε γνωρίζω αν θα ψηφιστεί σήμερα, εντούτοις, με μια απάντηση αποστομωτική, μου 
είπε ότι προτιμά να συνεχίσει να πεινά και εκείνη και η οικογένειά της, για να υπάρξει κάθαρση από την 
ευνοιοκρατία και την αναλγησία αυτής της κυβέρνησης, γιατί ήδη δε ζει όπως θα ήθελε σ’ αυτό το κράτος και 
όπως δικαιωματικά θα έπρεπε να ζει.  Βέβαια, δεν περίμενα κάτι λιγότερο με βάση το σθένος τούτης της 
γυναίκας, αλλά η ουσία είναι ότι, αν θέλουμε ποτέ να διεκδικήσουμε την αλλαγή και να παλέψουμε για βελτίωση 
των συνθηκών μας, αναγκαζόμαστε να πεινάσουμε.  Ο νηστικός δεν κοιμάται, ο χορτασμένος ρεμβάζει, ο 
νηστικός διεκδικεί, πιέζει, φωνάζει, ο χορτασμένος κάθεται στον καναπέ του. 

 Γι’ αυτό, κρίνω ότι η κοινωνία αυτή την στιγμή έχει ανάγκη την κάθαρση από τη διαπλοκή, δε φοβάται να 
ταλαιπωρηθεί, φτάνει να καθαρίσει ο τόπος, φτάνει να φανεί ποιοι κατασπάραξαν τα δημόσια ταμεία και 
εκμεταλλευτήκαν τις θέσεις εξουσίας, έστω και αν τα δώματα της πελατοκρατίας κρατούν την μπουκιά από το 
στόμα του λαού, επειδή δε θέλουν να ξεριζωθούν από την εξουσία τους.   
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 Για όλους τους λόγους που προανέφερα, θεωρώ ηθικά σωστό, αν καταψηφιστεί ο προϋπολογισμός και 
με τη δική μου αρνητική ψήφο, να μη λαμβάνω την αντιμισθία του βουλευτή εις βάρος του πολίτη που θα 
υποφέρει, και αυτό γιατί η απόφασή μου δεν έχει στόχο να πλήξει τον κόσμο, αλλά βασίζεται σε επιχειρήματα 
για την αναποτελεσματικότητα της κυβέρνησης στις σημερινές συνθήκες και στην αδυναμία εξεύρεσης λύσεων. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Θεολόγου. 

 Τον λόγο έχει ο κ. Άγγελος Βότσης εκ μέρους της Συνεργασίας των Δημοκρατικών Δυνάμεων. 

 5,3 ο σεισμός, να το ξέρετε. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ξεκινώ την ομιλία μου παραθέτοντας τις δικές μας ενέργειες σε σχέση με τον κρατικό προϋπολογισμό. 

 Έγκαιρα, στοχευμένα και αποτελεσματικά, συναντήσαμε τον Υπουργό Οικονομικών στις 29 Οκτωβρίου 
2020, τον Υπουργό Εσωτερικών στις 16 Νοεμβρίου 2020 και την Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων στις 30 Νοεμβρίου 2020 και, αφού θέσαμε τα θέματα που απασχολούν και τα 
οργανωμένα σύνολα τα οποία μας επισκέφτηκαν και εμάς, τροχοδρομήσαμε την επίλυση αρκετών από αυτά 
και επιλύσαμε κάποια.  

 Τι πετύχαμε;  Ποια επιλύσαμε;  Πετύχαμε αύξηση του ποσού για το Ταμείο Αλληλεγγύης €5 εκατομ., 
πετύχαμε αύξηση των κινήτρων και την κατάργηση των περιοριστικών κριτηρίων για την απόκτηση πρώτης 
κατοικίας από νεαρά ζευγάρια στις ορεινές, στις ακριτικές και στις μειονεκτικές περιοχές.  Πετύχαμε το επίδομα 
των καλλιτεχνών.  Πετύχαμε την αύξηση του ποσού για τους χαμηλοσυνταξιούχους, το οποίο και χαιρετίζουμε 
και που, για να είμαστε δίκαιοι, δεν ήταν επίτευγμα των φετινών διαβουλεύσεων -για όσους θέλουν να το 
παρουσιάσουν έτσι- αλλά υλοποίηση περσινής συμφωνίας του Δημοκρατικού Κόμματος, εμάς 
συμπεριλαμβανομένων, και της κυβέρνησης.  Τον καιρό βέβαια που το να συνδιαμορφώνεις προϋπολογισμούς 
και να τους ψηφίζεις δε σε καθιστούσε δεκανίκι ή παράρτημα της εκάστοτε κυβέρνησης. 

 Τι τροχοδρομήσαμε;  Άνοιγμα της συζήτησης για συνταξιοδοτικό, συζήτηση για το 12% της μείωσης των 
συντάξεων, για καθορισμό του κατώτατου μισθού, συναντήσεις με ενδιαφερομένους στο Υπουργείο 
Οικονομικών για υλοποίηση της απόφασης της κυβέρνησης για την αποζημίωση των κουρεμένων ταμείων 
προνοίας, να βρεθούν τρόποι μέσα από τον υφιστάμενο προϋπολογισμό για αύξηση του επιδόματος φοιτητών, 
μονογονιών, ορφανών, πολύτεκνων και για ανανέωση του προγράμματος εργοδότησης των παραπληγικών, το 
άνοιγμα της συζήτησης για τη δημιουργία ενιαίου φορέα στεγαστικής πολιτικής, τη μελέτη σε σχέση με τη 
μετεξέλιξη σε νέα μορφή συνεργατισμού, για απόκτηση πρώτης κατοικίας μέσω του Οργανισμού 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης, το περιβόητο σχέδιο «Εστία»…  Για το οποίο έβγαζε η γλώσσα μου μαλλιά να 
πείσουμε τον κόσμο να κάνει αιτήσεις, ενώ άλλοι του έλεγαν «μην κάνεις αίτηση, δε χρειάζεται».  Τώρα μιλούν 
όλοι για το σχέδιο δύο.  Δεν είναι νέο σχέδιο, για όσους παρακολουθούν το θέμα, είναι το λεγόμενο 
«υποεστία», δηλαδή μια πρόταση της κυβέρνησης για τους μη βιώσιμους, που ήταν υπόσχεση όλων των 
πρώην Υπουργών Οικονομικών στην επιτροπή Οικονομικών και τώρα, πολύ ικανοποιητικά, βλέπουμε να 
υλοποιείται.  Και κάποιοι πρέπει να απαντήσουν στον κόσμο γιατί τον αποθάρρυναν να κάνει αίτηση στο 
σχέδιο «Εστία».  Που να υπενθυμίσω ότι, μέχρι να ολοκληρωθεί όλη η προσπάθεια, δεν προχωρεί καμία 
εκποίηση σε όσους υπέβαλαν αίτηση στο σχέδιο «Εστία», εκτός αν απορριφθούν για άλλους λόγους, αλλά όχι 
για θέματα βιωσιμότητας. 

 Την επίλυση του δικαίου αιτήματος των γυναικών υπαξιωματικών σε σχέση με τις προαγωγές τους, που 
και αυτό με ικανοποίηση βλέπουμε να ικανοποιείται μετά τις έντονες προσπάθειες του στρατηγού μας, του 
Γιώργου Προκοπίου, στην επιτροπή Άμυνας και σε συναντήσεις με τον Υπουργό Άμυνας και τον Υπουργό 
Οικονομικών, όπως επίσης και του Μαρίνου Μουσιούττα, ο οποίος χειριζόταν τα εργασιακά θέματα για εμάς. 

 Μετά την καταψήφιση του προϋπολογισμού από την πλειοψηφία της Βουλής, αξιοποιήσαμε το χρόνο, 
ώστε δημιουργικά και υπεύθυνα να συνεχίσουμε τον εποικοδομητικό μας ρόλο. 

 Ως Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων, επαναλάβαμε ότι η δουλειά μας ήταν να κτίζουμε.  Κτίσαμε 
και θέλουμε να συνεχίσουμε να κτίζουμε, αλλά την ίδια ώρα λέγαμε ότι δεν είμαστε διατεθειμένοι να χαλάσουμε.  
Και τι εννοούσαμε;  Δε θα αφήναμε να χαλάσει η μεγαλύτερη, αν θέλετε, κοινωνική αλλαγή που έγινε σ’ αυτό 
τον τόπο, το ΓΕΣΥ, γι’ αυτό δε θα υποστηρίξουμε βεβαίως καμία πρόταση που να ανατρέπει τη φιλοσοφία του 
Γενικού Σχεδίου Υγείας. 

 Ζητήσαμε και έγινε αποδεκτή συνάντηση, τηλεδιασκεπτικά, του Υπουργού Οικονομικών με τη 
γραμματεία της συντονιστικής μας επιτροπής, όπου συμπληρωματικά ζητήσαμε τη συμπερίληψη στον 
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αναθεωρημένο προϋπολογισμό γενναιόδωρου οικονομικού πακέτου, το οποίο θα μπορούσε αντιμετωπίσει τα 
προβλήματα που δημιουργεί η πανδημία και με ικανοποίησή μας έχουμε δει τα €200 εκατομ. που μπαίνουν 
στον προϋπολογισμό, όπως είναι σήμερα ενώπιόν μας, καθώς και ένα αίτημα που δε μας το ζήτησε κανένας 
οργανισμός, ήταν μια δικιά μας εισήγηση, το οποίο λέει να δοθεί τιμητικό επίδομα σε όλους αυτούς τους 
γιατρούς, τους νοσηλευτές, το παραϊατρικό προσωπικό που καθημερινά εδώ και ένα χρόνο δίνουν μάχη, για να 
σώζουν ζωές με κίνδυνο της δικής τους ζωής και με ικανοποίηση έχουμε ενημερωθεί ότι υπάρχει κονδύλι στον 
ΟΚΥΠΥ για την ικανοποίηση και αυτού του αιτήματός μας.   

 Να πω ότι σε όλες αυτές τις συναντήσεις -και επί της ευκαιρίας, είδα κάποιους υπουργούς εδώ τους 
οποίους έχουμε ταλαιπωρήσει λίγο- ήταν πάντα ανοικτές οι πόρτες των υπουργών και των συνεργατών τους, 
οι οποίοι είχαν και πόρτες ανοικτές, αλλά και αφτιά ανοικτά, για να δεχτούν και τις δικές μας εισηγήσεις. 

 Όλα αυτά, επαναλαμβάνω, τα κάναμε με διαφάνεια και με ενημέρωση στον κόσμο, με ανοικτές 
ανακοινώσεις, υπομνήματα.  Αυτά υποβάλαμε, αυτά κερδίσαμε, αυτά τα παλεύουμε.   

 Γίνεται μια μεγάλη συζήτηση για το ειδικό δικαστήριο που θα ασχολείται με θέματα  χρηματοπιστωτικών 
διαφορών.  Πολύ καλό θέμα, το υποστηρίζουμε, το στηρίζουμε, την ίδια ώρα όμως λέμε το εξής:  Έχουμε 
υποβάλει από τον Νοέμβριο στην επιτροπή Οικονομικών μια πρόταση που μπορεί να βοηθήσει, μαζί με το 
ειδικό δικαστήριο, να αντιμετωπίσουμε αυτό που όλοι θέλουμε να διασφαλίσουμε, τη δικαιότερη αντιμετώπιση 
των δανειοληπτών από το σύστημα σε σχέση με τα δάνειά τους και τις διαφορές τους με τις τράπεζες.  
Προτείναμε λοιπόν και είναι ενώπιον της επιτροπής Οικονομικών, για να το συζητήσουμε, την παρεμβολή της 
υφιστάμενης νομοθεσίας που υπάρχει για τη διαιτησία, πριν τη διαδικασία της εκποίησης.  Να έχουν την 
ευκαιρία εκεί, μέσω των διαιτητών, να καταλήξουν σε ένα συμφωνημένο ποσό και, αν δεν καταλήγουν…  Που 
το συμφωνημένο ποσό είναι το μεγαλύτερο πρόβλημα που δεν αφήνει τις υποθέσεις να προχωρήσουν.  Εάν 
συμφωνήσουν, λύσαμε το πρόβλημα, αποφεύγονται εκποιήσεις!  Αν δε συμφωνήσουν, ο καθένας έχει το 
δικαίωμα να προχωρήσει με όποια ένδικα μέσα θεωρεί ότι μπορεί να αξιοποιήσει και βεβαίως αυτό που 
ζητούμε τώρα, το ειδικό δικαστήριο, είναι ακόμα ένα ισχυρό ένδικο μέσο, για να αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα 
με γρήγορες αποφάσεις, ώστε να αντιμετωπίσουμε ικανοποιητικά το θέμα με τις εκποιήσεις. 

 Πετύχαμε όλα όσα θα θέλαμε;  Βεβαίως όχι και θα αναφερθώ σε ένα θέμα που δεν έχει σχέση με τον 
προϋπολογισμό, αλλά θα ακούσετε πολλά θέματα σήμερα που δεν έχουν σχέση με τον προϋπολογισμό.  Φίλε 
Μαρίνο Μουσιούττα, βρήκες πόρτες κλειστές ή μάλλον κάποιοι φρόντισαν να σου κλείσουν κάποιες πόρτες, 
όταν έκανες την προσπάθεια να ικανοποιήσεις το δίκαιο αίτημα του ιστορικού σωματίου σου, του Αχιλλέα 
Καϊμακλίου, για αξιοποίηση του χώρου όπου βρίσκεται προς όφελος και του σωματείου και της κοινότητας και 
κάποιοι, επαναλαμβάνω, φρόντισαν να σου κλείσουν τις πόρτες, μέσα από αποφάσεις του Δημοτικού 
Συμβουλίου Λευκωσίας, γιατί τυγχάνει να είσαι ο πρόεδρος του σωματείου.  Εμείς δε θα εγκαταλείψουμε αυτή 
τη προσπάθεια και θα τα ξαναπούμε μαζί τους σύντομα.  

 Κλείνω με τρεις αλήθειες.  Αλήθεια πρώτη:  Ρυθμιστικός ρόλος, ένας ρόλος που δε χαρίζεται σε κανένα, 
ούτε βεβαίως κανένας τον κληρονομεί.  Αυτός ο ρόλος κερδίζεται με πράξεις.  Την ίδια ώρα, αυτός ο ρόλος δεν 
πρέπει να οδηγεί ούτε στον μεγαλοϊδεατισμό ούτε σε αλαζονεία.  Η Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων με 
υπευθυνότητα, σοβαρότητα και εργατικότητα έχει ασκήσει αυτόν της τον ρόλο αποτελεσματικά και, ναι, σήμερα 
υπεύθυνα ρυθμίζει την έγκριση του κρατικού προϋπολογισμού, δίνοντας τρεις θετικές ψήφους, των 
συναγωνιστών Γεώργιου Προκοπίου, Μαρίνου Μουσιούττα, και τη δική μου. 

 Αλήθεια δεύτερη:  Έχουμε μπροστά μας τον κρατικό προϋπολογισμό και όχι τον προϋπολογισμό 
Αναστασιάδη.  Σήμερα κρίνουμε αν τα επιδόματα και οι χορηγήσεις, ιδιαίτερα όσες αφορούν την πανδημία και 
που δεν περιλαμβάνονται στα δωδεκατημόρια, θα μπορέσουν να εγκριθούν και να εκταμιευθούν στους 
πληγέντες από την πανδημία.  Αυτό για εμάς είναι το πιο επείγον αυτή τη στιγμή.  Όσοι έχουμε τις διαφορές 
μας με την κυβέρνηση ή το κυβερνών κόμμα, ας τους τιμωρήσουμε στις εκλογές και οι εκλογές έρχονται, 
πεδίον δόξης λαμπρό για τον οποιοδήποτε.  

 Αλήθεια τρίτη:  Για εμάς, τους τρεις βουλευτές της Συνεργασίας Δημοκρατικών Δυνάμεων, ποτέ, ποτέ η 
υπερψήφιση του κρατικού προϋπολογισμού δε νιώθαμε ή πιστεύαμε ότι μας καθιστούσε δεκανίκι της όποιας 
κυβέρνησης ή ότι αποτελούσαμε παράρτημα του αντίστοιχου κυβερνώντος κόμματος και ούτε φυσικά 
αξιοποιήσαμε για ίδιο όφελος την όποια στάση μας, μέσα από το όποιο πάρε-δώσε.  Μας προβληματίζουν οι 
φίλοι που μας αποδίδουν αυτούς τους χαρακτηρισμούς σήμερα.  Μήπως όλα αυτά τα χρόνια, ξανά, όλα αυτά 
τα χρόνια που μαζί ψηφίζαμε τους κρατικούς προϋπολογισμούς, όπως κάναμε όταν πρόεδροι του ΔΗΚΟ ήταν 
ο Σπύρος Κυπριανού, ο Τάσος Παπαδόπουλος, ο Μάριος Καρογιάν, ο Νικόλας Παπαδόπουλος στα έξι από τα 
εφτά χρόνια της προεδρίας του, αυτοί οι φίλοι ένιωθαν ότι ήταν δεκανίκια του μακαριστού Δημήτρη Χριστόφια ή 
του Νίκου Αναστασιάδη;  Ή θεωρούσαν ότι γινόντουσαν παραρτήματα του ΑΚΕΛ στη πρώτη περίπτωση ή του 
ΔΗΣΥ στη δεύτερη;  Μήπως όλα αυτά τα χρόνια συμμετείχαν σε πάρε-δώσε με προσωπικά οφέλη;  Κάτι 
ακούστηκε επί τούτου από πολιτικό αρχηγό.  Και κατ’ αναλογία, ψηφίζοντας σήμερα τον προϋπολογισμό η 
ΕΔΕΚ και η Συμμαχία Πολιτών βαφτίζονται σαν τα νέα δεκανίκια, τα νέα παραρτήματα, μαζί με τα 
προηγούμενα, εμάς δηλαδή, την Αλληλεγγύη και το ΕΛΑΜ;  Πιστεύω ότι χρειάζεται μεγαλύτερος σεβασμός 
μεταξύ των πολιτικών δυνάμεων.   
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 Και για να τελειώνουμε με αυτό το παραμύθι.  Ναι, εμείς είμαστε δεκανίκια του απλού συμπολίτη μας, 
του μη προνομιούχου που αναμένει τη κρατική στήριξη, ναι, είμαστε δεκανίκια του μισθωτού, του συνταξιούχου 
που αναμένουν αυτά που δικαιούνται από το κράτος, ναι, είμαστε τα δεκανίκια αυτών που αναμένουν να 
ωφεληθούν από τις αναπτυξιακές πολιτικές του κράτους, και, ναι, κυρίως είμαστε δεκανίκια όλων των 
συμπολιτών μας που πλήττονται από την πανδημία και που με αγωνία αναμένουν τις αποφάσεις μας!  

 Προχθές στην επιτροπή Εμπορίου ήταν εκπρόσωποι συνδέσμων κέντρων αναψυχής, εκδηλώσεων, 
σχολών χορού, γυμναστηρίων, της τουριστικής βιομηχανίας, των ανθρώπων του πολιτισμού, των 
επιμελητήριων και καταγράψαμε την αγωνία τους για τη βιωσιμότητα των επιχειρήσεών τους και με δραματικό 
τρόπο η συντριπτική πλειοψηφία ζητούσε την ψήφιση του προϋπολογισμού χθες. 

 Κλείνοντας, δε θα μπορούσα να τελειώσω την ομιλία μου, αν δεν έκανα έκκληση -γιατί συνήθως πρέπει 
να λέμε κάτι και για τον ταλαίπωρο αυτό τόπο και το μεγάλο του πρόβλημα- προς την πολιτική μας ηγεσία 
όπως βρει τους τρόπους για την εθνική συνεννόηση, έστω και τώρα, λίγες ημέρες πριν την πενταμερή, με τον 
πατριωτισμό όλων, γιατί εμείς δε θεωρούμε καμία πολιτική δύναμη ότι υπολείπεται πατριωτισμού ή ότι είναι 
χαμηλών εθνικών αντιστάσεων.  Ακόμα και όσες πολιτικές δυνάμεις μπορεί να διαφωνούν με τη μορφή της 
επιδιωκόμενης λύσης, ας βρουν τους τρόπους, με δικές τους εισηγήσεις, να μετριάσουμε τα όποια αρνητικά και 
να ενισχύσουμε τα όποια θετικά της λύσης που έχουμε συμφωνήσει και ως Εθνικό Συμβούλιο, ως πολιτικές 
δυνάμεις, με τα Ηνωμένα Έθνη, μέσα από τις αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για λύση Διζωνικής 
Δικοινοτικής Ομοσπονδίας, με εφαρμογή βεβαίως των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και των βασικών ελευθεριών 
όλων των νόμιμων κατοίκων του νησιού μας, χωρίς εγγυήσεις, επεμβατικά δικαιώματα και κατοχικά 
στρατεύματα.  

 Ένα κανονικό κράτος, ιδιαίτερα σήμερα που η Τουρκία και ο εγκάθετός της Τατάρ απορρίπτουν τη 
συμφωνημένη λύση και εμείς ζητούμε από τον διεθνή οργανισμό και τη διεθνή κοινότητα να τους επαναφέρει 
στα συμφωνηθέντα. 

 Σαράντα έξι χρόνια είναι πάρα, πάρα πολλά.  Ας πετύχει αυτή η νέα προσπάθεια, όσο δύσκολο και να 
φαίνεται, γιατί εμείς δε βολευόμαστε με την κατοχή της πατρίδας μας, δε βολευόμαστε με τη διχοτόμηση! 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι τρεις βουλευτές της Συνεργασίας Δημοκρατικών Δυνάμεων, αυτή την κρίσιμη ώρα για τον τόπο και 
τον λαό μας, δηλώνουν παρόντες με την υπερψήφιση του κρατικού προϋπολογισμού. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ, κύριε Βότση. 

 Σας παρακαλώ πάρα πολύ να τηρείτε την ώρα που σας έχει δοθεί.   

 Εκ μέρους του ΕΛΑΜ ο πρόεδρός του κ. Χρίστος Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Κυρίες και κύριοι υπουργοί, 

 Ένας μήνας έχει περάσει από την προηγούμενη συζήτηση σχετικά με την έγκριση του κρατικού 
προϋπολογισμού.  Με βάση τα όσα λέχθηκαν τότε από διάφορα κόμματα, μέχρι σήμερα θα έπρεπε να 
συντελεστούν τα εξής: 

1. Να υπάρξει κάθαρση στα ζητήματα διαφθοράς.  Τίποτα δε συνέβη.  Αντίθετα, όλα κρύφτηκαν κάτω από 
το χαλί.  Το γεγονός αυτό δικαιώνει πλήρως το ΕΛΑΜ για την εξαρχής πρόβλεψή μας πως οι διαφωνίες 
για τον προϋπολογισμό είναι απλώς προεκλογικά τεχνάσματα.  Επιμένουμε το συντομότερο να δοθεί 
στη δημοσιότητα η Λίστα Γιωρκάτζη.  Πρόεδρε, περιμένουμε και από σας την κίνηση την ερχόμενη 
βδομάδα.  Έχουμε τάξει όλοι μαζί προς την κοινωνία και έχουμε εγκρίνει ως κοινοβούλιο τη 
δημοσιοποίηση της εν λόγω λίστας.  Τότε θα δούμε ποιοι είναι οι διεφθαρμένοι. 

2. Θα γίνουν εκλογές.  Εκλογές δε θα γίνουν.  Και αυτό, γιατί η ψήφιση του προϋπολογισμού σε ένα κράτος 
με προεδρικό σύστημα δεν αποτελεί ψήφο εμπιστοσύνης στην κυβέρνηση, αλλά έγκριση δαπανών.  
Άρα, δεν προβλέπονται πρόωρες εκλογές.  Αυτό θα μπορούσε να γίνει, μόνο αν η πλειοψηφία των 
κομμάτων αποφάσιζε για αυτοδιάλυση της Βουλής τον προηγούμενο Νοέμβριο. 
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 Από την πρώτη ημέρα, κατά την ορκωμοσία μας ως βουλευτές, είχα αναφέρει επί λέξει τα εξής:  Έξω 
από αυτή την αίθουσα βρίσκεται ένας λαός που υποφέρει.  Σκοπός μας είναι να βοηθήσουμε με τις πράξεις 
μας να επιλυθούν τα σοβαρά ζητήματα που τον απασχολούν.  Το ΕΛΑΜ σε αυτή την κρίσιμη στιγμή θα τηρήσει 
τα όσα δήλωσα εκείνη την ημέρα.  Μοναδικός γνώμονας στη λήψη απόφασης για εμάς αποτελεί το συμφέρον 
του απλού κόσμου.  Της κοινωνίας δηλαδή, που τη δεδομένη χρονική περίοδο με καταρρακωμένο ηθικό, κάτω 
από το βάρος του υποχρεωτικού εγκλεισμού, της απώλειας οικογενειακού εισοδήματος και της παρατεταμένης 
ψυχολογικής πίεσης αναμένει στήριξη, για να μπορέσει να ορθοποδήσει. 

 Γνωρίζετε πολύ καλά ότι, αν δεν ψηφιστεί ο προϋπολογισμός, όλα βρίσκονται στον αέρα.  Γνωρίζετε ότι 
συνταξιούχοι, ανάπηροι, μονογονιοί και άλλοι δικαιούχοι δε θα πάρουν τίποτε από το κράτος και όλα θα 
παραλύσουν.  Γνωρίζετε ότι αρκετές επιχειρήσεις είναι κλειστές από τον περασμένο Μάρτιο, ενώ οι 
υποχρεώσεις τους τρέχουν.  Γνωρίζετε ότι οι επηρεαζόμενοι του Δεκεμβρίου δεν έχουν ακόμα πληρωθεί.  
Γνωρίζετε ότι γιατροί, νοσηλευτές και άλλοι επαγγελματίες υγείας, τους οποίους αρκετές φορές όλοι σας έχετε 
ευχαριστήσει για τη συνεισφορά τους στην αντιμετώπιση της επιδημίας, κινδυνεύουν να μείνουν απλήρωτοι. 

 Επομένως, όσοι σήμερα καταψηφίζουν τον προϋπολογισμό δεν τιμωρούν την κυβέρνηση Αναστασιάδη 
αλλά τον λαό μας.  Άλλωστε, το προσεχές διάστημα υπάρχουν προς έγκριση αρκετά κυβερνητικά νομοσχέδια, 
που μπορούμε να εκφράσουμε όλοι τις διαφωνίες μας σε αυτά τα πλαίσια. 

 Θέτοντας ως άμεση προτεραιότητα την εξεύρεση λύσεων για σημαντικά ζητήματα, προχωρήσαμε στην 
κατάθεση σειράς προτάσεων και τροπολογιών.  Εν συντομία αναφέρω ενδεικτικά.  Για τις εκποιήσεις 
καταθέσαμε τρεις προτάσεις νόμου: 

1. Η πρώτη αφορά την καθολική αναστολή των εκποιήσεων μέχρι τις 30 Ιουνίου.  Την πρόταση αυτή την 
απορρίψατε όλοι σας την ημέρα ψήφισης του κρατικού προϋπολογισμού.  Τυχόν αποδοχή της θα 
μπορούσε να μας δώσει μια προσωρινή λύση, μέχρι να ρυθμίσουμε νομοθετικά το ζήτημα. 

2. Η δεύτερη πρόταση αφορά τη μη καταβολή φόρου για κέρδος που προκύπτει από τη διάθεση 
οποιουδήποτε ακινήτου εκποιείται χωρίς τη συγκατάθεση του δανειολήπτη.  Μέχρι σήμερα οι 
υφιστάμενες νομοθετικές ρυθμίσεις ευνοούν τις τράπεζες.  Η δική μας πρόταση καλύπτει όλους τους 
δανειολήπτες οι οποίοι χάνουν την περιουσία τους από εκποιήσεις χωρίς τη συγκατάθεσή τους και 
καλούνται επιπλέον να καταβάλουν κεφαλαιουχικό φόρο. 

3. Η τρίτη πρόταση αφορά το δικαίωμα προσφυγής ενώπιον της δικαστικής δικαιοσύνης, για να προσβάλει 
τις υπερβολικές απαιτήσεις που τίθενται εκβιαστικά από τραπεζικά ιδρύματα.  Ευτυχώς, σε αυτό το 
σημείο εισακουστήκαμε εν μέρει. 

 Τις τελευταίες ημέρες επίσης καταθέσαμε πρόταση προς το αρμόδιο υπουργείο για μείωση των τελών 
κυκλοφορίας για το 2021 κατά 50%.  Λαμβάνοντας υπόψη τις υποχρεωτικές απαγορεύσεις μετακίνησης για 
αρκετούς μήνες το 2020, ένα μέτρο το οποίο εφαρμόζεται ακόμα, πιστεύουμε πως οι πολίτες δικαιούνται 
αισθητές μειώσεις και ελαφρύνσεις σε αυτό τον τομέα. 

 Επίσης, σημαντικά ζητήματα, όπως η κατώτατη σύνταξη, οι αυξημένες αμυντικές δαπάνες, και με τη 
δική μας πίεση ενσωματώθηκαν στον κρατικό προϋπολογισμό.   

 Δε θα μπορούσα από την αναφορά μου να παραλείψω το κυπριακό πρόβλημα.  Για εμάς το εθνικό θέμα 
αποτελεί κεφαλαιώδες ζήτημα και ξεκαθαρίζουμε τα εξής:  Διαφωνούμε πλήρως με την επικείμενη πενταμερή 
διάσκεψη.  Η Τουρκία επιχειρεί να εντάξει στον διάλογο απαράδεκτες θέσεις, όπως τα δύο κράτη και η πολιτική 
ισότητα.  Ακόμα και σε επίπεδο συμβολισμού, προσπαθεί να παρουσιάσει τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας ως 
ηγέτη κοινότητας, πράγμα που υποβαθμίζει συνολικά την Κυπριακή Δημοκρατία, ενώ αντίστοιχα αναβαθμίζει 
το κατοχικό έκτρωμα.  Καμιά από αυτές τις θέσεις δεν πρέπει να γίνει αποδεκτή.  Ο μόνος στόχος για την 
εξωτερική μας διπλωματία πρέπει να είναι η επιβολή εμπάργκο όπλων και η διακοπή της ευρωπαϊκής 
χρηματοδότησης προς την Τουρκία του Ερντογάν.  Διακηρύττουμε προς πάσα κατεύθυνση ότι είμαστε το 
νόμιμο κράτος και είναι οι παράνομοι εισβολείς. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Το ΕΛΑΜ σταθερό, όπως και την προηγούμενη φορά, ψηφίζει ως ακολούθως: 

1. Όχι στις δαπάνες για αιτητές πολιτικού ασύλου. 

2. Όχι στις δαπάνες για συντήρηση και διάνοιξη νέων οδοφραγμάτων. 

3. Όχι στις δαπάνες για φοίτηση Τουρκοκυπρίων μαθητών σε ιδιωτικές σχολές. 

4. Στηρίζουμε τα υπόλοιπα, χωρίς αυτό να σημαίνει πως παραχωρούμε λευκή επιταγή σε κανέναν. 

 Η θετική μας ψήφος δεν είναι ψήφος εμπιστοσύνης στη φιλοσοφία του προϋπολογισμού.  Είναι 
έμπρακτη στήριξη στην καθεμία και στον καθέναν που αγωνίζεται καθημερινά για προσωπική και 
επαγγελματική επιβίωση.  Δε ζητήσαμε ούτε προσωπικές ούτε κομματικές χάρες, όπως διάφοροι ψιθυρίζετε.  
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Τη λογική του παζαριού εσείς την καθιερώσατε εδώ και δεκαετίες.  Δεκάδες σκάνδαλα που ρήμαξαν τον τόπο 
φέρουν τη σφραγίδα σας και είσαστε όλοι συνένοχοι όσον αφορά τη διαφθορά. 

 Το ΕΛΑΜ έχει πολύ πιο ψηλά τον πήχη.  Θέλουμε μια μέρα να νιώσει όλος ο λαός μας περήφανος για 
τον τόπο μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χρίστου. 

 Από το Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών ο πρόεδρος κ. Χαράλαμπος Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Πρώτα, θέλω να πω πόσο άβολα νιώθω, όταν μιλώ με τον κόσμο που έχει τόσα προβλήματα, που 
κάθεται σπίτι χωρίς εισόδημα και μας βλέπει εμάς εδώ να τσακωνόμαστε, αντί να προσπαθούμε να τους 
δώσουμε μια διέξοδο και μια ελπίδα.  Το 2020 ο κόσμος μας αντιμετώπισε τον πρώτο εγκλεισμό, περίμενε να 
έρθει το καλοκαίρι, να βγει έξω και να ανοίξει τα καταστήματά του.  Μετά έζησε το απίστευτο σκάνδαλο με τα 
διαβατήρια και τώρα πάλι τον κλείσαμε στο σπίτι.  Και, όταν στρέφονταν στην πολιτική ηγεσία, τι έβλεπαν και τι 
βλέπουν;  Μια κυβέρνηση η οποία το παίζει αδιάφορη ωσάν να και οι μίζες των εκατομμυρίων, οι πύργοι και η 
απίστευτη διαφθορά γινόταν σε άλλη χώρα και μια Βουλή που δεν μπορεί να τα βρει με τους 
προϋπολογισμούς. 

 Στην επαγγελματική μου ζωή έχω δει δυστυχώς πολλές περιπτώσεις διαφθοράς, αλλά ποτέ ξανά δεν 
έχω δει τέτοια χάλια.  Η αλήθεια είναι ότι ανάμεσα στους Κυπρίους υπάρχει η αντίληψη ότι είμαστε 
διεφθαρμένοι, αλλά πρώτη φορά φτάνουμε σε τόσο υψηλό επίπεδο διαφθοράς.  Η ταχύτητα, ο τρόπος και η 
αντίδραση σε περιπτώσεις διαφθοράς είναι οι καλύτεροι δείκτες για το αν μια χώρα είναι διεφθαρμένη ή όχι και 
δυστυχώς επιβεβαιώθηκε και με αυτό τον δείκτη ότι πιάσαμε πάτο. 

 Όταν όμως κάποιος είναι μέσα στη Βουλή, βλέπει τα σημάδια της διαφθοράς και μέσα από εξυπνάδες 
που κρύβονται στα διάφορα νομοσχέδια, που πολλές φορές τα φέρνουν ξεπίτηδες καθυστερημένα, για να μην 
έχουμε χρόνο να τα εξετάσουμε, αφού είμαστε υπό απειλή μέτρων από την ΕΕ.  Εξυπνάδες, όπως για 
παράδειγμα όταν ήθελαν να δώσουν τις δασικές παραλίες του Ακάμα, το Δασούδι, τον Κόννο, την Πέτρα του 
Ρωμιού και άλλες δασικές παραλίες σε ιδιώτες.  Όπως τώρα, που με δόλιο τρόπο, εντάσσοντας την ευθύνη 
στον περί Δήμων Νόμο, δοκίμασαν να καταργήσουν και επιμένουν να καταργήσουν τον περί Προστασίας της 
Παραλίας Νόμο και να δημιουργήσουν παραλίες πολυτελείας και να τις σκάβουν, για να τις κτίζουν όπως 
θέλουν.  Χωρίς δημόσια διαβούλευση, χωρίς να πάρει κανένας είδηση προσπαθούν να καταργήσουν έναν 
τόσο σημαντικό νόμο όσο είναι ο περί Προστασίας της Παραλίας Νόμος.   

 Την εξυπνάδα με τους τεχνητούς υφάλους, που δε θα ξεχάσω ποτέ και είναι η ιστορία που θα λέω, όταν 
θα είμαι -και ελπίζω να φτάσω- σε μια μεγάλη ηλικία, που μας είπαν ότι ήθελαν να κάνουν νομοθεσία για 
τεχνητούς υφάλους για καταδύσεις, που ήταν εντάξει, αν ο ύφαλος εξείχε και πάνω από το νερό και είχε και 
τραπεζάκια και φαγητό και καφέ.  Και μάλιστα μας είπαν κάποτε ότι μπορούσε να έχει και μονοπάτι να φτάνει 
στον ύφαλο.   

 Μια κυβέρνηση που θεώρησε ότι οι πιο κατάλληλοι, για να διαβουλευτεί μαζί τους για σταθμούς 
φόρτισης ηλεκτρικών αυτοκινήτων ήταν οι εταιρείες πετρελαιοειδών, που δεν έκανε στρατηγική περιβαλλοντική 
μελέτη για τους πύργους στη Λεμεσό, όπως προβλέπει η ευρωπαϊκή νομοθεσία, μια κυβέρνηση η οποία έκτισε 
τις θαλασσινές σπηλιές, που έδωσε άδεια σε κάθε πύργο στη Λεμεσό να πετά στη θάλασσα 2 500 τόνους νερό 
την ημέρα και έχουν ζητήσει από την εταιρεία -και τούτο ακούστε το- που κάμνει την ανάπτυξη, να κάνει 
αυτοέλεγχο της ποιότητας του νερού, να παίρνουν δηλαδή μόνοι τους τα δείγματα του νερού χωρίς καμιά 
επίβλεψη από το κράτος, να τα παίρνουν για ανάλυση και, αν δεν είναι καλή η ποιότητα του νερού, να το λεν 
στο Τμήμα Περιβάλλοντος, για να τους σταματήσει.  Μια κυβέρνηση που έφερε νομοσχέδιο όπου οι εταιρείες 
ανάπτυξης θα υποδείκνυαν υπάλληλό τους ο οποίος με άδεια του υπουργού θα κυκλοφορούσε στα 
κυβερνητικά γραφεία, για να πιέζει και να ελέγχει κυβερνητικούς υπαλλήλους, για να προωθεί την αίτηση της 
εταιρείας του, γιατί οι πελάτες των διαβατηρίων περίμεναν στη σειρά.  Ο ένας έκτισε επιπλέον ορόφους χωρίς 
άδεια, ο άλλος έκτισε ολόκληρο ξενοδοχείο και το είδαμε, μόνο όταν τελείωσε.  Και φυσικά σε ένα κράτος 
διεφθαρμένο σαν το δικό μας προτείνουν τώρα να νομιμοποιήσουμε και όλα τα αυθαίρετα. 

 Ο κατάλογος είναι μεγάλος.  Και δεν είναι μόνο η μεγάλη έκταση της διαφθοράς το πρόβλημα.  Η 
κυβέρνηση κερδίζει ακόμη μια πρωτιά ως η χειρότερη κυβέρνηση όλων των εποχών όσον αφορά τα 
περιβαλλοντικά θέματα.  Πραγματικά -είμαι στα περιβαλλοντικά θέματα σχεδόν σαράντα χρόνια- δεν έχω 
ξαναζήσει τέτοιες εποχές.  Θυμάστε ποτέ στη ζωή σας τόσα πολλά σκουπίδια έξω στη φύση να τα ρίχνουμε 
παντού ανεξέλεγκτα;  Οικόπεδα μέσα στις πόλεις και μες στις κοινότητες, παντού έχουμε γίνει ένας τεράστιος 
σκυβαλότοπος.  Ακόμη και τα σκυβαλοφόρα των κοινοτήτων πετούν τα απόβλητα που μαζεύουν, αντί να τα 
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πάρουν στην Κόσιη ή στο άλλο σκάνδαλο που έκανε αυτή η κυβέρνηση, το Πεντάκωμο, για το οποίο θα μας 
παραλάβει η ΕΕ και θα τρέχουμε.  Και όλα αυτά τα κάμνουν, γιατί κανένας δεν ελέγχει αν τα σκυβαλοφόρα των 
διαφόρων δήμων και κοινοτήτων έφτασαν ποτέ στην Κόσιη ή στο Πεντάκωμο, τη στιγμή μάλιστα που ένα 
σκυβαλοφόρο, την ώρα που μπαίνει μέσα, το ζυγίζουν και γράφουν τους αριθμούς του.  Δεν πήγε ποτέ 
κανένας να κοιτάξει, τι γίνονται, έρχονται τα αυτοκίνητα, η κοινότητα τάδε στέλλει αυτοκίνητα ή τα πετάσσει στα 
χωράφια;  Δεν κάμνουμε τούτο τον έλεγχο.  Είμαστε μια ευρωπαϊκή χώρα, η οποία υποτίθεται ότι πρέπει να 
προωθήσει την κυκλική οικονομία, αλλά η δική μας ανακύκλωση, αντί να επεκτείνεται, μειώνεται και πάει κατά 
βαρβάρων.  Δίνουμε άδειες επεξεργασίας των αποβλήτων κατασκευών ,προτού οι ιδιώτες αγοράσουν τα 
μηχανήματα, και τελικά απλώς κάνουν σκυβαλότοπους, γιατί ποτέ δεν τους ελέγχουν.  Δίνουμε άδεια, κυρίες 
και κύριοι, να κάμνουν επεξεργασία των αποβλήτων από κατασκευές, κατεδαφίσεις και εκσκαφές, πριν να 
αγοράσει τα μηχανήματα, υπόσχεται ότι θα τα φέρει σε δκυο-τρεις μήνες, αλλά δεν πάει κανένας να δει αν τα 
έφερε τα μηχανήματα.  Ούτε επήαμεν ποττέ να κοιτάξουμε αυτοί που έχουν έστω και ένα μηχάνημα τι κάμνουν 
τα απόβλητά τους.  Είναι βασικά επίσημοι σκυβαλότοποι.  Δεν ελέγχουμε ποτέ τέτοιες εγκαταστάσεις καθόλου.   

 Έχουμε ένα άλλο τεράστιο πρόβλημα.  Έχει πάρα πολλές βιομηχανίες που παράγουν επικίνδυνα υγρά 
απόβλητα, τα οποία πετάσσουμε δεξιά και αριστερά.  Δεν πήγε ποτέ κανένας σε μια βιομηχανία με επικίνδυνα 
απόβλητα να του πει «δείξε μου πού παν τα απόβλητά σου».  Αν θέλετε, να σας πάρω μαζί μου να δείτε τα 
φορτηγά που φτάνουν στα διάφορα μυστικά σημεία της Κύπρου, πίσω ’πού το ΓΣΠ, πίσω ’πού τον ποταμό 
στην Αραδίππου, στο Βατί, περιοχές που πηγαίνουν τζιαι πετάσσουν τα τζιαι φεύκουν.  Πληρώνονται, για να 
πετάσσουν επικίνδυνα απόβλητα!   

 Έχουμε μια πόλη, τη Λεμεσό, η οποία φωνάζει εδώ και πάρα πολλά χρόνια για το γεγονός ότι 
εμφανίζονται απόβλητα, βόθροι και διάφορα άλλα στη θάλασσα.  Ποτέ δεν επήεν κανένας να ψάξει πού 
βρέθονται τούτα τα λύματα.  Πληρώνουμε όμως κάθε χρόνο μερικές εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ, για να 
καθαρίζουμε τη θάλασσα ή να τα βρίσκουμε πού είναι και πού κολυμπούν.   

 Είμαστε μια Βουλή, η οποία δίνει στους κυνηγούς ό,τι θέλουν.  Και μάλιστα μια φορά το κάναμε τζιαι με 
τη διαδικασία του κατεπείγοντος.   

 Έχουμε προβλήματα σημαντικά.  Έχουμε προβλήματα όσον αφορά τις απαιτήσεις της ΕΕ για την 
ενεργειακή απόδοση κτιρίων, για την οποία είχαμε από το 2014 υποχρεώσεις να κάμνουμε αναβαθμίσεις 3% 
των δημοσίων κτιρίων τζι εμείς δεν εκάμναμεν τίποτε.  Μέσα στα δημόσια κτίρια έν’ τζιαι τα σχολεία, που 
έπρεπε να κάμνουμε ενεργειακή αναβάθμιση των σχολείων.  Φωνάζουν οι καθηγητές, οι μαθητές, οι δάσκαλοι.  
Φωνάζουν, γιατί δεν αντέχουν τη ζέστη μέσα στα σχολεία.  Είχαμε υποχρέωση να κάμνουμεν ενεργειακή 
αναβάθμιση τζιαι να προσφέρουμε άνετες θερμοκρασίες στα κτίρια τούτα τζιαι στους μαθητές μας, όμως δεν τα 
κάμαμε.  Τζιαι μπορώ να πω πολλές ιστορίες γιατί εν τα κάμαμε τζιαι τη σύγχυση της κυβέρνησης, που δεν 
ήξεραν ορισμένοι ότι τα σχολεία τα κτίζει το Υπουργείο Παιδείας. 

 Έπρεπε να δούμε τους αστέγους, για να θυμηθούμε ότι δεν έχουμε στεγαστική πολιτική.  Οι τράπεζες 
κλέβουν τα σπίτια του κόσμου και οι νέοι αντιμετωπίζουν πολλά προβλήματα.  Η κατάσταση στην παιδεία 
χειροτερεύει συνεχώς και ξέχασαν ότι σε αυτή τη χώρα ζουν και εργάζονται και δημιουργούν καλλιτέχνες. 

 Πέρα από όλα αυτά, σκέφτομαι τώρα ότι η κυβέρνηση μέσα στον προϋπολογισμό της επιμένει με 
πείσμα πολλών χρόνων να περάσει δρόμο μέσα από το πάρκο Ακαδημίας, να καταστρέψει μέρος του 
γραμμικού πάρκου, να περάσει δρόμο μέσα από το πάρκο Αθαλάσσας, να κτίσει πολυώροφους κυκλικούς 
κόμβους στην είσοδο της Λευκωσίας, αντί να ξοδέψει λεφτά, για να προωθήσει σε όλες τις πόλεις μας τις 
βιώσιμες συγκοινωνίες. 

 Με όλα αυτά και έναν προϋπολογισμό που δε δείχνει ότι οι προγραμματισμοί της κυβέρνησης έχουν 
σκοπό να αλλάξουν πορεία καταλαβαίνετε ότι εμείς ως Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών δεν πρόκειται 
να τον ψηφίσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Θεοπέμπτου, ακριβής στην ώρα σας. 

 Εκ μέρους της Αλληλεγγύης ο Μιχάλης Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Απευθύνομαι απόψε σε εσάς, αλλά είμαι σίγουρος ότι το ακροατήριό μας είναι πολύ μεγαλύτερο.  Είμαι 
σίγουρος ότι, παρά τον σεισμό, μας παρακολουθούν με αγωνία πολλοί συμπατριώτες μας και κρέμονται από 
τα χείλη μας για το τι θα πούμε όλοι μας απόψε εδώ σε αυτή την κρίσιμη συνεδρία.  Πολλοί από αυτούς είναι 
απογοητευμένοι, θυμωμένοι, οργισμένοι για το πώς βύθισε την πατρίδα μας το πολιτικό σύστημα στη 
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διαφθορά και τη φτώχια.  Πολλοί είναι ταλαιπωρημένοι, εξαθλιωμένοι και βυθίζονται όλο και περισσότερο στη 
φτώχια και την εξαθλίωση.  Άλλοι βλέπουν τα εισοδήματά τους να συρρικνώνονται δραματικά, άλλοι βιώνουν 
τον εφιάλτη να βάλουν λουκέτο στη δουλειά τους, με τα ενοίκια να συσσωρεύονται και τα έσοδα να χάνονται.  
Και πολλοί αβοήθητοι από την πολιτεία παρακολουθούν τους δανειστές και τις εταιρείες εξαγοράς πιστώσεων 
να λεηλατούν τα περιουσιακά τους στοιχεία. 

 Γύρω μας εκκολάπτονται ο φόβος, η απελπισία, η οργή και εσχάτως η απειλή και η μυρωδιά του 
θανάτου ελέω της πανδημίας.  Έχουμε περιορισμούς, αυτοκτονίες, κατάθλιψη, μιζέρια.  Οι λαθρομετανάστες 
πληθαίνουν καθημερινά.  Η Τουρκία μάς απειλεί και μας χλευάζει.  Η Κυπριακή Δημοκρατία βρίσκεται μπροστά 
στην αυτοχειρία της Πενταμερούς, μιας διάσκεψης που θα ακρωτηριάσει ακόμη περισσότερο για ακόμη μια 
φορά την κρατική οντότητα της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Πάμε στην Πενταμερή χωρίς σχέδιο, για να γίνουμε 
έρμαιο των ορέξεων και των στόχων της Τουρκίας.  Και μπροστά σε όλα αυτά το εσωτερικό μέτωπο 
κατακερματισμένο έχει γίνει σμπαράλια, ανήμπορο να εμποδίσει τον κατήφορο.  

 Εμείς εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι έχουμε υποχρέωση απέναντι στον λαό και την πατρίδα να 
διαχειριστούμε τον εφιάλτη που ζούμε, έχουμε υποχρέωση να ανατρέψουμε τους κινδύνους και να μετριάσουμε 
την κολοσσιαία ζημιά που πάθαμε.  Και αυτή η ευθύνη ανήκει σε όλους μας. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Απόψε έχουμε ενώπιόν μας τον αναθεωρημένο προϋπολογισμό, έναν προϋπολογισμό που η ανάγκη 
της κυβέρνησης να εξασφαλίσει την ψήφισή του την υποχρέωσε να επιχειρήσει να διαβουλευτεί με τις πολιτικές 
δυνάμεις.  Η αλήθεια είναι ότι υπήρξε μια αποσπασματική διαβούλευση.  Δεν ήταν όμως αυτή η διαβούλευση 
που επιβάλλει η καταστροφική συγκυρία που διανύουμε.  Δεν ήταν η ειλικρινής διαβούλευση, που θα οδηγούσε 
σε πολιτική ειρήνη και θα έσβηνε τις φωτιές στο εσωτερικό μέτωπο.  Δεν ήταν η διαβούλευση που θα 
θεμελίωνε μια στοιχειώδη συνεννόηση των πολιτικών δυνάμεων με την κυβέρνηση για τα θέματα του κρίσιμου 
προϋπολογισμού εκτάκτου ανάγκης που έχουμε ενώπιόν μας.  Έστω όμως και αν αυτή η αποσπασματική, 
επιλεκτική διαβούλευση που επιχειρήθηκε τον Ιανουάριο γινόταν τον Οκτώβριο, σίγουρα θα ήταν άλλη η 
εξέλιξη των πραγμάτων.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα τελευταία γεγονότα του προϋπολογισμού ας μας διδάξουν ένα μάθημα, ότι η προβληματική, η 
γερασμένη και αναποτελεσματική διαδικασία καταρτισμού του κρατικού προϋπολογισμού που ακολουθεί το 
Υπουργείο Οικονομικών έχει κλείσει τον κύκλο της και πρέπει να ανασχεδιαστεί και να βελτιωθεί.  

 Η χρήση της τεχνολογίας προσφέρει σήμερα τη δυνατότητα να φτάνουν έγκαιρα κοντά στους συντάκτες 
του κρατικού προϋπολογισμού οι ιδέες και οι προτάσεις των κομμάτων, των τοπικών αρχών και της κοινωνίας 
των πολιτών.  Το κράτος έχει ανάγκη από προϋπολογισμούς ευρύτατης διαβούλευσης. Η κοινωνία έχει ανάγκη 
από προϋπολογισμούς διευρυμένης συναίνεσης και η οικονομία έχει ανάγκη από προϋπολογισμούς 
εξοικονόμησης και βέλτιστης στόχευσης εσόδων και δαπανών. 

 Εύχομαι το πάθημα να έγινε μάθημα και να εμπεδωθεί στο πολιτικό σύστημα η άποψη ότι στα σοβαρά 
και μεγάλα ζητήματα του τόπου η στοιχειώδης συνεννόηση και συμφωνία είναι επιτακτικές απαιτήσεις. 

 Για τον αναθεωρημένο προϋπολογισμό που συζητούμε απόψε θέλω να είμαι ειλικρινής.  Κρίνουμε 
θετικές όχι όμως αρκούντως ικανοποιητικές τις αλλαγές που έγιναν. 

 Κύριε Υπουργέ των Οικονομικών,  

 Μπορούσαν να γίνουν περισσότερα.  Μπορούσαν να γίνουν μεγαλύτερες περικοπές ελαστικών 
αχρείαστων δαπανών, που για το 2021 είναι καταχρηστικές να υπάρχουν, για να εξοικονομήσετε πόρους και 
να έχετε εσείς μεγαλύτερα περιθώρια ασφαλείας στην περίπτωση που χρειαστούν. 

 Ακόμα, κύριε υπουργέ, σας σημειώνω ότι θα παρακολουθούμε την υλοποίηση των προτάσεων που η 
Αλληλεγγύη και άλλα κόμματα έχουν καταθέσει και τις έχετε εντάξει ως σημειώσεις στον προϋπολογισμό.  
Είμαστε εδώ, για να σας ελέγχουμε, αλλά και να σας βοηθήσουμε να τις υλοποιήσετε το συντομότερο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο φετινός προϋπολογισμός που έχουμε σήμερα μπροστά μας θα έπρεπε να ενώνει αντί να διχάζει την 
κοινωνία και τις πολιτικές δυνάμεις, γιατί είναι ένας προϋπολογισμός έκτακτης ανάγκης, ένας προϋπολογισμός 
εργαλείο στη μάχη κατά της πανδημίας και της συντελούμενης οικονομικής καταστροφής λόγω της 
παρατεταμένης επιχειρηματικής κρίσης.  Θα έπρεπε να μας ενώνει αντί να μας διχάζει, γιατί είναι ο 
προϋπολογισμός που θα χρηματοδοτήσει την αντοχή και τη λειτουργία τόσο του δημόσιου όσο και του 
ιδιωτικού τομέα ιδιαίτερα.  Ο προϋπολογισμός που από αυτόν θα εξαρτηθούν η υγειονομική πρόοδος, η 
επιχειρηματική επανεκκίνηση και η κοινωνική συνοχή και σταθερότητα της χώρας μας.  



1237 
 

 Η Αλληλεγγύη με ύψιστη υπευθυνότητα, χωρίς εκβιασμούς διεκδίκησε ρόλο και ευχαριστούμε την 
κυβέρνηση που έχει εντάξει στον αναθεωρημένο προϋπολογισμό αρκετές από τις τροπολογίες του κινήματός 
μας, που αφορούσαν κυρίως μείωση κατά 10% των ελαστικών λειτουργικών δαπανών του κράτους.  Η 
Αλληλεγγύη συνέβαλε ακόμα, ώστε να ενταχθεί δαπάνη στον προϋπολογισμό για τη λειτουργία τηλεφωνικού 
κέντρου για την εξυπηρέτηση αιτητών επιδομάτων, για να μην ταλαιπωρούνται οι πολίτες.   

 Ακόμα, με άλλα κόμματα μαζί και η Αλληλεγγύη διεκδίκησε και μπήκε ως σημείωση στον 
προϋπολογισμό η θέσπιση κατώτατου μισθού και ελάχιστης εγγυημένης σύνταξης, διεύρυνση των δικαιούχων 
και αύξηση των χορηγιών στα στεγαστικά σχέδια, ρύθμιση των προαγωγών των εθελοντών και των 
εθελοντριών πενταετούς υποχρέωσης, παροχή κινήτρων για χρήση ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, ειδικά για 
τις ορεινές περιοχές για μείωση του κόστους ηλεκτρισμού, όπως επίσης επανάληψη των εφάπαξ 
χορηγημάτων, προκειμένου οι επιχειρήσεις και οι αυτοεργοδοτούμενοι να μπορέσουν να καλύψουν μέρος των 
λειτουργικών τους συσσωρευμένων εξόδων. 

 Κύριε Υπουργέ των Οικονομικών, 

 Η πολιτική επιτροπή του Κινήματος Αλληλεγγύη αποφάσισε ομόφωνα να στηρίξουμε τον αναθεωρημένο 
προϋπολογισμό για το 2021, καταθέτοντας όμως την ψήφο διαμαρτυρίας.  Καταθέτουμε τη διαμαρτυρία μας, 
κύριε υπουργέ, γιατί την ώρα που οι πολίτες έχουν χάσει σημαντικό μέρος των εισοδημάτων τους, την ώρα 
που οι επιχειρήσεις έχουν γονατίσει και δεν έχουν έσοδα, την ώρα που τα ενοίκια, τα έξοδα και το λειτουργικό 
κόστος συσσωρεύονται, την ώρα που περιουσίες χάνονται και οικογένειες διαλύονται, την ώρα που έχουμε 
αυτοκτονίες, κατάθλιψη και εξαθλίωση, αυτή την ώρα της καταστροφής δε δόθηκε στοχευμένη παράταση στην 
αναστολή των δόσεων ειδικά για τα δάνεια των υπερχρεωμένων μικρομεσαίων επιχειρήσεων, δε δόθηκε 
λειτουργική λύση στα συσσωρευμένα ενοίκια και στα άλλα λειτουργικά έξοδα των επιχειρήσεων και αυτή την 
ώρα της καταστροφής και εν μέσω πανδημίας η κυβέρνηση αφήνει ανενόχλητες τις τράπεζες να πωλούν σε 
εξευτελιστικές τιμές τα κόκκινα δάνεια σε εταιρείες εξαγοράς πιστώσεων.  Η κυβέρνηση αφήνει ανενόχλητους 
τους ξένους κερδοσκόπους να λεηλατούν τα περιουσιακά στοιχεία των υπερχρεωμένων πολιτών. 

 Κύριε υπουργέ, 

 Εύχομαι να έχετε καταλάβει τις τελευταίες μέρες ότι εμείς -και ευτυχώς και άλλοι- είμαστε αποφασισμένοι 
να προστατεύσουμε τους επιχειρηματίες που τα τραπεζικά τους χρέη τους πλακώνουν, είμαστε αποφασισμένοι 
να προστατεύσουμε τους δανειολήπτες που απειλούνται από την αυθαιρεσία των δανειστών, γιατί ο κόμπος 
έφτασε στο χτένι!  Είμαστε αποφασισμένοι χωρίς συμβιβασμούς να προστατεύσουμε τους μη αξιόχρεους 
συμπολίτες μας που έχουν γίνει έρμαιο των αχόρταγων κερδοσκόπων που τρέφονται με πλειστηριασμούς 
ακινήτων.  Είμαστε αποφασισμένοι χωρίς συμβιβασμούς να πάρουμε πρωτοβουλίες, γιατί διαπιστώνουμε να 
συντελείται μια πρωτόγνωρη λεηλασία με αποξένωση περιουσιακών στοιχείων ανυπεράσπιστων πολιτών, 
πολιτών που η πολιτεία τούς έχει αφήσει απροστάτευτους.  Θα σταθούμε δίπλα τους, θα τους στηρίξουμε, θα 
τους βοηθήσουμε. 

 Κύριε υπουργέ, 

 Στη χθεσινή απόφαση του Υπουργικού υπάρχουν θετικά στοιχεία, αλλά περιμέναμε κάτι καλύτερο, κάτι 
πιο συγκεκριμένο και πιο στοχευμένο.  Για εμάς δύο είναι τα κρίσιμα στοιχεία στην υπόθεση των εκποιήσεων.  
Η ταχύτητα εκδίκασης και η αναστολή εκποίησης μέχρι την έκδοση απόφασης.  Η ταχύτητα εκδίκασης μπορεί 
να υπάρξει, αν όλα όσα αποφάσισε το Υπουργικό γίνουν σωστά και γρήγορα.  Η αναστολή της εκποίησης 
μέχρι την έκδοση απόφασης όμως δε φαίνεται να υπάρχει στη δήλωση του Υπουργικού.  Γι’ αυτή τη ρύθμιση 
θα καταθέσουμε ξεχωριστή πρόταση νόμου και θα αναζητήσουμε συνεργασία και συναίνεση με όλες τις 
πολιτικές δυνάμεις, για να εκλείψει το θέμα.  Αν οι υποθέσεις εκδικάζονται γρήγορα, θα κερδίζουν και οι 
δανειολήπτες και οι δανειστές.   

 Απόψε δίνουμε θετική ψήφο για τους συμπολίτες μας, κύριε υπουργέ.  Δίνουμε τη θετική ψήφο, γιατί 
έχουμε επίγνωση ότι δε θα μπορέσει να διαχειριστεί η κυβέρνηση τη χαώδη κατάσταση που θα προκύψει από 
μη ψήφιση του προϋπολογισμού.  Δίνουμε θετική ψήφο και υπόσχεση ότι θα συμβάλουμε και θα βοηθήσουμε 
να βγει ο τόπος μας από το τέλμα.  Δίνουμε θετική ψήφο και θα πρωταγωνιστήσουμε να προστατεύσουμε τους 
συμπολίτες μας από τη γάγγραινα των εκποιήσεων, για να αποκτήσει πρόσβαση η Ελεγκτική Υπηρεσία στους 
φακέλους των πολιτογραφήσεων, για να ξεριζωθεί η διαπλοκή και η διαφθορά από τους κόλπους της 
κυπριακής κοινωνίας, για να φτιάξουμε την πατρίδα που αξίζει στον λαό μας. 

 Τελειώνω με την ευχή να γυρίσουμε γρήγορα στην ομαλότητα με τη βεβαιότητα ότι θα τα καταφέρουμε. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γιωργάλλα. 

 Ο πρόεδρος της Συμμαχίας Πολιτών Γιώργος Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η καταψήφιση του προϋπολογισμού για το 2021 δημιούργησε μια πρωτόγνωρη για όλους μας 
κατάσταση.  Εύλογα η κοινωνία ανησυχούσε και, θα έλεγα, συνεχίζει να ανησυχεί για το τι θα γίνει, αν το 
κράτος μείνει χωρίς προϋπολογισμό σε μια περίοδο μεγάλης οικονομικής ύφεσης, λόγω της πανδημίας, όπου 
οι εργαζόμενοι περιμένουν έναν μισθό, ένα εισόδημα μέσω κρατικού επιδόματος και οι μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις περιμένουν κρατική οικονομική στήριξη, για να επιβιώσουν.  Σε μια χρονική συγκυρία όπου σε 
έναν με ενάμιση μήνα ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας θα κληθεί να λάβει μέρος σε μια άτυπη Πενταμερή 
Διάσκεψη για το Κυπριακό. 

 Σε μια μερίδα των πολιτών έχει καλλιεργηθεί από κάποια κόμματα η ψευδαίσθηση ότι με την 
καταψήφιση του προϋπολογισμού θα παραιτηθεί ο κ. Αναστασιάδης και θα οδηγηθούμε σε πρόωρες εκλογές.  
Μα, αν έτσι έχουν τα πράγματα, τότε γιατί αυτά τα κόμματα δεν καταψήφισαν τον προϋπολογισμό μετά το 
πόρισμα για τον συνεργατισμό, για να πέσει η κυβέρνηση;  Γιατί δεν καταψήφισαν τον προϋπολογισμό του 
2017, για να παραιτηθεί ο κ. Αναστασιάδης και να μη λάβει μέρος στη Διάσκεψη της Γενεύης, με την οποία 
διαφωνούσαν;  Μήπως το Κυπριακό είναι πιο ασήμαντο ζήτημα από τη διαμάχη μεταξύ κυβέρνησης και 
Γενικού Ελεγκτή; Μήπως το Κυπριακό είναι άσχετο με τους προϋπολογισμούς, ενώ η σύγκρουση κυβέρνησης 
και Γενικού Ελεγκτή είναι σχετική; 

 Κάποιοι αφελώς πιστεύουν και κάποιοι επίτηδες καλλιεργούν την αβάσιμη θέση ότι με την καταψήφιση 
του προϋπολογισμού η κυβέρνηση θα αναγκαστεί να δώσει τους φακέλους των πολιτογραφήσεων στον Γενικό 
Ελεγκτή και έτσι θα παταχθεί η διαπλοκή και η διαφθορά.  Βέβαια, αν η καταψήφιση του προϋπολογισμού θα 
έφερνε την κάθαρση και θα οδηγούσε στην πάταξη της διαφθοράς, πρώτος θα τους καταψήφιζα, ενώ κάποιοι 
θα έπρεπε να είχαν καταψηφίσει όλους τους προηγούμενους προϋπολογισμούς, γιατί δεν υπήρξε χρονιά που 
να μην έχουμε τουλάχιστον ένα σκάνδαλο.  Γιατί δεν το έπραξαν;  

 Η αλήθεια είναι πως η καταψήφιση του προϋπολογισμού ούτε παραίτηση του κ. Αναστασιάδη θα φέρει 
ούτε στην πάταξη της διαπλοκής και της διαφθοράς θα οδηγήσει.  Αν το κράτος μείνει χωρίς προϋπολογισμό, 
το κόστος δε θα το πληρώσει ο κ. Αναστασιάδης αλλά η χώρα, η κοινωνία.  Το σύστημα της διαπλοκής, όπως 
το εξήγησα και στην ομιλία μου τον περασμένο Δεκέμβρη από αυτό το βήμα, έχει βαθιές ρίζες στην 
κομματοκρατία. Θυμηθείτε ποιοι εμπλέκοντο και από ποια κόμματα προέρχοντο όσοι οδηγήθηκαν στη 
δικαιοσύνη, για να μη μιλούμε γενικά και αόριστα.  

 Θέλετε στ’ αλήθεια να ξηλώσουμε το σύστημα της διαπλοκής και της διαφθοράς;  Ελάτε να συζητήσουμε 
για το πώς θα εισάξουμε την αρχή της προσωπικής αστικής ευθύνης για όλους όσοι ασκούν την όποια μορφή 
εξουσίας, πώς θα αλλάξουμε το σύστημα διορισμών στους θεσμούς και στα διοικητικά συμβούλια των 
ημικρατικών οργανισμών, πώς θα ενισχύσουμε τους μηχανισμούς εσωτερικού ελέγχου, για να κλείσουμε τα 
παράθυρα που επιτρέπουν τη διαφθορά και πολλά άλλα. 

 Κάποιοι μας κατηγορούν ότι, υπερψηφίζοντας τον προϋπολογισμό, στηρίζουμε τον κ. Αναστασιάδη και 
την κυβέρνησή του.  Ξεχνούν ότι άλλοι είναι αυτοί που στήριξαν, συνεργάστηκαν και συγκυβέρνησαν με τον κ. 
Αναστασιάδη.  Όσον με αφορά, μια ολόκληρη ζωή ήμουν απέναντι στον κ. Αναστασιάδη, τόσο στο Κυπριακό 
όσο και στα ζητήματα της εσωτερικής διακυβέρνησης, στα ζητήματα εκποιήσεων και στις πολιτικές λιτότητας.  
Άλλοι είναι αυτοί που τον στήριζαν στις πολιτικές των μονομερών υποχωρήσεων στο Κυπριακό και στην 
υπερψήφιση νομοσχεδίων που ενίσχυαν τις τράπεζες και αποδυνάμωναν τους δανειολήπτες. 

 Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάποιοι δεν έμειναν μόνο στην παράθεση πολιτικών 
επιχειρημάτων, τα οποία είναι καλοδεχούμενα, όσο αβάσιμα και αν είναι.  Κάποιοι εδώ και ενάμιση χρόνο 
εξασκούνται στο πολιτικό μπούλινγκ, τον πολιτικό εκφοβισμό διά της τέχνης της λασπολογίας.  Και αυτά σε 
προσωπικό επίπεδο.  Με βάση τα όσα διαδίδουν, εγώ θα έπρεπε να είμαι ήδη πρέσβης της Κύπρου στο 
Λονδίνο εδώ και περίπου ενάμιση χρόνο!  Και, επειδή ο χρόνος τούς διέψευσε, το επαναφέρουν τώρα διά του 
ψιθύρου και δυστυχώς κάποια μέσα μαζικής ενημέρωσης αναπαράγουν ότι τάχατες ζήτησα και πήρα ως 
αντάλλαγμα τη θέση του πρέσβη στο Λονδίνο.  Επιχείρησα να τους διαψεύσω με χιούμορ δηλώνοντας 
πως, αν είχαν κάπως καλύτερο γούστο, θα με έστελναν πρέσβη στο Παρίσι, που έχει και καλύτερη κουζίνα και 
καλύτερα κρασιά, εξάλλου μιλώ καλύτερα τη γαλλική από την αγγλική γλώσσα!  Επειδή όμως ούτε χιούμορ 
διαθέτουν, αλλά ούτε και ηθικό υπόβαθρο, σήμερα τους απαντώ διαφορετικά: μην κρίνετε εξ ιδίων τα αλλότρια!  
Δεν είμαστε όλοι το ίδιο.  Δεν έχουμε όλοι τη δική σας κουλτούρα του προσωπικού βολέματος. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα υπερψηφίσω τον προϋπολογισμό, γιατί απλούστατα υιοθετήθηκαν οι προτάσεις μας που στηρίζουν 
και εξυπηρετούν τους νέους μας, τους συνταξιούχους, τους κατοίκους της υπαίθρου.  Προτάσεις που στηρίζουν 
τον απλό άνθρωπο και ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού μας.  Και αναφέρομαι στην καθιέρωση του εθνικού 
κατώτατου μισθού, για να τερματιστεί η εκμετάλλευση των νέων μας, στην εξασφάλιση εισοδημάτων για τους 
συνταξιούχους πάνω από το όριο της φτώχιας, για να έχουν οι συνταξιούχοι μας μια αξιοπρεπή ζωή, στη 
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σημαντική οικονομική χορηγία που φτάνει μέχρι τις €55.000 για ζευγάρια που θέλουν να κτίσουν το σπίτι τους 
στην ύπαιθρο, στο επίδομα κίνησης για κατοίκους απομακρυσμένων περιοχών κ.ά.  

 Θα υπερψηφίσω τον προϋπολογισμό, γιατί με τις προτάσεις μας, αλλά και τις προτάσεις κάποιων άλλων 
κομμάτων που υιοθέτησε η κυβέρνηση, θεωρώ ότι του προσδώσαμε πιο κοινωνικό πρόσωπο.  Μπορεί για 
κάποιους οι πιο πάνω κατακτήσεις να μην έχουν αξία, για δεκάδες χιλιάδες όμως συμπολίτες μας έχουν 
τεράστια αξία.  Θα υπερψηφίσω τον προϋπολογισμό, για να μπορέσουν να στηριχθούν οι εργαζόμενοι, οι 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις και η οικονομία, για να μην οδηγηθεί η χώρα μας σε νέες περιπέτειες.  

 Τέλος, δεν έχω καμία αμφιβολία ότι θα τον υπερψήφιζαν χωρίς τις πιο πάνω κατακτήσεις και κάποιοι 
άλλοι, αν δεν προέκυπτε το ζήτημα με τους φακέλους πολιτογραφήσεων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ξέρω ότι δε με έχετε ακούσει ξανά να κάνω τέτοιου είδους ομιλία από αυτό το βήμα.  Σε μια εποχή όμως 
όπου πέραν της μπόχας της διαφθοράς επικρατεί το ψέμα, η λοιδορία, η δολοφονία χαρακτήρων και ο 
πολιτικός κανιβαλισμός, δεν είχα άλλη επιλογή.  Αν δεν μπορεί να ελεγχθεί η πολιτική σκοπιμοτήτων, 
τουλάχιστον, αγαπητοί συνάδελφοι, ας μην αφήσουμε να παρεισφρήσει και η πολιτική αλητεία.  Ας 
διατηρήσουμε έστω λίγο χώρο για το ήθος στην πολιτική. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λιλλήκα. 

 Τον λόγο έχει  ο πρόεδρος του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Μαρίνος Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2021 γίνεται κάτω από το βάρος των οικονομικών και 
κοινωνικών επιπτώσεων, καθώς και της εργασιακής απορρύθμισης που προκάλεσε η πανδημία του 
κορωνοϊού, ως επιστέγασμα και της οικονομικής κρίσης του 2012-13.  Δεν είναι ένας συνηθισμένος 
προϋπολογισμός.  Είναι προϋπολογισμός έκτακτης ανάγκης. 

 Όπως πολλές φορές τονίσαμε, σημαντικός παράγοντας στην ποιοτική και όχι μόνο στην ποσοτική 
ανάπτυξη της οικονομίας είναι η ανθρωποκεντρική μορφή που πρέπει να χαρακτηρίζει την οικονομική πολιτική 
του κράτους.  Οι πόροι πρέπει να έχουν κατά το δυνατό ομοιόμορφη κατανομή στους πολίτες, είτε άμεσα είτε 
έμμεσα, για να μειωθεί η φτωχοποίηση ομάδων του πληθυσμού και να διατηρηθεί η κοινωνική συνοχή. 

 Η οικονομία έχει πραγματική αξία, όταν αυτή συνδέεται με τους ανθρώπους, το βιοτικό τους επίπεδο, 
την προστασία τους από κινδύνους οικονομικής φύσης που ελλοχεύουν και οικοδομεί συνθήκες κοινωνικής 
προστασίας.  Την προστασία αυτή την έχουν περισσότερο ανάγκη όσοι προέρχονται από τα ευάλωτα 
στρώματα της κοινωνίας και έχουν πληγεί περισσότερο από την οικονομική κρίση, είτε λόγω ανεργίας είτε λόγω 
κουρέματος είτε λόγω απορρόφησης των καταθέσεών τους υπό τη μορφή των αξιογράφων. 

 Αυτούς τους πολίτες η ΕΔΕΚ, το σοσιαλιστικό κόμμα της πατρίδας μας, από την ίδρυσή της έταξε ως 
βασικό στόχο να στηρίζει έμπρακτα με δράσεις κοινωνικής και οικονομικής πολιτικής. Με δράσεις όπως τις 
ακόλουθες: 

1. Να προωθεί μέτρα για δικαιότερη κατανομή των φορολογικών βαρών. 

2. Να συμβάλλει στη μείωση του οικονομικού χάσματος μεταξύ των υψηλών και των χαμηλών 
εισοδημάτων. 

3. Να περιορίσει την περαιτέρω συρρίκνωση της μεσαίας τάξης που αποτελεί την ουσιαστική κοινωνική 
δύναμη της οικονομίας.  

4. Να αποτρέψει τον κίνδυνο αποσύνθεσης της κοινωνικής συνοχής.   

 Δεν είναι δυνατό σήμερα το 24% του πληθυσμού να βρίσκεται κάτω ή κοντά στο όριο της φτώχιας. 

 Παρά τους ορατούς κινδύνους, τόσο η σημερινή όσο και οι προηγούμενες κυβερνήσεις, δε σχεδίασαν 
έναν ολοκληρωμένο πρόγραμμα κοινωνικής πολιτικής το οποίο να στηρίζει αποτελεσματικά τις ομάδες του 
πληθυσμού που βρίσκονται σε δύσκολη οικονομική κατάσταση ή αντιμετωπίζουν σοβαρά προβλήματα 
κοινωνικής φύσης.  Η απουσία αυτού του σχεδιασμού έγινε επώδυνα αισθητή τόσο στην κρίση του 2012-13 
όσο και στις σημερινές έκτακτες συνθήκες που έχει προκαλέσει η πανδημία του κορωνοϊού. 
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 Η ανάγκη στήριξης όλων όσοι έχουν πληγεί από αυτήν, κυρίως των αυτοτελώς εργαζομένων, των 
μικρών οικογενειακών επιχειρήσεων λιανικού εμπορίου και όχι μόνο, των επιχειρήσεων εστίασης και των 
άλλων, είναι επιβεβλημένη.  Η ΕΔΕΚ κατέθεσε στην κυβέρνηση ολοκληρωμένες προτάσεις οικονομικής 
στήριξης μέσα από την παροχή έμμεσης ρευστότητας, χωρίς επιβαρύνσεις και κινδύνους απώλειας 
περιουσιακών στοιχείων.  Η ΕΔΕΚ δεν πρόκειται να συμβάλει ή και να επιτρέψει την περαιτέρω φτωχοποίηση 
των συμπατριωτών μας. 

 Την ίδια στιγμή αντιλαμβανόμαστε και την κρισιμότητα των στιγμών για την οποία ως κόμμα δε φέρουμε 
καμία ευθύνη.  Άλλοι έχουν την ευθύνη για την οικονομική κρίση που έπληξε την πατρίδα μας.  
Συναισθανόμαστε όμως και την τραγική κατάσταση των πολιτών, οι οποίοι επίσης δε φέρουν ευθύνη.  Γι’ αυτό 
αναλάβαμε πρωτοβουλίες άρσης του αδιεξόδου λόγω της καταψήφισης του προϋπολογισμού.  Προτείναμε 
στην κυβέρνηση να λάβει συγκεκριμένα μέτρα στήριξης των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού, ώστε ο 
προϋπολογισμός να γίνει πιο ανθρωποκεντρικός και να αναθεωρήσουμε την αρχική μας απόφαση. 

 Από την αρχή τονίσαμε ότι η πρόθεσή μας δεν ήταν ο εκβιασμός.  Οι προτάσεις μας δεν είχαν στόχο να 
επιφέρουν πρόσθετο σοβαρό οικονομικό κόστος στον προϋπολογισμό και να θέσουν σε κίνδυνο την 
οικονομική του βιωσιμότητα, αλλά να εξορθολογήσουν τις κατανομές πόρων, να διορθώσουν ανισότητες και 
κοινωνικές στρεβλώσεις, ώστε να προστατεύσουμε τους πολίτες από τις άδικες εκποιήσεις των περιουσιών 
τους, να στηρίξουν τις εργαζόμενες μητέρες και τους πολίτες που προέρχονται από τις ευάλωτες ομάδες του 
πληθυσμού και έχουν πραγματική ανάγκη βοήθειας, να κατοχυρώσουν, ώστε η κατώτατη σύνταξη να είναι 
υψηλότερη από το όριο της φτώχιας και η αφυπηρέτηση των εργαζομένων σε βαριά, επικίνδυνα και ανθυγιεινά 
επαγγέλματα να γίνεται στην ηλικία των εξήντα τριών χρονών, χωρίς την αποκοπή του 12%, να βοηθήσουν με 
κίνητρα και ορθολογικές παροχές τους κατοίκους της υπαίθρου, των ορεινών και ημιορεινών κοινοτήτων, των 
προσφυγικών συνοικισμών για απόκτηση, ανακαίνιση ή επέκταση της κατοικίας τους.  Ακόμη, στόχος μας να 
συμβάλουμε στην ενίσχυση της υπαίθρου και να αναχαιτίσουμε την αστυφιλία.  Να αναβαθμίσουμε τις 
προσφερόμενες ιατρικές υπηρεσίες προς τους πολίτες, κυρίως αυτούς που δεν έχουν την οικονομική 
δυνατότητα να την εξασφαλίσουν με άλλους τρόπους και να μειώσουμε την ταλαιπωρία που υφίστανται από τις 
λίστες αναμονής. 

 Να υπενθυμίσω, γιατί πολλοί επικαλέστηκαν την κοινωνική τους ευαισθησία, ότι το 2018 σε αυτό το 
σώμα ψηφίσατε, εκτός από την ΕΔΕΚ, €45 εκατομ., για να δοθούν για δήθεν μείωση της τιμής των καυσίμων, 
ποσό το οποίο σε μερικές βδομάδες κατέληξε ως κερδοφορία στα ταμεία των εταιρειών πετρελαιοειδών.  
Αλήθεια γιατί δεν ψηφίσατε να παραχωρηθούν αυτά τα λεφτά για κοινωνικές παροχές και βοήθεια προς 
δυσπραγούντες συνανθρώπους μας, όπως είχε προτείνει η ΕΔΕΚ;  Πού ήταν η κοινωνική σας ευαισθησία; 

 Είναι εμφανές ότι η αποδοχή από την κυβέρνηση της πλειοψηφίας των προτάσεων της ΕΔΕΚ ενόχλησε 
κάποιους και δε θα μπω στη λογική του πλειστηριασμού τώρα ποιοι έκαναν τις προτάσεις και ποιοι όχι.  Αν 
ήταν αυτές οι προτάσεις προηγουμένως, γιατί δεν εγκρίθηκαν στις 17 του Δεκέμβρη, αλλά υιοθετήθηκαν στη 
συνέχεια;  Αυτοί που ενοχλήθηκαν προσπαθούν με διάφορους τρόπους να αποδυναμώσουν τις προτάσεις της 
ΕΔΕΚ επικαλούμενοι δήθεν ανταλλάγματα ή και συμπόρευση με την κυβέρνηση και το Δημοκρατικό Συναγερμό 
κ.ά.   

 Η επιλογή της ΕΔΕΚ να δώσει θετική ψήφο στους προϋπολογισμούς δε σημαίνει ότι αποδεχόμαστε τη 
φιλοσοφία τους.  Δεν είναι στήριξη ή συμπόρευση με την κυβέρνηση.  Είναι στήριξη και συμπόρευση με τους 
πολίτες, τους συνταξιούχους, τους λήπτες δημοσίων βοηθημάτων, τους πληγέντες από την κρίση της 
πανδημίας, τους ασθενείς, τις εργαζόμενες μητέρες, τους κατοίκους της υπαίθρου, που σήμερα έχουν ανάγκη 
οικονομικής στήριξης.  Γι’ αυτό και διεκδικήσαμε από την κυβέρνηση η κατώτατη σύνταξη να είναι πάνω από το 
όριο της φτώχιας, να αφυπηρετούν στα εξήντα τρία χωρίς την αποκοπή του 12% οι εργαζόμενοι στα βαριά 
επαγγέλματα, να συνταξιοδοτούνται οι πάσχοντες με μεσογειακή αναιμία στα πενήντα τους χρόνια, να 
επιδοτούνται οι εργαζόμενες μητέρες για τη φύλαξη των παιδιών τους σε βρεφονηπιακούς σταθμούς, να 
ετοιμαστεί πρόγραμμα αντιμετώπισης της υπογεννητικότητας, που μετά το Κυπριακό είναι το μεγαλύτερό μας 
εθνικό πρόβλημα.  Να αυξηθεί η επιπλέον επιδότηση για την απόκτηση κατοικίας στις 259 δυσπραγούσες 
κοινότητες από €10 000 μέχρι €30 000.  Να προστεθούν στο ίδιο πρόγραμμα και οι 134 κοινότητες που είχαν 
εξαιρεθεί και να προστεθεί ένα ποσό μεταξύ €15 000 - €20 000.  Να επιδοτηθεί σε ποσοστό 70% ή/και 80% η 
εγκατάσταση φωτοβολταϊκών συστημάτων στις κατοικίες των μόνιμων κατοίκων των ορεινών και ημιορεινών 
κοινοτήτων.  Να αξιοποιηθούν τα αγροτεμάχια στο πλαίσιο αυστηρών κριτηρίων για οικιστική ανάπτυξη των 
ιδιοκτητών και των μελών των οικογενειών τους.  Να προαχθούν στελέχη της Εθνικής Φρουράς που είναι 
καθηλωμένα στον ίδιο βαθμό από δέκα μέχρι είκοσι χρόνια. 

 Αλήθεια, είναι συμπόρευση με την κυβέρνηση η στήριξη προς τους πολίτες που κινδυνεύουν οι 
περιουσίες τους από τις άδικες και αυθαίρετες εκποιήσεις των τραπεζών;  Οι οποίες γίνονται στη βάση των 
νόμων που εσείς ψηφίσατε τον Σεπτέμβρη του 2014 με εξαίρεση την ΕΔΕΚ ή τον Ιούλιο του 2018, καθώς και 
με την πρόσφατη καταψήφιση στις 17 του Δεκέμβρη της πρότασης για καθολική αναστολή για τρεις μήνες 
όλων των εκποιήσεων; 

 Την κυβέρνηση του Δημοκρατικού Συναγερμού, φίλες και φίλοι, δεν την εξέλεξε η ΕΔΕΚ.  Κάποιοι άλλοι 
την εξέλεξαν το 2013 και το 2018, είτε άμεσα με την ψήφο τους είτε έμμεσα με τις επιλογές και την ανοχή τους. 
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 Εάν κάτω από τις σημερινές ιδιάζουσες συνθήκες η απόφαση να ψηφίσουμε τους προϋπολογισμούς, 
για να στηρίξουμε τους συνανθρώπους μας που έχουν πραγματική ανάγκη την κρατική στήριξη, είναι 
συμπόρευση με τον Δημοκρατικό Συναγερμό και την κυβέρνηση, τότε πραγματικά πέστε μας τι είναι η πλήρης 
και διαχρονική στήριξη και συμπόρευση στο Κυπριακό;  Τι είναι η αποδοχή διορισμών σε ημικρατικούς 
οργανισμούς και άλλα όργανα του κράτους;  Τι είναι η χρηματοδότηση από τις ίδιες πηγές;  Τι είναι η σιωπηρή 
συγκάλυψη των σκανδάλων που ταλάνισαν την κυπριακή κοινωνία τα τελευταία είκοσι χρόνια;   

 Δεν είναι μόνο τα διαβατήρια σκάνδαλο, είναι και άλλα.  Γιατί δε διεκδικούμε όλοι μαζί να ενημερωθούμε 
για τα σκάνδαλα των Κυπριακών Αερογραμμών, των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών, του τραπεζικού τομέα, των 
αξιογράφων, του συνεργατισμού, του ακτινοθεραπευτικού του Νοσοκομείου Λεμεσού κ.ά;  Πού βρίσκονται τα 
πορίσματα των ερευνητικών επιτροπών;  Γιατί δε δίνονται στη δημοσιότητα;  Γιατί αρνούνται να κατατεθούν 
στη Βουλή;   

 Αυτά είναι ερωτήματα που πρέπει άμεσα να απαντηθούν.  Γιατί δε στηρίζουμε από κοινού την 
προσπάθεια να εντοπιστεί η διαρροή των εμπιστευτικών εγγράφων από τη Βουλή στον Al Jazeera, που μας 
εξέθεσε ανεπανόρθωτα;  Η ΕΔΕΚ θα συνεχίσει τον αγώνα της για διαφάνεια και κάθαρση, όχι επιφανειακά 
αλλά ουσιαστικά και με την αποκάλυψη των σκανδάλων. 

 Από αυτό το βήμα για ακόμα μια φορά θα ήθελα κατά τρόπο ξεκάθαρο να καταστήσω σαφές ότι η ΕΔΕΚ 
δε χρηματίζεται.  Η συνεισφορά της προς την πατρίδα και το λαό μας δε γίνεται στη βάση συναλλαγών και 
δοσοληψιών.  Για τη στάση της αυτή πολλές φορές στο παρελθόν πλήρωσε κόστος και μάλιστα πολύ βαρύ.  
Όμως δεν αποστασιοποιήθηκε και ούτε πρόκειται να αποστασιοποιηθεί από τις αρχές της. 

 Η ΕΔΕΚ προχωρά εποικοδομητικά δίπλα στον πολίτη, για τον πολίτη και την πατρίδα μας, 
αδιαφορώντας για το κόστος που θα κληθεί ενδεχομένως να καταβάλει.  Το παρελθόν της σηματοδοτεί το 
παρόν και το μέλλον μας. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Τον λόγο έχει ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Κόμματος κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

 Δεκαπέντε λεπτά, κύριε Παπαδόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έντιμοι κύριοι υπουργοί, 

 Για πρώτη φορά στην ιστορία της Κυπριακής Δημοκρατίας καλείται αυτό το σώμα να επανεξετάσει έναν 
προϋπολογισμό που έχει απορριφθεί. 

 Όμως, παρά την αρχική απόρριψη και παρά κάποιες αλλαγές στην ουσία του, στη βάση του αυτός ο 
προϋπολογισμός είναι ο ίδιος με εκείνον που καταψηφίστηκε πριν από ένα μήνα.  Και το βασικό δημοσιονομικό 
πρόβλημα αυτού του προϋπολογισμού είναι το βασικό πρόβλημα που είχε και ο προηγούμενος 
προϋπολογισμός που απορρίφθηκε.  Οι κυβερνώντες δεν υπολόγισαν πώς θα έρθει δεύτερο κύμα της 
πανδημίας.  Και παρά του ότι έχει έρθει δεύτερο κύμα και κάποιοι ειδικοί διερωτώνται αν θα έρθει τρίτο κύμα -
που φυσικά απευχόμαστε- ο προϋπολογισμός παραμένει ουσιαστικά αναλλοίωτος.  Μας το είπαν εξάλλου και 
στο Εγχειρίδιο Οικονομικών Εξελίξεων που συνοδεύει τον προϋπολογισμό. «Δεν αναμένεται δεύτερο κύμα 
κορωνοϊού για σκοπούς προβλέψεων…», έλεγε ο Υπουργός Οικονομικών.  Ενώ το Δημοκρατικό Κόμμα από 
τον Σεπτέμβρη τους προειδοποιούσε πως έρχεται δεύτερο κύμα πανδημίας, εκείνοι πανηγύριζαν για το 
«success story» και έδιναν συγχαρητήρια στον εαυτό τους. 

 Όταν λοιπόν ήρθε το δεύτερο κύμα, τους βρήκε παντελώς απροετοίμαστους.  Εξού και δεν υπάρχει 
ολοκληρωμένος σχεδιασμός αντιμετώπισης της πανδημίας.  Εξού και τα μέτρα στήριξης της οικονομίας είναι 
παντελώς ανεπαρκή.  Και αυτό δεν το λέω εγώ, κύριε Πρόεδρε, το λέει η Eurostat.  Με βάση τα τελευταία 
στοιχεία της Eurostat, η Κύπρος, μετά τα κυβερνητικά μέτρα στήριξης, έχει τη δεύτερη χειρότερη επίδοση στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση μετά την Κροατία σε ό,τι αφορά την απώλεια εισοδημάτων του κόσμου. 

 Και όταν ρωτήθηκε επί τούτου, η, κατά τα άλλα φίλτατη, Υπουργός Εργασίας ισχυρίστηκε πως αυτό 
οφείλεται στο ότι στην Κύπρο έχουνε πάρα πολύ υψηλούς μισθούς!  Αφήνουμε τον κόσμο να κρίνει κατά πόσο 
οι μισθοί στην Κύπρο ήταν υψηλοί πριν την πανδημία.  Πόσο μάλλον οι δεύτεροι υψηλότεροι στην Ευρώπη! 

 Δεν υπάρχει συγκροτημένος σχεδιασμός.  Μας έλεγαν για σχέδιο Β΄, όταν απέσυραν το νομοσχέδιο των 
κρατικών εγγυήσεων.  Εμείς τους προειδοποιούσαμε από τότε πως το σχέδιο Β΄ συνιστά κοροϊδία και τους 
ζητούσαμε να επαναφέρουν εκείνο το νομοσχέδιο που απέσυραν.  Τώρα που το σχέδιο Β΄ απέτυχε 
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επανέρχονται.  Όμως οι κυπριακές επιχειρήσεις, οι Κύπριοι εργαζόμενοι, οι αυτοεργοδοτούμενοι και όλοι όσοι 
έχουν επηρεαστεί από την πανδημία και τους περιορισμούς έχασαν εφτά μήνες πολύτιμης χρηματοδότησης και 
στήριξης. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εμείς λέμε πως όχι μόνο σχέδιο, ούτε προσχέδιο δεν υπάρχει για τη στήριξη της οικονομίας.  Ως 
Δημοκρατικό Κόμμα επιμένουμε στα μέτρα που έχουμε καταθέσει από τον Σεπτέμβρη του 2020 κι ας αρνείται η 
κυβέρνηση του Δημοκρατικού Συναγερμού να τα συζητήσει μαζί μας.   

 Μεταξύ άλλων έχουμε προτείνει, όπως είπα, την επαναφορά του νομοσχεδίου των κρατικών εγγυήσεων 
με αποτελεσματικές όμως διαδικασίες ελέγχου, την επιδότηση των ενοικίων εκείνων που επηρεάζονται από τα 
απαγορευτικά διατάγματα, την επέκταση της αναστολής των δόσεων, ουσιαστική και όχι επικοινωνιακή.  

 Η κυβέρνηση του Δημοκρατικού Συναγερμού όμως επιμένει.  Αρνείται να συζητήσει αυτές τις προτάσεις 
μαζί μας και ο προϋπολογισμός παραμένει αναλλοίωτος και πολύ φοβούμαστε πως η Κύπρος θα συνεχίσει να 
έχει τη δεύτερη χειρότερη επίδοση στην Ευρώπη σε ό,τι αφορά την απώλεια εισοδημάτων. 

 Αντιλαμβάνομαι, κύριε Πρόεδρε, πως κάποια κόμματα -καλοπροαίρετα λέω εγώ- επιχείρησαν να 
προωθήσουν δικές τους εισηγήσεις και αλλαγές, για να ψηφίσουν τον προϋπολογισμό.  Όμως ακόμη και αυτές 
οι μεγαλόστομες οι διακηρύξεις διαψεύσθηκαν, αφού συγκρούστηκαν με την αλαζονεία της κυβέρνησης του 
Δημοκρατικού Συναγερμού.  

 Ακούσαμε για αναστολή των εκποιήσεων με δικαστικό διάταγμα, για την καθιέρωση κατώτατου μισθού, 
για το δικαίωμα πώλησης δανείων, για αλλαγές στο ΓΕΣΥ.  Μεγάλες οι επιδιώξεις, ψηλά μπήκε ο πήχης.  
Όμως στη συνέχεια πέρασαν από κάτω.  Εισέπραξαν για όλα είτε ένα καθαρό «όχι» είτε ένα ασαφές «θα 
δούμε».  Εκτός αν κάποιοι θεωρούν ότι έχει αλλάξει η φυσιογνωμία και η πολιτική κατεύθυνση αυτού του 
προϋπολογισμού, επειδή θα μπουν περισσότερα φωτοβολταϊκά.   

 Μια μικρή παρένθεση.  Δεν είμαι βέβαιος αν αντιλαμβάνονται εκείνοι που προτείνουν ειδικό δικαστήριο 
για τους δανειολήπτες πως με αυτό σημαίνει πως θα βγαίνουν πιο γρήγορα οι αποφάσεις.  Εναντίον των 
δανειοληπτών, εναντίον των εγγυητών, ενώ δε θα αναστέλλονται οι εκποιήσεις τους.  Καλά ποιους βοηθά αυτό 
το μέτρο;  Παρακαλούν οι τράπεζες να τους ετοιμάσουμε και να τους ιδρύσουμε δικό τους δικαστήριο.  Αυτά για 
προβληματισμό. 

 Άλλο όμως, κύριε Πρόεδρε, για το Δημοκρατικό Κόμμα είναι το βασικό πρόβλημα που έχουμε μπροστά 
μας.  Όπως είπα στην αρχή της ομιλίας μου, για πρώτη φορά στην ιστορία της Κυπριακής Δημοκρατίας 
καλείται αυτό το σώμα να επανεξετάσει έναν προϋπολογισμό που έχει απορριφθεί.  Οφείλουμε λοιπόν 
απέναντι στην ιστορία να ρωτήσουμε.  Πώς φτάσαμε σε αυτό το σημείο; 

 Επειδή για πρώτη φορά στην ιστορία έχουμε να κάμουμε με μια διεφθαρμένη κυβέρνηση, που αρνείται 
να συνεργαστεί με την Ελεγκτική Υπηρεσία, με μία διαπλεκόμενη κυβέρνηση που για πρώτη φορά έχει 
προκαλέσει καταγγελία της χώρας μας από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, με μία αλαζονική κυβέρνηση που μέσα 
από την έπαρση της εξουσίας θεωρεί πως κανένας ανεξάρτητος θεσμός δεν έχει δικαίωμα να την ελέγξει. 

 Ακόμη περιμένουμε τα μέτρα για την πάταξη της διαφθοράς που μας υποσχέθηκαν ότι θα έρθουν πριν 
το τέλος του χρόνου.  Δε μας είπαν φυσικά ποιου χρόνου.  Σημειώνω πως μόνο αυτή την εβδομάδα ο 
Πρόεδρος της Δημοκρατίας μάς είπε πως, άμα θέλει, μπορεί να παρεμβαίνει σε ποινικές διώξεις, αλλά δεν το 
κάνει!  Μόνο αυτή την εβδομάδα η επιτροπή Ελέγχου της Βουλής έχει εγγράψει, για να εξετάσει, την απάντησή 
της στην έρευνα που έχει ξεκινήσει ο Διεθνής Οργανισμός Ελεγκτικών Αρχών κατά της Κύπρου.  Το δεύτερο 
ταξίδι του Προέδρου της Δημοκρατίας στις Σεϋχέλλες με το ιδιωτικό τζετ Σαουδάραβα.  Το πόρισμα της 
Ερευνητικής Επιτροπής Καλογήρου που διαπιστώνει κατάχρηση εξουσίας και την πιθανή διάπραξη ποινικών 
αδικημάτων από αρμοδίους. 

 Αυτή την εβδομάδα και μόνο πριν τρεις μέρες το Υπουργικό Συμβούλιο παράνομα αποφάσισε και έκανε 
δώρο τον τριπλασιασμό των αμοιβών των μελών της ερευνητικής επιτροπής που το διερευνά.  Αυτή την 
εβδομάδα, προχθές, η κυβέρνηση αποκεφάλισε ακόμα ένα ανεξάρτητο αξιωματούχο ο οποίος την ενοχλούσε, 
τον τέως Έφορο Κρατικών Ενισχύσεων, ο οποίος απάντησε στον τέως Υπουργό Οικονομικών, όταν ήθελε να 
του επιβάλει το σχέδιο παραχώρησης δωρεάν μετοχών του συνεργατισμού πως δεν πρόκειται «να γίνει 
καραγκιόζης». 

 Αυτή την εβδομάδα, χθες, έδωσε κατάθεση ενώπιον της Ερευνητικής Επιτροπής Αρέστη ο 
αναπληρωτής πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού, ο οποίος επιβεβαίωσε με την κατάθεσή του πως το 
Υπουργικό Συμβούλιο κατά κανόνα ενέκρινε τις πολιτογραφήσεις χωρίς έλεγχο, είτε από αμέλεια είτε με 
σκοπιμότητα.  Κατά κανόνα τα μέλη του Υπουργικού Συμβουλίου δε δήλωναν τη σύγκρουση συμφερόντων 
τους, όταν ενέκριναν πολιτογραφήσεις που τους αφορούσαν και η εβδομάδα ακόμα δεν έχει τελειώσει. 
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 Και τι να πει κανείς για τα αλληλομαχαιρώματα των υπουργών της κυβέρνησης;  Νουρής εναντίον 
Πετρίδη, Πετρίδης εναντίον Χάσικου, Χριστοδουλίδης εναντίον Χάρη, Χάρης εναντίον Χάσικου και Χάσικος 
εναντίον όλων! 

 Καταλαβαίνετε λοιπόν, γιατί δε θέλουν να δώσουν τους φακέλους των πολιτογραφήσεων.  Θα ήταν 
αστείο, αν τα πράγματα δεν ήταν τραγικά.  Θα ήταν αστείο, αν δεν είχαμε μια κυβέρνηση που συμπεριφέρεται 
με ετσιθελισμό και αυταρχισμό, που διατάζει αστυνομική έφοδο σε οικία για σάτιρα στο διαδίκτυο, που 
εξαναγκάζει διευθυντή εφημερίδας σε παραίτηση, γιατί επέκρινε τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, που συνεχίζει 
τον πόλεμο κατά του Γενικού Ελεγκτή, επειδή απλά θέλει να κάμει τη δουλειά του.  «Ντροπή» όπως θα 
αναφωνούσε ο τέως Γενικός Εισαγγελέας. 

 Ο πόλεμος κατά των θεσμών και του ελέγχου συνεχίζεται αμείωτος.  Η συγκάλυψη μπαίνει πάνω απ’ 
όλα.  Μα σ’ αυτούς θα εμπιστευτούμε τα χρήματα του Κύπριου φορολογούμενου; 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αυτή η Βουλή οφείλει να ελέγχει την εκτελεστική εξουσία.  Αυτό είναι το πρώτιστο και το ύψιστό μας 
καθήκον.  Ψήφος υπέρ του προϋπολογισμού κάτω από αυτές τις συνθήκες συνιστά επιβράβευση της 
διαπλοκής και της διαφθοράς.  Συνιστά συνενοχή στη συγκάλυψη.  Στέλνει το μήνυμα στην κυβέρνηση της 
διαπλοκής συνεχίστε ό,τι κάνετε ανενόχλητοι, ατάραχοι και αμέριμνοι. 

 Γι’ αυτό εμείς επιμένουμε πως πρέπει να διερευνηθεί το μεγαλύτερο σκάνδαλο στην ιστορία της 
Κυπριακής Δημοκρατίας από όλους τους ανεξάρτητους θεσμούς που έχουν την αρμοδιότητα και το καθήκον να 
το διερευνήσουν και όχι μόνο από εκείνους που επιλέγει η κυβέρνηση ή πρώην υπουργός της που είναι 
αντικείμενο της διερεύνησης.  Δεν είναι έτσι που λειτουργεί μια ευνομούμενη πολιτεία.  Απαιτείται διαφάνεια, 
κάθαρση και λογοδοσία.  Γιατί αυτό το Υπουργικό Συμβούλιο έχει καταχραστεί την εξουσία του, όπως 
διαπιστώνουν μέχρι στιγμής τρία διαφορετικά πορίσματα.  Επιμένουμε να δοθούν οι φάκελοι των 
πολιτογραφήσεων για έλεγχο στην Ελεγκτική Υπηρεσία. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Και εμείς θέλουμε ο προϋπολογισμός να ψηφιστεί χθες.  Όμως έχουμε μπροστά μας μια κυβέρνηση που 
βάζει τα δικά της διαπλεκόμενα συμφέροντα πάνω από τα συμφέροντα της οικονομίας και των πολιτών.  Αντί η 
κυβέρνηση να ασχολείται με λύσεις, επιχειρεί τη διάλυση των θεσμών.  Για εμάς είναι θέμα αρχής.  Χωρίς 
εμπιστοσύνη στους θεσμούς, χωρίς χρηστή διοίκηση, χωρίς έλεγχο της εκτελεστικής εξουσίας δεν μπορεί να 
λειτουργήσει ένα δημοκρατικό πολίτευμα.  Αναγκαζόμαστε να ζητάμε τα αυτονόητα και να συζητάμε τα 
αυτονόητα.  Αυτή η Βουλή οφείλει να ελέγξει την εκτελεστική εξουσία. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Δε μας προκαλεί έκπληξη πως κάποια κόμματα λειτουργούν αυτή τη στιγμή, ναι, ως παραρτήματα αυτής 
της κυβέρνησης, της κυβέρνησης της διαπλοκής.  Φαίνονται διατεθειμένα να βοηθήσουν στη συγκάλυψη που 
επιχειρεί.  Δεν έχουμε θέμα με κόμματα που διαχρονικά ψήφιζαν τον προϋπολογισμό λόγω ιδεολογίας, παρά 
του ότι εμείς διαφωνούμε σήμερα μαζί τους.  Για κάποιους άλλους όμως έπεσαν οι μάσκες.   

 Το ΕΛΑΜ μόλις το χρειάστηκε η κυβέρνηση, έτρεξε να τη βοηθήσει.  Ξέχασαν και τα κονδύλια για τους 
Τουρκοκυπρίους, ξέχασαν τα κονδύλια για τους μετανάστες, ξέχασαν τα οδοφράγματα και μετατράπηκαν στα 
δεκανίκια της διαφθοράς.  Επικαλούνται μια διαδικασία που δεν υπάρχει.  Όταν ψηφίζουμε νόμους, δε 
διαλέγουμε τα άρθρα που μας αρέσουν.  Είτε τους ψηφίζουμε είτε τους καταψηφίζουμε.  Εάν απορριφθούν οι 
τροπολογίες του ΕΛΑΜ θα ψηφίσουν στο τέλος και αυτά τα κονδύλια!  Οτιδήποτε άλλο απλά συνιστά κοροϊδία 
της κοινής γνώμης.   

 Σε ό,τι αφορά κάποιους άλλους που παρουσιάζονται ως το δήθεν γνήσιο κέντρο.  Το μόνο γνήσιο πάνω 
τους είναι η κολακεία της εξουσίας.  Εξού και προηγουμένως ο συνάδελφος ο Άγγελος Βότσης δεν έκαμε καμία 
αναφορά στη διαπλοκή και στη διαφθορά που βιώνουν και επιμαρτυρούν καθημερινά οι πολίτες αυτού του 
τόπου.  Ήταν επόμενο!  Οι βουλευτές που υπακούουν τον Μάριο Καρογιάν να συμπαραταχθούν με το 
διαπλεκόμενο κατεστημένο.  Μόλις τους ζήτησε η κυβέρνηση της διαπλοκής να την βοηθήσουν στη 
συγκάλυψη, η απάντηση ήταν άμεση και ξεκάθαρη:  «ΟΚ. Έγινε»! 

 Σε ό,τι αφορά όμως την ΕΔΕΚ, κύριε Πρόεδρε, ναι, κάνουμε ένα σαφέστατο διαχωρισμό.  Σημειώνουμε 
την προσπάθεια που έγινε, για να επιτευχθούν αλλαγές στον προϋπολογισμό.  Αυτές οι προσπάθειες όμως -
κατά τη δική μας άποψη- δεν απέδωσαν όπως ήταν αναμενόμενο.  Οφείλουμε όμως να εκφράσουμε τη λύπη 
μας, γιατί με τη δική τους ψήφο θα δώσουν σε αυτή την κυβέρνηση διέξοδο από τον έλεγχο.  Όλοι θα κριθούμε 
από τις αποφάσεις μας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Το Δημοκρατικό Κόμμα παραμένει στη θέση αρχής.  Θεωρούμε πως μόνο με την πίεση της Βουλής θα 
δοθούν οι φάκελοι στην Ελεγκτική Υπηρεσία.  Μόνο με την πίεση της Βουλής θα υπάρξει σωστός έλεγχος.  
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Αποτελεί καθήκον της Βουλής να επαναφέρει αυτή την κυβέρνηση σε τάξη.  Αποτελεί καθήκον της Βουλής να 
υπερασπιστεί τους ανεξάρτητους θεσμούς, να υπερασπιστεί το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας.  

 Για όλους τους πιο πάνω λόγους το Δημοκρατικό Κόμμα θα καταψηφίσει τον προϋπολογισμό.  Και 
ακόμα και αν καταφέρει αυτή η κυβέρνηση να κρύψει τους φακέλους για λίγους μήνες, να κρύψει αυτό το 
σκάνδαλο για λίγες εβδομάδες, δεν έχω καμία απολύτως αμφιβολία πως η κατακραυγή του κόσμου και η 
στήριξη του κόσμου θα την αναγκάσει να τους δώσει. 

 Όσο και αν ενοχλεί την κυβέρνηση Δημοκρατικού Συναγερμού, όσο και αν φοβάται, η αλήθεια θα 
λάμψει, οι ευθύνες θα αποδοθούν και η Κύπρος θα ξαναβρεί τη χαμένη της αξιοπρέπεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Τον λόγο έχει από το ΑΚΕΛ ο συνάδελφος Στέφανος Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έντιμοι κύριοι υπουργοί και υφυπουργοί, 

 Με την καταψήφιση για πρώτη φορά του ετήσιου προϋπολογισμού του κράτους κάποιος θα ανέμενε ότι 
η κυβέρνηση θα έπαιρνε τα μηνύματα.  Θα έπαιρνε τα μηνύματα και θα διερωτούνταν τι πήγε στραβά και για 
πρώτη φορά καταψηφίστηκε προϋπολογισμός. Θα προβληματιζόταν ποιες ήταν οι δικές της ευθύνες, για να 
ξεμείνει από συνεργάτες και συνοδοιπόρους, ακόμα και μέσα στις ιδιάζουσες συνθήκες της πανδημίας.   
Συνθήκες που δημιούργησαν κλίμα συναίνεσης και συνεργασίας, οι οποίες οδήγησαν στην πλατιά συνεργασία 
κυβέρνησης και Βουλής -με την πρωταγωνιστική συμμετοχή των κοινωνικών εταίρων- για τη διαμόρφωση των 
πακέτων στήριξης νοικοκυριών, εργαζομένων και επιχειρήσεων. 

 Επομένως, δεν εξέλιπε η διάθεση της αντιπολίτευσης για συνεργασία, η οποία έχει πρόσφατα 
αποδειχθεί στην πράξη.  Το γεγονός ότι η κυβέρνηση δεν καταφέρνει να πείσει μέσα σ’ αυτές τις ιδιάζουσες 
συνθήκες, τις οποίες εργαλειοποιεί, για να πείσει την αντιπολίτευση να ψηφίσει τον προϋπολογισμό, μαρτυρεί 
το μέγεθος της αποτυχίας της κυβέρνησης.  Μαρτυρεί πόσο μεγάλη είναι η αναξιοπιστία της.  Πόσο μεγάλη 
είναι η αντίδραση που προκαλούν οι πολιτικές της και οι συμπεριφορές της. 

 Η κυβέρνηση βρίσκεται συνεχώς σε μια σωρευτική διαδικασία ρήξης με την κοινωνία και με τη μεγάλη 
πλειοψηφία των πολιτικών δυνάμεων.  Κι αυτό ως αποτέλεσμα της κοινωνικοοικονομικής πολιτικής της, η 
οποία διευρύνει την ανισότητα, την εργασιακή αβεβαιότητα και την κοινωνική ανασφάλεια.  Πολιτική η οποία 
εξυπηρετεί τα συμφέροντα των λίγων, προνομιούχων και ημετέρων και αδικεί τους πολλούς και μη 
προνομιούχους.  

 Η εναγώνια προσπάθεια εξωραϊσμού της κοινωνικοοικονομικής της πολιτικής, με την αφειδώλευτη 
στήριξη μεγαλοκαναλαρχών και μεγαλοεκδοτών, όπως την παρατηρήσαμε και στην περίπτωση της 
εκπαραθύρωσης του δημοσιογράφου Ανδρέα Παράσχου για τις αποκαλύψεις που έκανε, δεν αλλάζει την 
κατάσταση την οποία βιώνουν οι πολίτες και η οποία αποτυπώνεται σε διάφορους δείκτες.  Όπως για 
παράδειγμα στον δείκτη που πρόσφατα είδε το φως της δημοσιότητας για την ποιότητα ζωής, έναν δείκτη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης που κατατάσσει την Κύπρο στον πάτο ολόκληρης της Ευρώπης, όχι μόνο της Ένωσης.   

 Αυτό βέβαια είναι δύσκολο να το αντιληφθεί κάποιος που κάνει χλιδάτες διακοπές και έξοδα στις 
Σεϋχέλλες.  Η κυβέρνηση βρίσκεται σε ρήξη με την κοινωνία, ως αποτέλεσμα της τεράστιας ευθύνης που έχει 
για την εκτόξευση της διαπλοκής και της διαφθοράς.  Και πώς να μην απογειωθεί η διαπλοκή και η διαφθορά, 
όταν η κυβέρνηση πρωταγωνιστεί στο σκάνδαλο των «χρυσών» διαβατηρίων, εφαρμόζοντας στην πράξη το 
γνωστό «εγώ παπάς, εγώ τατάς» με όφελος εκατομμυρίων ευρώ; 

 Η κόντρα δύο βασικών πρώην υπουργών της κυβέρνησης, των κ. Χάσικου και Γεωργιάδη, με τη 
δημόσια ανταλλαγή «φιλοφρονήσεων» ουσιαστικά αναδεικνύει τις τεράστιες ευθύνες που ποτέ δε δέχθηκε η 
κυβέρνηση ότι έχει για το σκάνδαλο των «χρυσών» διαβατηρίων και για τον διασυρμό τον διεθνή της χώρας 
μας.  Όταν βυθίζεται το καράβι, τα ποντίκια πηδούν έξω.  Αλλά, όταν οι κυβερνώντες δε σέβονται ο ένας τον 
άλλον, πόσο μάλλον θα σεβαστούν όλους τους υπόλοιπους;    

 Η ρήξη της κυβέρνησης με την κοινωνία είναι αποτέλεσμα του ετσιθελισμού, του αυταρχισμού και της 
παντελούς έλλειψης ευαισθησίας που χαρακτηρίζουν το ύφος και τη συμπεριφορά στην άσκηση της εξουσίας 
της κυβέρνησης.  Η σιωπή της κυβέρνησης στο θέμα του μπουκαρίσματος της αστυνομίας σε σπίτι 
ανυποψίαστου πολίτη, έπειτα από καταγγελία της Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για σατιρικό, 
αν αγαπάτε, λογαριασμό στο διαδίκτυο, δείχνει πόσο χαμηλά έχουν οι κυβερνώντες το μέγιστο ζήτημα της 
προστασίας των ατομικών δικαιωμάτων των πολιτών.  Δείχνει το έλλειμα ανοχής και αντοχής της κυβέρνησης 
στην κριτική, ακόμα και στη σάτιρα, μη διστάζοντας να καταχράται την εξουσία. 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κυβέρνηση έφερε έναν αναθεωρημένο προϋπολογισμό, ο οποίος στην ουσία είναι ο ίδιος μ’ αυτόν 
που καταψηφίστηκε.  Ενώ θα έπρεπε η κυβέρνηση να προβληματιστεί για το πώς θα δημιουργήσει τις 
προϋποθέσεις, έτσι ώστε να επιτευχθεί η μεγαλύτερη δυνατή συναίνεση, απλά δογματικά επέμεινε στις 
πολιτικές της.  Ο αναθεωρημένος προϋπολογισμός παραμένει ο ίδιος στην κοινωνικοοικονομική του 
φιλοσοφία, με την οποία εμείς διαφωνούμε, γι’ αυτό και καταψηφίσαμε όλους τους προηγούμενους ετήσιους 
προϋπολογισμούς της κυβέρνησης Αναστασιάδη/Συναγερμού.  Η κυβέρνηση δεν έδειξε καμία διάθεση να 
αλλάξει τη φιλοσοφία του προϋπολογισμού, προβαίνοντας σε ουσιαστικές αλλαγές.  

 Είναι πολύ χαρακτηριστικό το γεγονός ότι η κυβέρνηση αρνήθηκε να υιοθετήσει την ομόφωνη θέση της 
αντιπολίτευσης για τερματισμό των ιδιωτικοποιήσεων, όπως εκφράστηκε με την αποκοπή των σχετικών 
κονδυλιών στον προϋπολογισμό που καταψηφίστηκε, και η κυβέρνηση πάλι επαναφέρει θέμα των 
ιδιωτικοποιήσεων.  Αυτό δείχνει ότι η κυβέρνηση δεν εγκαταλείπει τις πολιτικές της που βλάπτουν το δημόσιο 
συμφέρον, που βλάπτουν την οικονομία, που βλάπτουν την κοινωνία. 

 Ο προϋπολογισμός παραμένει με τις ίδιες προβλέψεις για 4,5% ανάπτυξη το 2021.  Αυτό προέβλεπε ο 
προϋπολογισμός που καταψηφίστηκε, ο οποίος είχε διαμορφωθεί, πριν ακόμα ξεσπάσει το δεύτερο κύμα 
πανδημίας και πριν προκύψει το δεύτερο lockdown που επιβαρύνει την οικονομία.  Οι προβλέψεις πλέον 
μιλούν για ύφεση αυτή τη χρονιά, γεγονός που εκ προοιμίου καθιστά τον προϋπολογισμό εκτός των 
πραγματικών δεδομένων.  Κι όπως παραδέχεται η κυβέρνηση, σχέδιο Β΄ δεν έχουμε. 

 Εάν δε στον προϋπολογισμό προσθέσουμε και το χαμηλό ποσοστό υλοποίησης του αναπτυξιακού 
προϋπολογισμού, τότε τα πράγματα γίνονται ακόμα χειρότερα.  Χαρακτηριστικά, να αναφέρω ότι το 2019 το 
ποσοστό υλοποίησης του προϋπολογισμού ήταν στο ιστορικά χαμηλό ποσοστό του 62%, ενώ για το 2020 
μέχρι τον Νιόβρη το ποσοστό κυμαινόταν στο 45%.  Ανάμεσα στα πολλά προβλήματα που δεν κατάφερε να 
επιλύσει η κυβέρνηση στα οκτώ χρόνια της διακυβέρνησής της είναι το πρόβλημα της γραφειοκρατίας.  

 Στον προϋπολογισμό δεν περιλαμβάνονται ουσιαστικές λύσεις σε προβλήματα που ταλανίζουν την 
κοινωνία, όπως είναι οι εκποιήσεις, όπως είναι τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια, αλλά και προβλήματα που 
προκάλεσε η πανδημία, όπως είναι τα ενοίκια, οι δόσεις, οι εξώσεις και πολλά άλλα.  Ο προϋπολογισμός 
περιλαμβάνει πολλά «θα», τα οποία η κυβέρνηση παρουσιάζει ως δέσμευση για προώθηση συγκεκριμένων 
πολιτικών.  Οι δεσμεύσεις όμως της κυβέρνησης έχουν αποδειχθεί πλείστες τόσες φορές χωρίς κανένα 
αντίκρισμα, εξού και το σύντομο ανέκδοτο με το προεδρικό ρήμα «δεσμεύομαι». 

 Σε σχέση με όσα δεσμεύτηκε η κυβέρνηση ενόψει της συζήτησης του προϋπολογισμού να μου 
επιτρέψετε κάποια σχόλια. 

 Καθορισμός κατώτατης σύνταξης.  Στον προϋπολογισμό του 2020 είχε περιληφθεί η πρόνοια ύψους €19 
εκατομ. για αύξηση του επιδόματος χαμηλοσυνταξιούχου στο ύψος του ορίου της φτώχειας.  Αυτό δόθηκε, αν 
θυμάστε, τον Δεκέμβρη του 2020 αναδρομικά για όλο το έτος.  Η κατώτατη σύνταξη είναι καθορισμένη ούτως ή 
άλλως.  Εάν θα αναθεωρηθεί, αυτό θα γίνει στο μέλλον, μετά από την ολοκλήρωση αναλογιστικών μελετών.  
Όπου ακούτε «θα» να ξέρετε ότι είναι της κυβέρνησης. 

 Παραχώρηση σύνταξης στο 63ο έτος σε εργαζομένους σε βαριά και ανθυγιεινά επαγγέλματα χωρίς την 
αποκοπή του 12%.  Είναι αίτημα του ΑΚΕΛ από το 2017.  Θα γίνει αναλογιστική μελέτη για το κόστος και θα 
ληφθεί απόφαση αναλόγως, λέει η κυβέρνηση.  

 Παραχώρηση πρόωρης σύνταξης στους πάσχοντες με θαλασσαιμία χωρίς οποιεσδήποτε περικοπές.  
Μα, αυτό έχει ήδη υλοποιηθεί.  Αποφασίστηκε και ψηφίστηκε η σχετική νομοθεσία εδώ και μερικούς μήνες και 
καλύπτει το ένα τρίτο των ατόμων με θαλασσαιμία μόνο.  Ως ΑΚΕΛ διεκδικούμε να καλυφθούν με ειδικό 
επίδομα όλα τα άτομα με θαλασσαιμία.  Το προσπαθούσαμε, το προσπαθούμε και θα συνεχίσουμε να το 
προσπαθούμε. 

 Διεκδίκηση κατώτατου μισθού κατ’ επάγγελμα.  Η κυβέρνηση λέει ότι θα υιοθετήσει και θα προχωρήσει 
στον κατώτατο μισθό, όταν η ανεργία κατέλθει κάτω από το 5%.  Μα, είναι τώρα που το έχουμε ανάγκη, που η 
ανεργία ανεβαίνει.  Εάν έχουμε πλήρη απασχόληση, τι να τον κάνουμε τον κατώτατο μισθό;  Τώρα τον έχουμε 
ανάγκη.   

 Να μου επιτρέψετε επίσης να κάνω και κάποια σχόλια για το μεγάλο πρόβλημα των εκποιήσεων, για τις 
οποίες η συζήτηση εντάθηκε στο μεσοδιάστημα μεταξύ της καταψήφισης του προϋπολογισμού και σήμερα.  

 Η κυβέρνηση αποφάσισε να φέρει στη Βουλή νομοσχέδιο για την ίδρυση ειδικού δικαστηρίου για 
γρήγορη εκδίκαση των υποθέσεων που αφορούν σε εκποιήσεις.  Η σπουδή της κυβέρνησης να φέρει 
εσπευσμένα στη Βουλή ένα τέτοιο νομοσχέδιο, πέραν της πολιτικής σκοπιμότητας που υπάρχει λόγω του 
προϋπολογισμού, κατανοητό, αποτελεί παραδοχή της ύπαρξης ενός προβλήματος που για χρόνια τώρα η 
κυβέρνηση και ο Συναγερμός αρνούνται ότι υπάρχει.  Κι αυτό το πρόβλημα είναι η ανύπαρκτη νομική κάλυψη 
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των δανειοληπτών.  Αυτή την κάλυψη η κυβέρνηση την αφαίρεσε με την τροπολογία του νομοθετικού πλαισίου 
το 2018 με τον πρωταγωνιστικό ρόλο του ΔΗΣΥ και δυστυχώς με τη συμμετοχή και άλλων κομμάτων που 
εξασφάλισαν πλειοψηφία. 

 Εάν θα λύσει κάποια προβλήματα αυτό το ειδικό δικαστήριο, θα φανεί από το περιεχόμενο του 
νομοσχεδίου.  Εμείς, όπως πάντα, θα το δούμε, θα το μελετήσουμε και θα το κρίνουμε.  Σημειώνουμε όμως ότι 
το πρόβλημα των εκποιήσεων δεν είναι μόνο η νομική κάλυψη που διέγραψε η κυβέρνηση και ούτε μόνο η 
ταχύτητα με την οποία εξετάζονται τα ζητήματα.  Σημειώνουμε ότι το πρόβλημα των εκποιήσεων έχει και 
πολλές άλλες πτυχές, τις οποίες θα πρέπει να δούμε. 

 Πώς το είπε κάποτε ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού, ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου;  «Κουράστηκα 
να ψηφίζω νόμους για τις τράπεζες;».  Ακριβώς έτσι ή σχεδόν έτσι, γιατί μπορεί ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ να 
απέδωσε την πραγματικότητα σχετικά με την επιμονή της κυβέρνησης να φέρνει με μεγάλη ταχύτητα 
νομοσχέδια στη Βουλή, για να εξυπηρετούνται οι τράπεζες, αλλά θα πρέπει να πω ότι ο Συναγερμός ποτέ δεν 
κουράστηκε να υπερψηφίζει αυτά τα νομοσχέδια. 

 Σε κάθε περίπτωση όμως, κυρίες και κύριοι της κυβέρνησης και του Δημοκρατικού Συναγερμού, να 
ξέρετε ότι το ΑΚΕΛ δε θα κουραστεί ποτέ να ψηφίζει υπέρ των δανειοληπτών, των εργαζομένων, των 
μικρομεσαίων, των ευπαθών ομάδων και κάθε ανθρώπου, επαγγελματία και ομάδας, που έχει ανάγκη την 
αρωγή και τη στήριξη του κράτους.   

 Το νομοθετικό πλαίσιο για τις εκποιήσεις παρουσιάζει μεγάλα προβλήματα που απολήγουν σε βάρος 
των δανειοληπτών και υπέρ των τραπεζών.  Εάν λοιπόν κυβέρνηση και Συναγερμός αποφάσισαν ότι 
κουράστηκαν να ψηφίζουν υπέρ των τραπεζών, ήρθε η ώρα να το αποδείξουν στην πράξη και να μην είναι 
μάγκες μόνο στα λόγια.   

 Το ΑΚΕΛ καταθέτει πρόταση νόμου σχετικά με τις εκποιήσεις, με στόχο την ουσιαστική αποκατάσταση 
του δικαιώματος των δανειοληπτών να προσφεύγουν στη δικαιοσύνη και για διασφάλιση στέγης, ακόμα και 
όταν προχωρήσει η εκποίηση.  Στις αμέσως επόμενες μέρες το ΑΚΕΛ προχωρεί στην κατάθεση επιπρόσθετων 
προτάσεων νόμου για βελτίωση και ενίσχυση του δικτύου προστασίας των δανειοληπτών από την αυθαιρεσία 
των τραπεζών.  Αυτές οι προτάσεις που θα καταθέσουμε δεν είναι καινούριες.  Τις καταθέσαμε και το 2014, τις 
καταθέσαμε και το 2018 και αυτές τις προτάσεις θα τις επαναφέρουμε και τώρα.  Τις επαναφέραμε και στις 
προτάσεις που το ΑΚΕΛ έδωσε στην κυβέρνηση τώρα που συζητούσαμε τον προϋπολογισμό.  Όπως και 
προηγουμένως, έτσι και τώρα βρήκαμε την αντίδραση της κυβέρνησης. 

 Είμαστε βέβαιοι ότι και πάλι κυβέρνηση και κυβερνών κόμμα θα επιστρατεύσουν τον μπαμπούλα των 
αγορών, της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Τραπεζικής Αρχής, για να μην προχωρήσει η 
συζήτηση για τη δημιουργία ικανού δικτύου προστασίας για τους δανειολήπτες.  Όχι για όλους.  Όχι για τους 
καταχραστές του συστήματος και τους κακοπληρωτές, ούτε για τους αετονύχηδες και τους εκατομμυριούχους, 
αλλά για όλους εκείνους τους ταλαιπωρημένους που έχουν βρεθεί εκτεθειμένοι από την κρίση και αλλοιώθηκε 
σοβαρά η εισοδηματική τους κατάσταση.   

 Για την προστασία της κύριας κατοικίας και της μικρής επαγγελματικής στέγης να μου επιτρέψετε και 
εδώ κάποια σχόλια.  Το ΑΚΕΛ γνωρίζει τις δυσκολίες του συστήματος και του περιβάλλοντος στο οποίο 
βρισκόμαστε.  Γνωρίζουμε τις δυσκολίες και τους περιορισμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην οποία είμαστε 
μέλη.  Ένα όμως είναι να υπάρχει γνώση των περιορισμών και των δυσκολιών -τις οποίες ο καθένας πρέπει να 
υπολογίζει- κι άλλο είναι αυτά τα δεδομένα να εργαλειοποιούνται σε βάρος των δανειοληπτών ή να 
μετατρέπονται σε άλλοθι, για να περνούν νομοθεσίες σε βάρος των δανειοληπτών.  Γιατί αυτό κάνουν 
κυβέρνηση και Συναγερμός.  Θέλω να δώσω δύο συγκεκριμένα παραδείγματα σε τούτο. 

 Όταν συζητούσαμε για την παράταση της περιόδου αναστολής των εκποιήσεων ενόψει της πανδημίας, 
κυβέρνηση και τράπεζες μάς έλεγαν ότι αντιδρά η Ευρωπαϊκή Τραπεζική Αρχή.  Όταν ως κόμμα καταθέσαμε 
την πρότασή μας, διαπιστώσαμε ότι η Ευρωπαϊκή Τραπεζική Αρχή δεν είχε κανένα χαμπάρι.  Κανένας δεν 
απευθύνθηκε στην Ευρωπαϊκή Τραπεζική Αρχή, για την οποία μας έλεγαν κυβέρνηση και τράπεζες ότι 
αντιδρούσε.   

 Το δεύτερο παράδειγμα έχει να κάνει με τις καταχρηστικές ρήτρες.  Έπειτα από πολλές παραστάσεις 
των ευρωβουλευτών μας και συγκεκριμένα του κ. Γεώργιου Γεωργίου, ευρωβουλευτή του ΑΚΕΛ, διαπιστώσαμε 
ότι η κυβέρνηση είχε χωσμένη στα συρτάρια της Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις καταχρηστικές ρήτρες 
των τραπεζών.  Μάλιστα, όπως αποκάλυψε ο Ευρωπαίος Επίτροπος Δικαιοσύνης, από το 2013 η κομισιόν 
είχε κινήσει διαδικασία επί παραβάσει κατά της Κύπρου, επειδή διαπίστωσε ότι οι κυπριακές αρχές δεν 
εφαρμόζουν την ευρωπαϊκή Οδηγία σχετικά με τις καταχρηστικές ρήτρες.  Από το 2016 βάζουμε το θέμα εμείς 
στη Βουλή, από τότε η κυβέρνηση είναι απέναντι και δε δέχεται μύγα στο σπαθί της.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Προηγουμένως μίλησα για προτάσεις που επιδώσαμε στην κυβέρνηση για συμπερίληψη στον νέο 
προϋπολογισμό.  Ανεξαρτήτως των τεράστιων διαφωνιών που μας χωρίζουν με την κυβέρνηση και παρά το 
γεγονός ότι ακόμα κι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας αναγνώρισε τη λογική και τη συνέπεια του ΑΚΕΛ στην 
καταψήφιση των προϋπολογισμών της κυβέρνησής του ως πολιτική πράξη -άλλωστε και ο κ. Αναστασιάδης 
και ο Συναγερμός, όταν ήταν αντιπολίτευση, πολλές φορές καταψήφισαν ως πολιτική πράξη τον 
προϋπολογισμό- εμείς δε σταθήκαμε στην άρνηση και δεν αρνηθήκαμε τον διάλογο.  Ποτέ το ΑΚΕΛ δε μένει 
και δεν περιορίζεται στα «όχι» και στην «απόρριψη». Καταθέτει προτάσεις και προσπαθεί εκεί που υπάρχουν 
δυνατότητες να επιτευχθούν συναινέσεις.  Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο προχωρήσαμε και καταθέσαμε 
συγκεκριμένες προτάσεις στην κυβέρνηση, για να βρουν θέση στον προϋπολογισμό.  

 Πέραν των προτάσεων για την προστασία των δανειοληπτών, καταθέσαμε προτάσεις για την προστασία 
των δικαιωμάτων των εργαζομένων και της εργασίας.  Για την κατοχύρωση ελάχιστων δικαιωμάτων για όλους 
τους εργαζομένους που δεν καλύπτονται από συμφωνημένες συμβάσεις, για την προστασία των συλλογικών 
συμβάσεων εργασίας και μια σειρά από άλλα μέτρα.  Υποβάλαμε προτάσεις για τον κρίσιμο τομέα της υγείας, 
τη στήριξη των δημόσιων νοσηλευτηρίων, για τη θωράκιση του ΓΕΣΥ.  Δώσαμε προτάσεις για την οικονομία, 
υπηρετώντας την ανάγκη της αλλαγής του μοντέλου ανάπτυξης, ώστε να στηρίζεται στις βιώσιμες επενδύσεις, 
στις ποιοτικές θέσεις εργασίας, στην πράσινη οικονομία, στην ισορροπία μεταξύ βασικών παραγωγικών 
τομέων και όχι στις φούσκες και το πρόσκαιρο κέρδος.  Δεν τρέφαμε ψευδαισθήσεις ότι η κυβέρνηση θα 
υιοθετούσε όλες τις προτάσεις. Αλλά σε όλες τις ουσιαστικές προτάσεις, οι οποίες αποτελούν ακρογωνιαίο λίθο 
κοινωνικών και οικονομικών πολιτικών, η κυβέρνηση δεν έκανε κανένα βήμα να μας συναντήσει.   

 Η κυβέρνηση επιμένει στα δικά της!  Δεν περιορίστηκε όμως σ’ αυτό.  Η κυβέρνηση -μαζί και ο ΔΗΣΥ- 
συνέχισαν να περπατούν στον δρόμο του εκβιασμού των πολιτικών δυνάμεων και του εκφοβισμού της 
κοινωνίας.  Η κυβέρνηση αντιστρέφει την ευθύνη. Ενώ είναι δική της ευθύνη να διαμορφώσει συνθήκες για 
υπερψήφιση του προϋπολογισμού, ρίχνει την ευθύνη σε όλους τους υπόλοιπους.  Αντί αυτή να κάνει κινήσεις, 
επιμένει ότι όλοι οι υπόλοιποι θα πρέπει να κινηθούν.  Αντί με τις πολιτικές της και τις συμπεριφορές της να 
ενώνει, διχάζει και προκαλεί.   

 Φαίνεται ότι κάποιοι θα κινηθούν, γιατί κρίνουν πως άλλαξε ο προϋπολογισμός ή ότι θα τηρηθούν οι 
όποιες δεσμεύσεις έχουν δοθεί.  Δικαίωμά τους!  Όλους τελικά μας κρίνει ο λαός.  Το ΑΚΕΛ όμως δεν πρόκειται 
να μετακινηθεί από διαχρονικές του θέσεις, για να δώσει σωσίβιο στην κυβέρνηση, τις πολιτικές της και την 
αυταρχική της συμπεριφορά.  Δεν πρόκειται να δώσει καμία κάλυψη στη συνέχιση πολιτικών που μεταφέρουν 
τον πλούτο στα χέρια λίγων.  Δεν πρόκειται να δώσει καμία κάλυψη στο ξεπούλημα δημόσιου πλούτου.  Το 
ΑΚΕΛ δεν πρόκειται να δώσει καμία κάλυψη στη συντήρηση και την ανατροφοδότηση της διαπλοκής και της 
διαφθοράς.  Δεν πρόκειται να αποδεχτεί τις ακραίες πολιτικές της κυβέρνησης σε σειρά ζητημάτων και 
πολιτικών που αφορούν την οικονομία, την κοινωνία, τους εργαζομένους.  Δεν πρόκειται να αποδεχθεί ο 
ετσιθελισμός, ο αυταρχισμός, η αρπαχτή και η κατάχρηση εξουσίας να γίνουν μόνιμοι συνοδοί της διαχείρισης 
της εξουσίας.  Το ΑΚΕΛ δεν πρόκειται να αλλάξει τη θέση του ούτε να μεταλλάξει τον εαυτό του.  Αυτό δεν το 
κάνει η κυβέρνηση, που έχει την ευθύνη να περάσει τον προϋπολογισμό.  Γιατί να το κάνει το ΑΚΕΛ;  Συνεπές 
στις θέσεις του, συνεπές στη στάση του, το ΑΚΕΛ θα καταψηφίσει τον προϋπολογισμό. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Στεφάνου. 

 Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,   

 Φίλοι υπουργοί, 

 Αποφεύγουμε σήμερα περιπέτειες για τη χώρα μας και θέλω να ευχαριστήσω τα κόμματα που, αν και 
ανήκουν στην αντιπολίτευση, αν και διαφωνούν με πολλές πολιτικές της κυβέρνησης, ψηφίζουν για την 
κοινωνία, ψηφίζουν για τη χώρα, ψηφίζουν για όλους αυτούς -ακόμα και αυτοί που καταψηφίζουν- που ζητούν 
και απαιτούν περισσότερη στήριξη, γιατί λόγω των πρωτόγνωρων υγειονομικών συνθηκών τα προβλήματα 
πολλαπλασιάζονται στην κοινωνία.   

 Δε θα αποφύγω να κάνω κάποιους σχολιασμούς, διατηρώντας και τον πολιτικό πολιτισμό και τους 
απαραίτητους για το κλίμα που πρέπει να δημιουργήσουμε στον τόπο μας χαμηλούς τόνους.  Λάθη όλοι 
κάνουμε και πρέπει να προσπαθούμε να τα διορθώνουμε.  Δε διορθώνουμε τα λάθη με το να κάνουμε 
μαθήματα στους άλλους.  Βεβαίως και εμείς οι πολιτικοί πρέπει να είμαστε ανεκτικοί στην οποιαδήποτε κριτική 
και πρέπει να ξεπερνούμε τα όρια της ανεκτικότητάς μας, το δηλώσαμε και το επαναλαμβάνουμε, αλλά από 
ένα κόμμα που στο Christofias-Watch -που τότε δεν υπήρχε καν η παραποίηση με ψευδές προφίλ, μόνο μια 
απλή σάτιρα και κριτική- στον δικηγόρο Ξενή Ξενοφώντος, στις 6 το πρωί, με το βρέφος, μπούκαρε με οδηγίες 
και καταγγελίες του τότε Προέδρου της Δημοκρατίας, όχι υπουργού, λίγη σεμνότητα δεν πειράζει, όταν από 



1248 
 

αυτό το βήμα κάνετε μαθήματα δημοκρατίας και λογοκρισίας!  Όταν είστε το κόμμα με δεκάδες στελέχη σας 
που φιμώθηκαν, γιατί εξέφρασαν την άποψή τους!  Όταν υπάρχει σε αυτή την αίθουσα συνάδελφος που παρά 
τον οδοστρωτήρα του ΑΚΕΛ παρέμεινε ζωντανός πολιτικά -αναφέρομαι στον Γιώργο τον Λιλλήκα- όταν 
τόλμησε να έχει μια άποψη, για να ακουστεί από τα πιο επίσημα χείλη «ο οδοστρωτήρας του ΑΚΕΛ θα σε 
καταστρέψει»!  Είστε εσείς που μας κάνετε σήμερα μαθήματα.  Τα δεχόμαστε.  Και αν έχουμε εμείς λάθη, θα τα 
διορθώσουμε.   

 Λέχθηκε επίσης…  Γι’ αυτό χρειάζομαι βοήθεια από κάποιο οικονομολόγο.  Τι ακούστηκε από αυτό το 
βήμα;  «Μα, τι να κάνουν οι εργαζόμενοι τον κατώτατο μισθό, όταν έχουν δουλειά»;  Μα, ο κατώτατος μισθός, 
συνάδελφοι, είναι γι’ αυτούς που έχουν δουλειά, όχι για τους άνεργους!   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όντως, χρειάζεσαι βοήθεια ’πού οικονομολόγο! 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ειλικρινά! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Χρειάζεσαι βοήθεια! 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι, όμως θα αφήσω το θέμα για τις εκποιήσεις στο τέλος.   

 Να το επαναλάβω, ίσως να γίνω κατανοητός.  Λέχθηκε από τον κ. Στεφάνου... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Δε χρειάζεται, κύριε Νεοφύτου, είσαι πολλά κατανοητός.  Έν’ εσύ που δεν καταλάβεις! 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι.  Λέχθηκε από τον κ. Στεφάνου: «Τι να κάνουν οι εργαζόμενοι τον κατώτατο μισθό, όταν έχουν 
δουλειά;  Όταν είναι ψηλή η ανεργία, τον χρειάζονται».  Μα, ο κατώτατος μισθός δεν είναι για τους άνεργους, 
είναι για τους εργαζόμενους!  

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αβέρωφ, κάμνεις ότι δεν καταλάβεις ή δεν καταλάβεις πραγματικά;  Ποιο από τα δύο είναι; 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Δεν πειράζει.  Θα μιλήσω για το θέμα... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ πολύ, αφήστε τον ομιλητή.  Μην κάμνετε παρεμβάσεις. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Οι παρεμβάσεις, αγαπητέ μου Πρόεδρε, δεν είναι εκ δεξιών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πρόεδρε, δεν εδιέκοψα κανέναν ούτε έχω έτσι πρόθεση, αλλά πρέπει να γίνεται σεβαστός ο ομιλητής.  
Παρακαλώ να μη διακόπτουμε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Συμφωνούμε, αλλά δεν έχει πρόβλημα από μένα να διακόψει ο οποιοσδήποτε. 

 Όσο για τις εκποιήσεις, για κάθε θέμα σε αυτό τον τόπο χωρίζουμε είτε τις πολιτικές δυνάμεις είτε την 
κοινωνία.  Αν είναι Κυπριακό, είμαστε στους μειοδότες, Άντρο.  Αν είναι στην οικονομία, μου λέτε ότι είμαι με το 
κεφάλαιο και με τον «πρώην twin μου» τον Νικόλα.  Στις εκποιήσεις κάποιοι είναι με τις τράπεζες, κάποιος είναι 
με τους δανειολήπτες.  Είμαστε όλοι με τους πολίτες!  Και πρέπει να βρούμε τον σωστό συγκερασμό, γιατί τα 
δανεικά του δανειολήπτη είναι οι καταθέσεις του καταθέτη και, όταν ο δανειολήπτης δεν πληρώνει τα δανεικά 
του, κουρεύονται τα λεφτά του καταθέτη.  Και πρέπει να προσέξουμε, να βοηθήσουμε με ευαισθησία τους 
δανειολήπτες, να μην ξαναβάλουμε πάλι σε περιπέτειες και να κουρέψουμε ξανά τους κουρεμένους!   

 Αυτό που πρέπει με ορθολογισμό να κάνουμε είναι να διασφαλίσουμε το αναφαίρετο δικαίωμα στον 
δανειολήπτη να έχει πρόσβαση στο δικαστήριο.  Και οφείλουμε, εκτελεστική και νομοθετική εξουσία, να βρούμε 
τον τρόπο η απόφαση του δικαστηρίου να βγαίνει πριν από την εκποίηση της περιουσίας.  Με αυτό τον τρόπο, 
αν έχει δίκαιο ο δανειολήπτης, δε θα γίνει η εκποίηση.  Δεν προστατεύεται ούτε ο δανειολήπτης ούτε ο 
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καταθέτης ούτε το χρηματοπιστωτικό σύστημα ούτε η οικονομία, επειδή έχουμε ένα σύστημα δικαιοσύνης στην 
Κύπρο που θέλει δέκα και δεκαπέντε χρόνια να βγάλει απόφαση.  Όποιος πάει στο δικαστήριο, με απλώς μια 
αίτηση, για δέκα-δεκαπέντε χρόνια να παγώνουν τα πάντα.  Δε θα υπάρχει οικονομία, δε θα υπάρχει 
δυνατότητα να λειτουργεί το κράτος και ο χρηματοπιστωτικός τομέας.   

 Γι’ αυτό και ακούγοντας τις απόψεις, αλλά και τους προβληματισμούς, ακούγοντας και εμείς τον κόσμο, 
αλλά λαμβάνοντας σοβαρά υπόψη και όσα λέχθηκαν, ναι, και από το ΑΚΕΛ και από την ΕΔΕΚ, που σε όλες τις 
συζητήσεις βρέθηκε η φόρμουλα, το κράτος διά της κυβέρνησης αποφάσισε χθες τί;  Στα δικαστήρια να δοθεί 
ειδική δικαιοδοσία γι’ αυτές τις υποθέσεις, έτσι που να βγάζουν τις αποφάσεις σε μερικούς μήνες.  Μια 
εκποίηση, για να γίνει, χρειάζεται τουλάχιστον δεκαπέντε μήνες.  Όταν διασφαλίσουμε ότι σε μερικούς μήνες θα 
βγει η απόφαση για τον δανειολήπτη, προστατεύουμε και τον δανειολήπτη και δε διαλύουμε τον 
χρηματοπιστωτικό μας τομέα.  Την ίδια ώρα που με βασική κατοικία μέχρι €350.000 με βάση το σχέδιο 
«Εστία» κάποιοι εγκρίθηκαν.  Για όσους έκαμαν ένσταση παγοποιείται η οποιαδήποτε διαδικασία εκποίησης, 
αλλά και για εκατοντάδες συμπατριώτες μας που κρίθηκαν ως μη βιώσιμοι έρχεται το δεύτερο σχέδιο «Εστία», 
για να τους καλύψει και να τους στηρίξει.  Και εκεί που με το πρώτο σχέδιο «Εστία» το ένα τρίτο το 
επιβαρυνόταν η τράπεζα, το ένα τρίτο το κράτος, δηλαδή ο φορολογούμενος, και το ένα τρίτο ο δανειολήπτης, 
στο δεύτερο σχέδιο «Εστία» θα υπάρχει μεγαλύτερη συνεισφορά του κράτους, άρα του φορολογούμενου, και 
περισσότερη συνδρομή, αναλαμβάνοντας περισσότερη ζημιά ο χρηματοπιστωτικός τομέας. 

 Θα ήθελα να κάμω όμως και κάποιες άλλες αναφορές.  Είμαι η «κυβέρνηση της διαφθοράς», γιατί είμαι 
ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού, αγαπητέ Νικόλα!  Μέχρι τον Δεκέμβριο του 2019, που από αυτό το 
βήμα έλεγες πως διαφωνείς με πολιτικές της κυβέρνησης και ψηφίζεις τους προϋπολογισμούς, δεν ήταν 
«κυβέρνηση της διαφθοράς».  Και, αν αύριο οι φάκελοι παραδοθούν στον Γενικό Ελεγκτή, θα πάψει η 
κυβέρνηση να είναι «κυβέρνηση διαφθοράς και διαπλοκής»;  Δεν υπάρχει ούτε ένας φάκελος -ούτε ένας 
φάκελος!- που εξετάστηκε και εγκρίθηκε το τελευταίο διάστημα.  Για όλα αυτά που καθημερινά μιλάς, για την 
«κυβέρνηση του Συναγερμού της διαπλοκής», είναι την περίοδο που…  Δεν ήσουν δεκανίκι ποτέ ούτε και είχες 
ίδιον προσωπικό όφελος, γιατί στην πολιτική πρέπει να είμαστε σωστοί, όμως βοηθούσες με τη στάση σου στη 
σταθερότητα της χώρας.  Δεν μπορούμε εν μέσω πανδημίας, εθνικών και οικονομικών κινδύνων να εκβιάζουμε 
και να τιμωρούμε τους πολίτες, επειδή μπορεί να έχουμε μια σωστή ή λανθασμένη άποψη ή θέση!  

 Γίνεται κριτική για την οικονομία, για τον Υπουργό Οικονομικών και την κυβέρνηση σε έναν τόπο -γιατί 
υπάρχει σύγκριση- που σε ολόκληρη την Ευρώπη, αλλά και σχεδόν παγκόσμια είναι η χώρα με τα λιγότερα 
lockdowns και είναι μαζί με τη Φινλανδία οι καλύτερες χώρες στην Ευρώπη -να χτυπήσουμε ξύλο!- όσον 
αφορά τους θανάτους λόγω Covid, κύριε Πρόεδρε της Βουλής.  Δεκαεπτά άτομα ανά εκατόν χιλιάδες, όταν 
έχουμε οκτακόσια και εννιακόσια και χίλια ανά εκατόν χιλιάδες στο Βέλγιο και σε άλλες προηγμένες ευρωπαϊκές 
χώρες, και την ίδια ώρα είχαμε και έχουμε μια από τις ηπιότερες οικονομικές υφέσεις σε ολόκληρη την 
Ευρώπη, αν και είμαστε χώρα που επηρεάστηκε περισσότερο από οποιαδήποτε άλλη, λόγω του ότι ο 
τουρισμός είναι ένας από τους πιο βασικούς πυλώνες της οικονομίας μας και έχει επηρεαστεί τα μέγιστα.  
Όμως σημείωσα και τη θέση που εξέφρασε ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ, ότι χρειάζονται περισσότερα μέτρα 
στήριξης, κύριε Υπουργέ των Οικονομικών, οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Μα, αν χρειάζονται περισσότερα, 
πώς καταψηφίζετε και αυτά που προτείνονται στον προϋπολογισμό; 

 Απέφυγα τόσα χρόνια να σχολιάσω απόψεις που ακούγονται σε άλλα κόμματα.  Γι’ αυτό και δε 
σχολίασα ποτέ, όταν κόμμα διέγραψε πρόεδρό του και όταν κόμμα είδε το 33% της κοινοβουλευτικής του 
ομάδας να αποχωρεί.  Και ούτε μπήκα να υιοθετήσω ή να σχολιάσω τα επιχειρήματα που ακούστηκαν για τους 
λόγους που έφυγαν.  Άκουσα επίσης από συνάδελφο, αλλά και από το ΑΚΕΛ ότι πρέπει να συνεχίσει η 
αναστολή δόσεων.  Από αυτούς που καταψήφισαν την αναστολή δόσεων ακούμε σήμερα να μας κάνουν 
κριτική, γιατί δε συνεχίζεται η αναστολή!   

 Θα μείνω όμως σε κάτι...  Λέχθηκε κάτι που κάναμε λάθος και απευθύνομαι στους συναδέλφους στην 
επιτροπή Οικονομικών, που όλοι συνεργαστήκαμε, για να βοηθήσουμε την ανταλλαγή ακινήτων με χρέη, 
δίνοντας φορολογικά κίνητρα.  Και θέλω να ευχαριστήσω για το ότι όλα τα κόμματα συνεργαστήκαμε, για να 
φοροαπαλλάσσονται οι δανειολήπτες, όταν πουλούν ακίνητό τους, για να εξοφλήσουν  χρέος που ήταν μη 
εξυπηρετούμενο.  Προχωρήσαμε ακόμη να φοροαπαλλάττουμε και περιουσίες συγγενών ή συγγενικών 
εταιρειών, όταν αυτά τα χρήματα πηγαίνουν για την εξόφληση δανείων.   

 Αγαπητέ κύριε Χρίστου, έχεις δίκαιο, κάναμε λάθος, μας διέφυγε.  Δεν μπορεί, αν ένας δανειολήπτης 
δίνει το ακίνητό του για χρέος, να μην πληρώνει φόρο και μεταβιβαστικά και, αν χωρίς τη θέλησή του η 
τράπεζα, ή επειδή δεν υπάρχει συμφωνία, το κάνει εκποίηση, να πληρώνει και φόρο και μεταβιβαστικά.   

 Αγαπητή κυρία Ερωτοκρίτου, την ερχόμενη Πέμπτη θα καταθέσουμε πρόταση νόμου, πιστεύω ότι θα 
την προσυπογράψουμε όλοι, είμαι σίγουρος ότι η κυβέρνηση δε θα διαφωνήσει και να την ψηφίσουμε και 
κατεπειγόντως, γιατί είναι ένα κενό σε όλη αυτή την προσπάθεια που κάναμε. 

 Σέβομαι και εκτιμώ τον πολιτικό λόγο του αγαπητού Θεοπέμπτου.  Σημειώνω τις ευαισθησίες του.  Το 
περιβάλλον είναι υπόθεση όλων μας και πρέπει να δούμε την πράσινη οικονομία, πρέπει να δούμε την 
ποιότητα του περιβάλλοντος.  Αλλά άκουσα τόσα μαύρα και τόσα μελανά χρώματα για το τι επικρατεί στον 
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τόπο μας για το περιβάλλον.  Απλώς, έφερα στη μνήμη μου και θυμήθηκα ότι από το 2003, τώρα δεκαοκτώ 
χρόνια, 2021 έχουμε σήμερα, έχουμε Επίτροπο Περιβάλλοντος.  Ή, αν δεν είναι από το 2003, είναι από το 
2005.  Δεκαέξι-δεκαεπτά χρόνια.  Από αυτά τα δεκαέξι χρόνια, τα δέκα ήταν ο αγαπητός Χαράλαμπος και τα 
άλλα πέντε άλλη διατελέσασα πρόεδρος των Οικολόγων.  Ο μόνος Επίτροπος Περιβάλλοντος από την ίδρυση 
αυτού του θεσμού που δεν είναι από τον χώρο των Οικολόγων είναι η κ. Βασιλείου, που δε συμπλήρωσε ούτε 
καν έναν χρόνο ως Επίτροπος Περιβάλλοντος.   

 Κύριε Πρόεδρε, έκανα μικρούς σχολιασμούς, θα έρθω σε αυτά που είναι τα μεγάλα... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο χρόνος σας ετέλειωσε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ο χρόνος μου ετέλειωσε, κύριε Πρόεδρε, και θα τελειώσω και τώρα, μπορώ να τελειώσω και τώρα, έστω 
και αν αρκετά λεπτά είχα διακοπή, αλλά, αν νομίζετε ότι εξαντλήθηκε, δεν έχω... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να πάρεις ακόμα λίγο χρόνο. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Και άλλοι -χωρίς διακοπή- πρόσθεσαν χρόνο. 

 Είπα ότι σήμερα ο προϋπολογισμός ψηφίζεται.  Αποφεύγουμε μια μεγάλη περιπέτεια που θα επέφερε 
οικονομική αστάθεια στον τόπο.  Έχουμε όμως να αντιμετωπίσουμε τέσσερα μεγάλα εθνικά ζητήματα: την 
πανδημία, την οικονομία, το Κυπριακό και τη διαφθορά και τη διαπλοκή.  Και χρειάζεται να συνδράμουμε όλοι, 
γιατί, αν υπάρχουν υγειονομικοί κίνδυνοι, είναι και για τους συγγενείς μου, είναι και για τους ψηφοφόρους του 
Συναγερμού, είναι και για τους αριστερούς και τους δεξιούς.  Ο υγειονομικός κίνδυνος δε διακρίνει.  Άρα, 
χρειαζόμαστε μια συνεργασία, όλοι να αντιμετωπίσουμε αυτούς τους κινδύνους και το ενδεχόμενο τρίτου 
κύματος.  Να προετοιμαστούμε κατάλληλα, αλλά και με επιτάχυνση στους εμβολιασμούς, για να ξανανοίξει και 
η οικονομία με τη στήριξη του κράτους.   

 Ναι, χρειάζεται στήριξη!  Για έναν σχεδόν χρόνο πάγωσε η οικονομία παγκόσμια, αλλά και στην Κύπρο.  
Και όταν κάτι παγώνει, χρειάζεται θέρμανση, για να ξεπαγώσει.  Και η θέρμανση είναι η στήριξη του κράτους.  
Υπήρξε σημαντική μέχρι σήμερα, μια από τις πιο σημαντικές σε ολόκληρη την Ευρώπη, όμως στηρίξαμε 
εργαζόμενους.  Τώρα με το δεύτερο πακέτο στηρίζονται και οι μικρομεσαίες, όπως και την προηγούμενη φορά, 
με εκατόν εκατομμύρια.  Αυτό όμως που θα είναι η τονωτική ένεση στην οικονομία είναι η στήριξη των 
μικρομεσαίων και των επιχειρήσεων του τόπου με τα εγγυημένα δάνεια, που πάλι -με διαφορές που πρέπει να 
τις ξεπεράσουμε, οφείλουμε και υποχρεούμαστε να τις ξεπεράσουμε- είμαστε η μοναδική χώρα στην 
Ευρωζώνη που δεν έχουμε το σχέδιο για τα εγγυημένα δάνεια. 

 Για το Κυπριακό.  Σε μερικές βδομάδες, στο τέλος του Φεβράρη, πάμε στην πενταμερή.  Χρειάζεται 
ενότητα από όλους, ανεξάρτητα από τις απόψεις που έχουμε, και αυτή τη φορά εκτιμώ ότι δε θα είναι μια 
διαδικασία που θα πάρει χρόνια.  Θα κληθούμε να πάρουμε σοβαρές αποφάσεις για τον τόπο μας και 
χρειάζεται η ελάχιστη ενότητα μεταξύ μας.  

 Και το τέταρτο μεγάλο πρόβλημα είναι η διαφθορά και η διαπλοκή.  Και δε θα το λύσουμε ποτέ, αν το 
μόνο που κυριαρχεί καθημερινά είναι το να αποδείξουμε ποιος είναι πιο διεφθαρμένος από τον άλλο.  
Κυβέρνηση, νομοθετική εξουσία, ανεξάρτητοι θεσμοί, όλοι μαζί να βρούμε τρόπους και να θεσπίσουμε κανόνες 
διαφάνειας.  Να θεσπίσουμε τα αναγκαία και μαζί με τη δικαιοσύνη να πατάξουμε τη διαπλοκή και να 
δημιουργήσουμε καλύτερες συνθήκες. 

 Κλείνω κάνοντας και μια έκκληση στους δύο ανεξάρτητους θεσμούς του κράτους, τον Γενικό Εισαγγελέα 
και τον Γενικό Ελεγκτή.  Δύο θεσμοί που πρέπει να συνεργάζονται, που πρέπει να μεριμνούν, για να είναι η 
χώρα, μαζί με την κυβέρνηση και τη Βουλή, στη σωστή πορεία.  Έγινε το μεγάλο ζήτημα, που ήταν τους 
τελευταίους μήνες πιο υψηλά στην ατζέντα από ό,τι και το Κυπριακό, από ό,τι το μέλλον του τόπου μας!  Οι 
φάκελοι!  Να βρουν τρόπους, να βρουν τους ενδεδειγμένους τρόπους να λύσουν το ζήτημα και δηλώνω ακόμα 
μια φορά ότι ως Δημοκρατικός Συναγερμός δεν έχουμε κανένα πρόβλημα να πκιάσει τους φακέλους ο 
οποιοσδήποτε, να κάνει τον οποιοδήποτε έλεγχο.  Αν δεν τα βρουν, ας πάνε επιτέλους, από κοινού, στο 
Ανώτατο Δικαστήριο να κρίνει ποιος είναι ο ενδεδειγμένος τρόπος.  Φτάνει!  Δεν μπορεί να δηλητηριάζεται άλλο 
αυτό το τοξικό κλίμα, τη στιγμή που μπορεί να λυθεί με καλή συνεργασία ή στο τέλος στο Ανώτατο. 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώντας για την υπομονή σας.   

 Αγαπητέ μου Νικόλα, αύριο θα ’ρθω να μου κεράσεις και εσύ καφέ, γιατί πρέπει να βρούμε τρόπους 
όλοι, όλοι να συνεργαστούμε για το καλό του τόπου! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 
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 Οινόπνευμα να του παραγγείλεις! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να σας παρακαλέσω να είσαστε λλίον κόσμιοι!  Τούτες οι κουβέντες που λέτε μέσα στην ολομέλεια της 
Βουλής δε μας τιμούν ως Βουλή!   

 Για σένα που το λέω, κύριε Περδίκη!  Σας παρακαλώ πάρα πολύ να είσαστε σοβαροί.  Μη λέτε τέτοιες 
κουβέντες μέσα στη Βουλή, να προσβάλλετε άτομα για κουβέντες που λέχθηκαν και είναι και παρόντα μάλιστα! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Απολογούμαι, κύριε Πρόεδρε. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μία διευκρίνιση, σας παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

 Δεν πρόκειται να πω οτιδήποτε ούτε να σχολιάσω ό,τι έχει πει ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απλώς, μην προκαλέσεις έκρηξη να αρκέψουμεν! 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Όχι, όχι, όχι!  Οι απόψεις είναι απόψεις, οι διαφωνίες είναι σεβαστές, κάναμε αυτή τη συζήτηση.   

 Απλώς, ήθελα να αναφερθώ σε ένα γεγονός στο οποίο αναφέρθηκε ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, που απλώς 
δεν είναι έτσι και είμαι βέβαιος ότι, όταν πληροφορήσω τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου…  Γιατί έχει το θάρρος της 
άποψής του και έχει και το θάρρος να λέει και συγγνώμη ή να ανασκευάζει αυτά για τα οποία δε γνωρίζει ή τα 
γνωρίζει αλλιώς, το λέει.    

 Έχει αναφερθεί από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου ότι με προσωπική εντολή του μακαρίτη πλέον Δημήτρη 
Χριστόφια η αστυνομία μπήκε στο σπίτι του Ξενή Ξενοφώντος, που διατηρούσε τότε τον λογαριασμό 
Christofias-Watch, για ό,τι έγραφε για τον Χριστόφια.  Δε συνέβη αυτό το γεγονός.  Η αστυνομία μπήκε στο 
σπίτι του Ξενή Ξενοφώντος έπειτα από καταγγελία του δημοσιογράφου Μακάριου Δρουσιώτη, που κατάγγειλε 
τον Ξενή Ξενοφώντος για ό,τι έγραφε εναντίον του Μακάριου Δρουσιώτη και συγκεκριμένα ότι, αν ήταν σε άλλη 
χώρα ο Μακάριος Δρουσιώτης, με εκείνα που έγραφε για το Κυπριακό, για την κυπριακή ιστορία, θα τον 
έριχναν σε λάκκο και θα του έριχναν ασβέστη.  Γι’ αυτό το γεγονός κατάγγειλε ο Μακάριος Δρουσιώτης στην 
αστυνομία τον κ. Ξενή Ξενοφώντος και είναι γι’ αυτό τον λόγο που μπήκε η αστυνομία στο σπίτι του Ξενή 
Ξενοφώντος.  Ο Δημήτρης Χριστόφιας δεν κατάγγειλε ποτέ κανέναν γι’ αυτό το γεγονός και θα παρακαλούσα 
τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου…  Έχω το δημοσίευμα, μπορώ να του το στείλω σε link να το δει, της εποχής 
εκείνης.  Αν θέλουμε να είμαστε δίκαιοι και με τον κόσμο. 

 Ευχαριστώ. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννά αρκέψετε ούλλοι τωρά! 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως εννά αρκέψουμεν ούλλοι! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να μην ακούσω κανέναν να διαμαρτυρηθεί για την ώρα, για να συνεννοούμαστε!   

 Γι’ αυτό είπα του Στέφανου...   

 Στέφανε, νομίζω ήμουν σαφής.   

 Έκαμε μια διόρθωση.  Ωραία!   

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πριν να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία, μέσα στις προθέσεις τις δικές μου ήταν να κάμω ένα 
διάλειμμα.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι, να προχωρήσουμε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει κάποιο πρόβλημα με την... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Γιατί διάλειμμα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, σας παρακαλώ.  Θα μιλήσετε, θα σας δώσω τον λόγο όλους. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εμείς ζητούμε πέντε λεπτά διάλειμμα, για να ξεκαθαρίσουμε ένα ζήτημα.  Πέντε λεπτά διάλειμμα, για να 
ξεκαθαρίσουμε ένα ζήτημα και μεταξύ μας και μαζί σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, κύριε Κυπριανού. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πριν από το διάλειμμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αγαπητέ Πρόεδρε, εάν όπως έχει διαβεβαιώσει εδώ στο σώμα ο κ. Στεφάνου δεν είναι ο Πρόεδρος 
Χριστόφιας που έκανε την καταγγελία, το δέχομαι... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κάτι λέει που δεν ακούγεται. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αγαπητέ μου, θα επαναλάβω.  Τα γεγονότα, τα γεγονότα για την αστυνομία στο σπίτι του δικηγόρου 
είναι όπως τα έχω εκθέσει.  Για την καταγγελία δέχομαι τη θέση του κ. Στεφάνου ότι δεν είναι ο μακαριστός 
Χριστόφιας.  Έκλεισε το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Λοιπόν, έληξε το θέμα. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το θέμα έληξε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Μα, σας παρακαλώ!  Ρε παιδκιά, έν’ τους προϋπολογισμούς που συζητούμε! Εννά αρκέψουμεν τωρά να 
συζητούμε για πράγματα που εγίναν τότε, που εγίναν τότε;  Έχουμε προϋπολογισμούς μπροστά μας! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ολοκληρώστε την! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννά την ολοκληρώσω, βέβαια, και σας παρακαλώ πάρα πολύ!  Θέλω να με βοηθήσετε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριε Πρόεδρε, ζητώ συγγνώμη.   

 Δεν υπήρχε πρόθεση από τον κ. Στεφάνου.  Δεν αναφέρθηκε...  Επειδή αναφέρθηκε το όνομα του Ξενή 
του Ξενοφώντος.  Αυτό που περιέγραψε για τον Μακάριο Δρουσιώτη δεν αναφέρθηκε από τον Ξενή 
Ξενοφώντος.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, εντάξει.  

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Είμαστε στο κοινοβούλιο και αναφέρονται ονόματα.  Πρέπει να είμαστε προσεκτικοί! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Από κάποιον άλλο γράφτηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για την ιστορία, ένα δευτερόλεπτο μόνο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μη διαμαρτύρεστε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λυπούμαι πραγματικά, συνάδελφοι, λυπούμαι πάρα πολύ!  Λυπούμαι πάρα πολύ! 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για τον άνθρωπο που γίνεται αναφορά στην ολομέλεια, σήμερα είναι δικαστής και 
πρέπει να λεχθεί.  Συγγνώμη δηλαδή!  Πρέπει να είμαστε προσεκτικοί, κύριοι!  Αναφέρετε το όνομα του 
ανθρώπου εδώ.  Στο Christofias-Watch εκφράζονταν πολιτικές απόψεις.  Και, εν πάση περιπτώσει, αυτά που 
εγράφτηκαν δεν εγραφτήκαν από τον Ξενή.  Εγράφαν πάρα πολλοί και μπήκαν στο σπίτι του ανθρώπου και 
επκιάσαν τους υπολογιστές.  Κακώς το επράξαν και παράνομα.  Γι’ αυτό δεν εσυνέχισε και τίποτε.  Αυτό 
πρέπει να λεχθεί δηλαδή, για την ιστορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, εντάξει, εντάξει.  

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Επί ποιας διακυβέρνησης; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εν ηξέρετε είντα κυβέρνηση ήταν;  Η κυβέρνηση των παιδιών απ’ εκεί, εξ αριστερών!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, ευχαριστώ, κύριε Κουλία. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη, μπορώ να μιλήσω; 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Χρίστου, πολύ ευχαρίστως!   

 Και ποιοι άλλοι;   

 Γράψε τους, σε παρακαλώ.  Κάμε λίστα και... 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε… 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ, κύριοι!  Εγώ προεδρεύω εδώ! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Διαδικαστικά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι!  Τη διαδικασία αυτή που κάμνετε εν’ εσείς που την κάμνετε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Εσείς την κάμνετε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μη διαμαρτύρεστε αύριο, τώρα που θα πάμε πενήντα ώρες παρακάτω! 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Γι’ αυτό, επί της διαδικασίας, ζητούμε να σταματήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, ρε παιδιά!  Με συγχωρείτε!  Συζητούμε θέματα εκτός του προϋπολογισμού.  Έννεν σωστό τούτον το 
πράμα! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορείτε να αποφασίσετε ότι έληξε η συζήτηση και να πάμε στο διάλειμμα.  Είναι στα 
χέρια σας. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Πες μου, κύριε Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Τη συζήτηση δεν την ξεκινήσαμε εμείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σύμφωνοι, συμφωνώ. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Έγινε τοποθέτηση.  Αυτή τη στιγμή το ΑΚΕΛ σας καλεί να πάτε σε διάλειμμα. 

 Μπορούμε να μιλήσουμε ένα λεπτό για το... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε με καλεί κανένας, κύριε Χρίστου, να προσέχετε είντα μ’ που λέτε, δε με καλεί κανένας!   

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Ο εκπρόσωπος τύπου του ΑΚΕΛ σας κάλεσε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ζήτησε, δε με κάλεσε.  Ο άνθρωπος έκαμε ένα αίτημα.   

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Μάλιστα, ζήτησε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ ως Πρόεδρος δεν πρέπει να δω το αίτημά του και γιατί μου το ζητά;  Έν’ σωστά, έννεν έτσι; 

 Λοιπόν, ορίστε, κύριε Χρίστου. 

 Είναι ο τελευταίος ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Θέλω να κάμω απλώς μια αναφορά.  Ο σκοπός δεν είναι να προσβάλω τη μνήμη κανενός.  Απλώς, 
άκουσα κάποια πράγματα και θέλω να τοποθετηθώ για πράγματα τα οποία έχουμε ζήσει.  Αν το ερώτημα είναι 
αν επί διακυβέρνησης ΑΚΕΛ υπήρχε αστυνομικό κράτος, κατά τη δική μας άποψη, υπήρχε αστυνομικό κράτος!   

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις) 

 Μην αντιδράτε, κύριοι!  Μισό λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είχα δίκαιο γι’ αυτό που είπα, κύριε Χρίστου, ότι εννά αρκέψει ο ένας το μακρύ του, ο άλλος το κοντό 
του!  Δαμαί εν θα τελειώσουμε ποττέ.  Σας παρακαλώ πάρα πολύ, σταματήστε εδώ.   

 Σταματά η συζήτηση εδώ.  Θέλω να κάμουμε πέντε λεπτά διάλειμμα, μετά από αίτημα του ΑΚΕΛ που 
θέλει πέντε λεπτά διάλειμμα, και να επανέλθουμε εδώ.  Σας παρακαλώ πάρα πάρα πολύ! 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για τη δημοκρατία, να ’στε καλά! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρομοκρατία;  Ποια τρομοκρατία; 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ για τη δημοκρατία, Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρομοκρατία;    

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Δημοκρατία!  Δημοκρατία!  Φίμωση!  Περάστε σε διάλειμμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Να μη μιλήσουμε για το ΑΚΕΛ! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό.  Δημοκρατία...  Αν εννοείτε έτσι τη δημοκρατία...  Συζητούμε σε τούτο το σώμα για τους 
προϋπολογισμούς και επ’ ευκαιρία... 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Δεν το ξεκινήσαμε εμείς! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και επ’ ευκαιρία μιας διόρθωσης που έκαμε το ΑΚΕΛ γι’ αυτά που είπε  ο κ. Νεοφύτου, ο οποίος 
αποδέχτηκε τη διόρθωση, θέλετε να πάρετε όλοι τον λόγο δαμαί να φωνάζετε!  Ε, αυτό το πράγμα...  Και μεν 
μου λέτε ότι είναι κατάργηση της δημοκρατίας!  Να μην το λέτε τούτο! 

 Η συνεδρία διακόπτεται. 

(Ώρα διακοπής: 6.56 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 7.10 μ.μ.) 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Παρακαλώ!  Κάνετε λίγη ησυχία! 

 Το σώμα έχει ενώπιόν του τον νέο προϋπολογισμό του 2020-2021 όπως αυτός έχει κατατεθεί στη 
Βουλή από την εκτελεστική εξουσία, ύστερα από την καταψήφιση του προηγούμενου προϋπολογισμού για το 
ίδιο έτος στις 17 Δεκεμβρίου του 2020. 

 Στον προϋπολογισμό αυτό η κυβέρνηση έχει ενσωματώσει την πλειοψηφία των τροπολογιών των 
κοινοβουλευτικών κομμάτων που είχαν εγκριθεί κατά τη συζήτηση του καταψηφισθέντος προϋπολογισμού στις 
17 Δεκεμβρίου.  Έχουν επίσης ενσωματωθεί δύο κυβερνητικές τροποποιήσεις που το ίδιο το Υπουργείο 
Οικονομικών υπέβαλε στη Βουλή μετά την κατάθεση του νέου προϋπολογισμού.  Υπάρχει όμως και μια σειρά 
νέων τροπολογιών από τα κόμματα, οι οποίες βρίσκονται αυτή τη στιγμή ενώπιόν σας.   

 Θα προχωρήσουμε λοιπόν θέτοντας σε ψηφοφορία τις εν λόγω τροπολογίες. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Τορναρίτη. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Πρόεδρέ μου,  

 Ο Δημοκρατικός Συναγερμός θα καταψηφίσει όλες τις τροπολογίες που έχουμε μπροστά μας με 
δεδομένα τα γεγονότα, πρώτον, ότι ήδη έχουν ενσωματωθεί στον καινούριο προϋπολογισμό πλείστες όσες 
τροπολογίες έχουν κατατεθεί από τα υπόλοιπα κόμματα και, δεύτερον, έχουμε μπροστά μας τον πιο κοινωνικό 
προϋπολογισμό στην ιστορία της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, να μη λέμε τα ίδια, ρε Νίκο, σε παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αυτή είναι η θέση μας, να καταγραφεί… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο Δημοκρατικός Συναγερμός καταψηφίζει όλες τις τροπολογίες που είναι εδώ, που έχετε 
μπροστά σας.  Εντάξει; 

 Άρα, κυρία γραμματεύ, κύριε Κώστα, όταν θα μετράτε, θα υπολογίζετε τους δεκαοκτώ βουλευτές του 
Δημοκρατικού Συναγερμού ότι έχουν αρνητική ψήφο.   

 Κοινή τροπολογία ΑΚΕΛ, ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Οικολόγοι, Συνεργασία Δημοκρατικών 
Δυνάμεων.  Είναι η πρώτη κοινή τροπολογία. 

 Να διαβάσει την τροπολογία πρώτα η κ. Δημητρίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, της Συμμαχίας Πολιτών, του 

Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και της Συνεργασίας Δημοκρατικών Δυνάμεων 

Α/Α Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

1. Όλα Όλα 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή οποιωνδήποτε δαπανών σε σχέση με αποκρατικοποίηση/ιδιωτικοποίηση 
δημόσιων οργανισμών και κρατικών επιχειρήσεων, κυβερνητικών τμημάτων και υπηρεσιών:  

 Νοείται ότι από την αποκοπή εξαιρούνται οι δαπάνες που αφορούν το έργο της ανάπτυξης του λιμανιού 
και της μαρίνας Λάρνακας, την ανάπτυξη της περιοχής Τροόδους, το Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου, καθώς και 
οποιαδήποτε πράξη αφορά το Ταμείο Αλληλεγγύης:  
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 Νοείται περαιτέρω ότι, σε σχέση με τα κονδύλια που αφορούν την ανάπτυξη της περιοχής Τροόδους, το 
Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου, καθώς και οποιαδήποτε άλλη δαπάνη αφορά αποξένωση κρατικών 
περιουσιακών στοιχείων, ουδεμία δαπάνη διενεργείται χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή 
της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα εφτά ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Η δεύτερη τροπολογία είναι κοινή τροπολογία των κομμάτων ΑΚΕΛ, ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη, 
Οικολόγοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, της Αλληλεγγύης και του 

Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

1. 551 16.01 

Υπουργείο 
Εσωτερικών 

03580 

 

Σύμβαση υπηρεσιών 

 

€2.979.400 

 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω υποομάδας, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά την αγορά υπηρεσιών από τρεις εξειδικευμένους διεθνείς οίκους 
για τη διενέργεια ενισχυμένων ελέγχων δέουσας επιμέλειας για τους αιτούντες απόκτηση κυπριακής 
υπηκοότητας, στη βάση του Κυπριακού Επενδυτικού Προγράμματος, ύψους €2.200.000, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή 
της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

                                                           
  Λόγω της πραγματοποίησης των συνεδριάσεων της ολομέλειας εκτός του κτιρίου της Βουλής των 

Αντιπροσώπων, εξαιτίας της λήψης έκτακτων μέτρων για αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19, δεν 
πραγματοποιήθηκε ηλεκτρονική ψηφοφορία κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης. 
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 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα εφτά ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Η τρίτη τροπολογία είναι πάλι κοινή τροπολογία και είναι των κομμάτων ΑΚΕΛ, ΔΗΚΟ, Οικολόγοι, 
Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και της Συνεργασίας 

Δημοκρατικών Δυνάμεων 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

1.  702 18.01 

Υπουργείο 
Οικονομικών 

04260 Άλλες επιχορηγήσεις  €261.000.010 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω υποομάδας, ώστε, αφότου δαπανηθεί το 
50% του συνολικού προβλεπόμενου ποσού για το μέρος που αφορά τη λειτουργία Επενδυτικού Ταμείου για 
την παροχή χρηματοδότησης κεφαλαίου, ύψους €5.000.000, ουδεμία δαπάνη να διενεργείται για το 
εναπομείναν 50% χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημείωση:  

 Αφορά πιστώσεις ύψους  €5.000.000 για τη λειτουργία Επενδυτικού Ταμείου για την παροχή 
χρηματοδότησης κεφαλαίου. Στόχος του ταμείου είναι η χρηματοδότηση μικρομεσαίων επιχειρήσεων με σκοπό 
την κάλυψη του χρηματοδοτικού κενού που υπάρχει στη χρηματοδότηση των κυπριακών επιχειρήσεων, σε 
σχέση με χρηματοδοτικά προϊόντα μετοχικού χαρακτήρα. Το κράτος θα συμμετάσχει στο ταμείο με συνολική 
χρηματοδότηση ύψους €20.000.000 και συνεπένδυση από ιδιώτες.  Η συνεισφορά του κράτους θα 
παραχωρείται ανάλογα με την πρόοδο παροχής κεφαλαίου συμμετοχής από το ταμείο σε μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα εφτά ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Η τέταρτη τροπολογία είναι κοινή τροπολογία των κομμάτων ΑΚΕΛ, ΔΗΚΟ, Οικολόγοι. 
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ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα μιλήσω γι’ αυτή την τροπολογία… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Γι’ αυτή την τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, έχω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχω εδώ μπροστά μου ένα κειμενάκι, θα σας το διαβάσω και νομίζω θα λύσει… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Α, ωραία!   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για την τροπολογία αυτή, η οποία προβλέπει τη δέσμευση κονδυλίων που αφορούν δρόμους, υπάρχει 
και η υπ’ αριθμόν 5 τροπολογία των Οικολόγων στη σελίδα 18 του κειμένου που βρίσκεται ενώπιόν σας, που 
ζητά αποκοπή κονδυλίων για τους ίδιους δρόμους. 

 Κρίνω σκόπιμο να βάλω πρώτα σε ψηφοφορία την τροπολογία των Οικολόγων για αποκοπή και 
αναλόγως του αποτελέσματος θα θέσω αμέσως μετά σε ψηφοφορία την τροπολογία για δέσμευση των ΑΚΕΛ, 
ΔΗΚΟ, Οικολόγων. 

 Συμφωνείτε; 

 Θέλετε να διαβάζω τα έργα ένα προς ένα και να ψηφίζουμε; 

 Ένα προς ένα. 

 «Κατασκευή Δρόμου Πρωταρχικής Σημασίας από την Αγλαντζιά…» 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Με όλο τον σεβασμό, επί της διαδικασίας… 

 Εδώ πρόκειται για τροπολογία των Οικολόγων που προνοεί αποκοπή των κονδυλίων που αφορούν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Αποκοπή,  όχι δέσμευση.  Αποκοπή. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Δεν είναι ανάγκη να τα λέμε ένα προς ένα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εκτός αν υπάρχει διαφοροποίηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Επειδή έχει γίνει καλή συνεννόηση πριν στην επιτροπή Οικονομικών, δεν υπάρχει άλλη διαφοροποίηση 
της θέσης, κύριε Πρόεδρε, άρα ας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Χριστιάνα, να το ρωτήσω. 

 Ακούσατε την κ. Ερωτοκρίτου.  Έχει κάποιος να διαφοροποιηθεί σε αυτά που έχει πει η κ. Ερωτοκρίτου 
ή να τα βάλω όλα μαζί; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 
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 Όλα μαζί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όλα μαζί. 

 Να τα διαβάσουμε όμως. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ, επειδή μπαίνουν όλα μαζί, δηλώνω αποχή, λόγω του ότι ενδεχομένως να θεωρηθεί 
ότι έχω συμφέρον από το (στ). 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

 Να μπουν όλα μαζί, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά διάβασέ τα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Α/Α Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

1. Όλα Όλα 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή οποιωνδήποτε πιστώσεων αφορούν τα ακόλουθα: 

α.  Κατασκευή δρόμου πρωταρχικής σημασίας από την Αγλαντζιά μέχρι τη Διεθνή Έκθεση στην Έγκωμη. 

β.  Νότια επέκταση της λεωφόρου Ακαδημίας στην Αγλαντζιά (τμήμα από τη λεωφόρο ΡΙΚ μέχρι την οδό 
Φυτωρίου στην Αγλαντζιά). 

γ.  Δρόμος πρωταρχικής σημασίας που αρχίζει από το Μακάρειο Αθλητικό Κέντρο και καταλήγει στον νέο 
δρόμο Λευκωσίας-Λεμεσού μέσω των δρόμων Αλεξανδρουπόλεως, Πύθωνα, Ηρακλή και Σταυρού. 

δ. Δρόμος πρωταρχικής σημασίας από το Δάσος Αθαλάσσας (ΑΤΙ) μέχρι τον κυκλικό κόμβο παρά τω 
ΣΟΠΑΖ (τέμνει τις λεωφόρους Κυρηνείας, Αγλαντζιάς και Λάρνακος).  

ε.  Διαμόρφωση μεγάλων κυκλοφοριακών κόμβων στη Λευκωσία. 

στ. Μελέτη για την κατασκευή του ανισόπεδου κόμβου σταυρού στην είσοδο της Λευκωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤEΑΣ: 

 Τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα ψήφους εναντίον, τέσσερις υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αν μπορώ να έχω τον λόγο για δέκα δευτερόλεπτα… 

 Επιστρέφουμε τώρα πίσω στην κοινή τροπολογία… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Χριστιάνα, γιατί πιάνεις τη δουλειά μου, μάνα μου;  Ήταν να το δκιαβάσω τωρά. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κάμνω τον πρόλογο, επειδή είναι πολλοί οι δρόμοι και για να μην συγχιστεί κανένας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε θα τους διαβάσουμε πάλι τους δρόμους. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Το ξέρω, κύριε Πρόεδρε.   

 Θα διαφοροποιήσω τη θέση του κόμματός μου, κύριε Πρόεδρε.  

 Στην τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, στην οποία επιστρέφετε τώρα, που αφορά σταύρωμα των κονδυλίων 
αυτών για τους δρόμους από το (α) μέχρι το (στ), το Δημοκρατικό Κόμμα αποσύρεται από εισηγητής στο (στ).  
Όλα τα υπόλοιπα ισχύουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό το «αποσύρεται από εισηγητής» σημαίνει ότι το καταψηφίζετε; 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αποσύρεται από εισηγητής, κύριε Πρόεδρε.  Το τι θα κάνουμε στην ψήφιση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα ρωτώ σας, για να τα βάλω σε ψηφοφορία.  Γι’ αυτό σας ρωτώ. 

 Να τα βάζω ένα προς ένα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αυτό σημαίνει ότι πρέπει να μπουν ξεχωριστά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα θέλετε ένα προς ένα.  Ωραία! 

 Λοιπόν… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τα πέντε, κύριε Πρόεδρε, να μπουν πακέτο… 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Βάλτε τα πέντε μαζί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, ρε παιδιά!  Σας παρακαλώ! 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έχει δίκαιο ο κ. Σιζόπουλος.  Τα πέντε μαζί και το τελευταίο μόνο του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Λοιπόν, δεδομένης της καταψήφισης της τροπολογίας των Οικολόγων για την αποκοπή των κονδυλίων, 
πάμε τώρα στην ψηφοφορία της τροπολογίας για δέσμευση των κονδυλίων που αφορούν τους ίδιους δρόμους, 
των κομμάτων ΑΚΕΛ, ΔΗΚΟ, Οικολόγοι, με τη διαφοροποίηση που έχει κάνει η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Α/Α Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

1. Όλα Όλα 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω υποομάδας, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά:   

α. κατασκευή δρόμου πρωταρχικής σημασίας από την Αγλαντζιά μέχρι τη Διεθνή Έκθεση στην Έγκωμη,  

β. τη νότια επέκταση της λεωφόρου Ακαδημίας στην Αγλαντζιά (τμήμα από τη λεωφόρο ΡΙΚ μέχρι την οδό 
Φυτωρίου στην Αγλαντζιά),  

γ. τον δρόμο πρωταρχικής σημασίας που αρχίζει από το Μακάρειο Αθλητικό Κέντρο και καταλήγει στον 
νέο δρόμο Λευκωσίας-Λεμεσού μέσω των δρόμων Αλεξανδρουπόλεως, Πύθωνα, Ηρακλή και Σταυρού,  

δ.  διαμόρφωση μεγάλων κυκλοφοριακών κόμβων στη Λευκωσία, 

ε. μελέτη για την κατασκευή του ανισόπεδου κόμβου σταυρού στην είσοδο της Λευκωσίας,  

στ. τη διεύρυνση/βελτίωση της λεωφόρου Αγίας Φυλάξεως και των λεωφόρων Γλάδστωνος και 
Θεσσαλονίκης στη Λεμεσό, 

να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η 
γραπτή συγκατάθεσή της.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να πω ότι από την πρώτη μέχρι την πέμπτη τροπολογία είστε σύμφωνοι. 

 Άρα, πόσοι ψηφίζετε υπέρ των τροπολογιών με αρίθμηση (α) έως (ε); 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές δεν υπάρχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Άρα, εγκρίνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι μία εναντίον και καμία αποχή, οι τροπολογίες (α) έως (ε) 
εγκρίνονται. 

 Λοιπόν, βάζουμε σε ξεχωριστή ψηφοφορία το (στ), δεν είναι έτσι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι πέντε εναντίον και μία αποχή, η (στ) τροπολογία εγκρίνεται. 

 Θα θέσω τώρα σε ψηφοφορία την (Ε) τροπολογία, που είναι κοινή τροπολογία των κομμάτων ΑΚΕΛ, 
ΕΔΕΚ και Αλληλεγγύη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και της Αλληλεγγύης 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

1. 400 12.10 

Μεταλλεία 

08830 

08920 

Κατασκευαστικά έργα 

Άλλα κατασκευαστικά έργα 

€180.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω ομάδας, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι για το μέρος που αφορά πιστώσεις ύψους €110.000 που 
παραχωρούνται στην Ιερά Μονή Σταυροβουνίου, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημείωση:  

 Πιστώσεις ύψους €110.000 οι οποίες παραχωρούνται στην Ιερά Μονή Σταυροβουνίου με απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου αρ. 40.262, ημερ. 15.12.1993, για οχλήσεις που υφίσταται από τις δραστηριότητες 
των παρακείμενων λατομείων Πυργών της επαρχίας Λάρνακας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους εναντίον, είκοσι τρεις υπέρ και δύο αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 
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 Τρεις κοινές τροπολογίες από ΑΚΕΛ και Οικολόγους. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

1. 462 14.01 

Υπουργείο Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας/Υπηρεσία 
Εμπορίου 

04001  
 

04120   

Ημικρατικοί 
οργανισμοί   

Άλλες μεταβιβάσεις 
εσωτερικού  

€5.459.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω ομάδας/υποομάδας, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά χορηγία στην Εταιρεία Υδρογονανθράκων Κύπρου 
Λτδ, να ενημερώνεται η  Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η 
γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημειώσεις: 

 Κάτω από την υποομάδα αυτή περιλαμβάνονται πιστώσεις ύψους: 

α.  €1.959.000 που προορίζονται να καλύψουν τη χρηματοδότηση για τη  συνέχιση των εργασιών της 
ΔΕΦΑ Λτδ,  

β.  €3.500.000 που προορίζονται να καλύψουν τη χορηγία προς την Εταιρεία Υδρογονανθράκων Κύπρου 
Λτδ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρώτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, είκοσι τέσσερις εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Η τροπολογία υπ’ αριθμόν 2. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

2. 716 18.02 

Γενική Διεύθυνση 
Ευρωπαϊκών 
Προγραμμάτων 
Συντονισμού και 
Ανάπτυξης 

05000/ 

05850 

Άλλα έργα και σχέδια €272.000.000 
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 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω ομάδας/υποομάδας, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά τη χρηματοδότηση  για το νέο έκτακτο 
χρηματοδοτικό εργαλείο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής  (Μηχανισμός Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας), ύψους 
€100.000.000, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημείωση: 

 Ο Μηχανισμός Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας είναι η πρόταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για έναν 
έκτακτο μηχανισμό στο πλαίσιο του Πολυετούς Δημοσιονομικού Πλαισίου 2021-2027, για τη χρηματοδότηση 
μεταρρυθμίσεων και επενδύσεων στα κράτη μέλη της ΕΕ, για σκοπούς ενίσχυσης της ανθεκτικότητας των 
οικονομιών τους και αντιμετώπισης των κοινωνικοοικονομικών προκλήσεων που αντιμετωπίζουν και που 
έχουν ενταθεί λόγω της κρίσης του COVID-19. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, είκοσι εφτά εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 3 τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

3. 906 21.01 

Υπουργείο 
Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων-Διεύθυνση 
Δημόσιων 
Επιβατικών 
Μεταφορών  

04260 

 

Άλλες επιχορηγήσεις €64.600.000 

 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω υποομάδας, ώστε η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων να ενημερώνεται γραπτώς ανά εξάμηνο για τις γενόμενες 
δαπάνες. 

Σημείωση: 

 Οι πιστώσεις προορίζονται να καλύψουν τις υποχρεώσεις του κράτους που απορρέουν από τις 
Συμβάσεις Παραχώρησης Δημόσιας Υπηρεσίας Τακτικών Επιβατικών Γραμμών, τις συμβάσεις για τη 
μεταφορά μαθητών δημόσιων σχολείων με έκτακτες γραμμές, την εγκατάσταση συστημάτων 
έκδοσης/ακύρωσης εισιτηρίων και διαχείρισης στόλου, καθώς και δαπάνες που αφορούν σχετικές υποδομές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τριάντα εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα εφτά ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πάμε στις τρεις τροπολογίες του ΑΚΕΛ.  Θέλετε να τις διαβάσουμε;  Να τις βάλω και τις τρεις σε 
ψηφοφορία;  Μία προς μία; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Μία προς μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, η πρώτη τροπολογία του ΑΚΕΛ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από την πιο πάνω ομάδα/υποομάδα του μέρους που αφορά τις δαπάνες 
για τη συμμετοχή του Υπουργείου Άμυνας σε προγράμματα και πρωτοβουλίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
ύψους €54.000. 

Σημείωση: 

 Δαπάνες που αφορούν μεταξύ άλλων τη συμμετοχή στη Μόνιμη Διαρθρωμένη Συνεργασία (PESCO), 
στη Βάση Δεδομένων Συνεργασίας (CODAPA) κ.ά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεφτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

1. 329 

 

11.01.00 

Υπουργείο  

Άμυνας  

03500/ 

03520 

Συνέδρια, σεμινάρια και άλλα 
γεγονότα 

€243.000 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους εναντίον, δεκαεφτά υπέρ και καμία αποχή, η υπ’ αριθμόν 1 τροπολογία του 
ΑΚΕΛ απορρίπτεται. 

 Τροπολογία του ΑΚΕΛ υπ’ αριθμόν 2. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

2. 936 21.08 

Υπουργείο Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 
- Τμήμα Αρχαιοτήτων  

08900 Αρχαιολογικοί χώροι και 
μνημεία 

 

€1.610.010 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω υποομάδας, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά την αναστύλωση και αποκατάσταση αρχαίων μνημείων (β´ 
πίνακας - μη κυβερνητικές περιουσίες) να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα εννέα ψήφους εναντίον, δεκαεφτά υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Τροπολογία υπ’ αριθμόν 3… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Η υπ’ αριθμόν 3 αποσύρεται, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η υπ’ αριθμόν 3 τροπολογία αποσύρεται από το ΑΚΕΛ. 

 Πάμε στο (Η), που είναι μία τροπολογία του ΔΗΚΟ. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ήταν δύο, αλλά τη μία την αποσύρατε. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ναι, σωστό.  Το (α) αποσύρεται, κύριε Πρόεδρε.  Παραμένει το (β) και αιτούμαι όπως τροποποιήσω 
κάπως το λεκτικό προφορικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 
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ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εκεί που λέει «κρατικών υπαλλήλων» να συμπληρωθεί και να προστεθεί «που ασκούν αστυνομικά 
καθήκοντα και». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 «και υπηρετούν…», συνεχίζει η πρόταση. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μάλιστα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να διαβαστεί η τροπολογία όπως έχει διαμορφωθεί.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 

 Γίνεται εισήγηση για προσθήκη στις σημειώσεις του «Πρώτου Πίνακα - Δελτία Δαπανών 2021», αμέσως 
μετά τη σημείωση 42, της ακόλουθης νέας σημείωσης: 

 «43. O αριθμός των υφιστάμενων κρατικών υπαλλήλων που ασκούν αστυνομικά καθήκοντα και 
υπηρετούν στην προεδρική φρουρά μειώνεται κατά ποσοστό ύψους είκοσι πέντε τοις εκατόν (25%).».  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζετε υπέρ της τροπολογίας του Δημοκρατικού Κόμματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, είκοσι τέσσερις υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Δύο τροπολογίες της ΕΔΕΚ. 

 Λοιπόν, η πρώτη τροπολογία της ΕΔΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

1. 551 16.01 

Υπουργείο 
Εσωτερικών  

04000/ 

04080 

Μεταβιβάσεις εσωτερικού/ 

συμβούλια/επιτροπές/ οργανώσεις  

€89.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω ομάδας/υποομάδας, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά πιστώσεις προς το Συμβούλιο Ανοικοδόμησης και 
Επανεγκατάστασης, εξαιρουμένων των πιστώσεων που αφορούν την αποζημίωση και τα έξοδα παραστάσεως 
του προέδρου του συμβουλίου (€5.000) και λειτουργικά έξοδα και εξοπλισμό (€5.000), να ενημερώνεται η 
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Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή 
της.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα έξι ψήφους εναντίον, οκτώ υπέρ και καμία αποχή, η πρώτη τροπολογία της ΕΔΕΚ 
απορρίπτεται. 

 Δεύτερη τροπολογία της ΕΔΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

2. 819 20.03 

Μέση εκπαίδευση 

04300 

04301 

Κοινωνικές παροχές παιδείας €6.581.760 

 Γίνεται εισήγηση, ώστε από το μέρος που αφορά χορηγίες προς ξενόγλωσσα ιδιωτικά σχολεία ύψους 
€1.450.000:  

α.  να αποκοπούν τα κονδύλια που αφορούν δίδακτρα και υποτροφίες Τουρκοκυπρίων μαθητών που 
διαμένουν στα κατεχόμενα και φοιτούν στην Αγγλική Σχολή Λευκωσίας και  

β.  προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη αφορά έξοδα  φοίτησης (δίδακτρα και έξοδα εγγραφής) 
Τουρκοκυπρίων μαθητών που διαμένουν στις ελεγχόμενες από το κράτος περιοχές και φοιτούν σε 
ιδιωτικά σχολεία προδημοτικής, δημοτικής, μέσης και ανώτερης εκπαίδευσης να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή 
συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους εναντίον, εφτά υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Έχω τώρα μπροστά μου εφτά τροπολογίες των Οικολόγων.  Πρώτα θα γίνουν οι τροπολογίες υπ’ 
αριθμόν 1 μέχρι 4.  

 Πρώτη τροπολογία των Οικολόγων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του σημείου (i) της σημείωσης 17 του «Πρώτου Πίνακα - Δελτία 
Δαπανών 2021» (σελ.152), ως ακολούθως: 

 α.  Με την αντικατάσταση του ποσού «€5.100» (πρώτη γραμμή) με το ποσό «€4.590».  

 β.  με την αντικατάσταση του ποσού «€3.570» (δεύτερη γραμμή) με το ποσό «€3.213» και 

 γ. με την προσθήκη αμέσως μετά τη φράση «31η Ιουλίου, 1998» (τρίτη γραμμή) της φράσης 
«μειωμένο κατά δέκα τοις εκατόν (10%)».  

Σημείωση:  

 Μείωση κατά 10% του επιδόματος φιλοξενίας που παραχωρείται στους διευθυντές 
τμημάτων/υπηρεσιών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζετε εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές δεν υπάρχουν, φαντάζομαι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους εναντίον, έξι υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Η δεύτερη τροπολογία των Οικολόγων.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. Γίνεται εισήγηση για διαγραφή της σημείωσης 17(iii) στον «Πρώτο Πίνακα - Δελτία Δαπανών 2021» 
(σελ. 152) (Πάγιο Ταμείο, Σημειώσεις - Γενικά). 

Σημείωση: 

 Αφορά το κατ’ αποκοπήν επίδομα τηλεφώνου που αποδίδεται σε διευθυντές τμημάτων/υπηρεσιών με 
πάγιο μισθό €89.161 τον χρόνο ή με κλίμακες Α15 και Α16, καθώς και σε άλλους διευθυντές με κλίμακα Α15(i), 
ύψους €595 τον χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους εναντίον, εφτά υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Τρίτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Κεφάλαιο Επεξήγηση 

3. Όλα Επίδομα παραστάσεως 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή ποσοστού ύψους 10% από το επίδομα παραστάσεως, όπου αυτό 
παραχωρείται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Σας παρακαλώ, κάνετε ησυχία.  Σας παρακαλώ πάρα πολύ! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους εναντίον, έξι υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Τέταρτη τροπολογία των Οικολόγων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

Επεξήγηση 

4. Όλα Όλα Επίδομα φιλοξενίας  

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή ποσοστού ύψους 10% από το επίδομα φιλοξενίας, όπου αυτό 
παραχωρείται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους εναντίον, εφτά υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στην υπ’ αριθμόν 6 τροπολογία των Οικολόγων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Κεφάλαιο Ομάδα/ 

Υποομάδα 

6. Όλα Όλα 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω υποομάδας, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά: 

α.  την κατασκευή παραλιακού πεζόδρομου στον Πρωταρά, 

β. τον νέο δρόμο Πάφου - Πόλης Χρυσοχούς,  

γ. την κατασκευή δρόμου πρωταρχικής σημασίας προς τον αερολιμένα Πάφου,  

να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η 
γραπτή συγκατάθεσή της.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους εναντίον, δύο υπέρ και καμία αποχή, η υπ’ αριθμόν 6 τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε τώρα στην υπ’ αριθμόν 7 τροπολογία των Οικολόγων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 
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7. 702 

 

18.01 

Υπουργείο 
Οικονομικών 

04120 

 

Άλλες μεταβιβάσεις 
εσωτερικού 

€1.520.000 

 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω υποομάδας, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά ωφελήματα τα οποία παραχωρούνται στον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας και στον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, όταν αυτοί παύσουν να ασκούν το 
λειτούργημά τους, ύψους €320.000 και αφορούν: 

α. επίδομα για την απασχόληση ιδιαιτέρας/γραμματέως,  

β. υπηρεσιακό αυτοκίνητο με οδηγό, 

να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η 
γραπτή συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα ψήφους εναντίον, πέντε υπέρ και καμία αποχή, απορρίπτεται και η έβδομη τροπολογία. 

 Τώρα έχω μπροστά μου δεκατρείς τροπολογίες του ΕΛΑΜ. 

 Να τις βάλω όλες μαζί ή μία μία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αν δεν υπάρχει διαφοροποίηση, να μπουν όλες μαζί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λένε μία μία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Μία μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ είπα να τις βάλω όλες μαζί και μου λέτε μία μία, γιατί εννά διαφοροποιηθείτε σε ορισμένες.  Έτσι 
λέει ο κ. Προκοπίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Άρα μία μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εφόσον διαφωνεί έστω τζιαι ένας, έντζιε μπόρω να τες βάλω όλες μαζί.  Πρέπει να τις βάλλω μια μια. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του ΕΛΑΜ για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2021 Νόμος 
του 2021» 
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Α/Α Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

1. Όλα Όλα 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από το σύνολο του κρατικού προϋπολογισμού για το 2021 όλων των 
κονδυλίων που αφορούν τη διαχείριση παράνομων μεταναστών και αιτητών πολιτικού ασύλου.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους εναντίον, δύο ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

2. Όλα Όλα 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από το σύνολο του κρατικού προϋπολογισμού για το 2021 όλων των 
κονδυλίων που αφορούν τη διάνοιξη νέων οδοφραγμάτων, καθώς και τη συντήρηση υφισταμένων.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους εναντίον, δύο ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Κεφάλαιο 
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3. Όλα 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από το σύνολο του κρατικού προϋπολογισμού για το 2021 όλων των 
κονδυλίων που αφορούν το δικοινοτικό πρόγραμμα «Imagine». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους εναντίον, δύο ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

4. 512 15.04 

Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας 

04450 Παροχές κοινωνικής 
πρόνοιας 

€16.000.000 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή του σχετικού κονδυλίου και δημιουργία νέου άρθρου στο οποίο να 
μεταφερθούν πιστώσεις ύψους €1.500.000, οι οποίες να αξιοποιηθούν για σκοπούς λειτουργίας νέων 
προγραμμάτων του Συνδέσμου για Άτομα με Αυτισμό Κύπρου. 

Σημείωση: 

 Οι πιστώσεις προορίζονται να καλύψουν το κόστος για τις υλικές συνθήκες υποδοχής των Αιτητών 
Διεθνούς Προστασίας που διαμένουν στις ελεγχόμενες από την κυβέρνηση της Δημοκρατίας περιοχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με πενήντα τρεις ψήφους εναντίον, δύο ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

5. 553 16.01 

Υπουργείο 
Εσωτερικών 

04540 Ειδικά ταμεία €13.800.000 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από το σύνολο της πιο πάνω υποομάδας δαπανών ποσού ύψους 
€94.120, που αφορά τη συντήρηση του Μουσουλμανικού Τεμένους Κεπήρ στη Λεμεσό. 

Σημείωση: 

 Άρθρο 04550.2 «Χορηγία στον Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους εναντίον, δύο ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

6. 558 16.01 

Υπουργείο 
Εσωτερικών  

05500 

 

Δράσεις Ταμείων 
Αλληλεγγύης και 
Εσωτερικών Υποθέσεων 

€30.300.000 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή του πιο πάνω κονδυλίου με εξαίρεση τις δαπάνες που αφορούν το Ταμείο 
Εσωτερικής Ασφάλειας.  

Σημείωση:  

 Η αποκοπή αφορά το Ταμείο Ασύλου, Μετανάστευσης και Ένταξης, την τεχνική βοήθεια για έργα που 
συγχρηματοδοτούνται από τα Ταμεία Εσωτερικών Υποθέσεων, καθώς και τη μετεγκατάσταση και 
επανεγκατάσταση υπηκόων τρίτων χωρών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους εναντίον, δύο ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

7. 811 20.02 

Ανώτερη 
Εκπαίδευση, 
Τεχνολογικό 
Πανεπιστήμιο 
Κύπρου 

04000 

 

04001 

Μεταβιβάσεις εσωτερικού, 

ημικρατικοί  

οργανισμοί 

€36.000.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω ομάδας/υποομάδας, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά «Ενοίκια του ΤΕΠΑΚ», να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή 
της.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους εναντίον, δύο ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

8. 819 

 

20.03 

Μέση 
εκπαίδευση 

04301 Παροχές παιδείας €6.581.760 

 Γίνεται εισήγηση, ώστε: 

1. από το μέρος που αφορά χορηγίες προς ξενόγλωσσα ιδιωτικά σχολεία ύψους €1.450.000 αποκοπούν 
τα κονδύλια που αφορούν δίδακτρα και υποτροφίες Τουρκοκυπρίων μαθητών που διαμένουν στα 
κατεχόμενα και φοιτούν στην Αγγλική Σχολή Λευκωσίας, καθώς και έξοδα φοίτησης (δίδακτρα και έξοδα 
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εγγραφής) Τουρκοκυπρίων μαθητών που διαμένουν στις ελεγχόμενες από το κράτος περιοχές και 
φοιτούν σε ιδιωτικά σχολεία προδημοτικής, δημοτικής, μέσης και ανώτερης εκπαίδευσης και 

2. να δημιουργηθεί νέο άρθρο στο οποίο να μεταφερθούν οι πιο πάνω πιστώσεις (€1.450.000) για 
σκοπούς οικονομικής στήριξης των μαθητών της ακριτικής εγκλωβισμένης περιοχής Τηλλυρίας.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα δύο ψήφους εναντίον, τρεις ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

9. 821 20.03 

Μέση 
εκπαίδευση 

03580 Σύμβαση υπηρεσιών €5.750.000 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από το σύνολο της πιο πάνω υποομάδας του μέρους που αφορά το 
Πρόγραμμα Μαθητών Μεταναστευτικής Βιογραφίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους εναντίον, δύο ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ Επεξήγηση Ποσό 
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Υποομάδα 

10. 877 20.08 

Πολιτιστικές 
Υπηρεσίες 

04350 Πολιτιστικές παροχές €3.930.000 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από το σύνολο της πιο πάνω υποομάδας του μέρους που αφορά το 
πρόγραμμα στήριξης Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων λογοτεχνών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους εναντίον, δύο ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

11. 913 21.02 

Τμήμα Δημοσίων 
Έργων  

08600 

 

 

Άλλα οδικά έργα  €5.250.000 

 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από το σύνολο του κονδυλίου της πιο πάνω υποομάδας του μέρους που 
αφορά τον διακανονισμό τελικού λογαριασμού για τη διάνοιξη του οδοφράγματος Λεύκας-Απλικίου, ύψους 
€50.000.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με πενήντα τρεις ψήφους εναντίον, δύο ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

12. 636 16.14 

Υπουργείο 
Εσωτερικών/Υπηρεσία 
Ασύλου  

03050 

 

 

Λειτουργικά έξοδα μη 
γραφειακών χώρων 

€4.279.486 

 

 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή του πιο πάνω κονδυλίου. 

Σημείωση:  

 Η αποκοπή αφορά τα έξοδα για τη λειτουργία του Κέντρου Υποδοχής και Φιλοξενίας Αιτητών Διεθνούς 
Προστασίας (ΚΥΦΑΔΠ) στην Κοφίνου και του Κέντρου Φιλοξενίας Αιτητών Διεθνούς Προστασίας στη 
Μεννόγεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους εναντίον, δύο ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

13. 636 

 

16.14 

Υπουργείο 
Εσωτερικών/Υπηρεσία 
Ασύλου  

03580 Σύμβαση υπηρεσιών €574.092 

 

 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από το σύνολο του κονδυλίου της πιο πάνω υποομάδας του μέρους που 
αφορά την αγορά υπηρεσιών για τη χρηματαποστολή μεταφοράς των επιδομάτων στους διαμένοντες στα 
κέντρα υποδοχής και φιλοξενίας αιτητών ασύλου και για τη μεταφορά φακέλων στα νέα κτίρια της Υπηρεσίας 
Ασύλου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους εναντίον, δύο ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει συμπληρωθεί η διαδικασία της ψηφοφορίας των τροπολογιών.  

 Θα προχωρήσουμε τώρα στην ψήφιση του προϋπολογισμού. Προτού το κάνουμε όμως τούτο, το ΕΛΑΜ 
θέλει να κάμει μία δήλωση. 

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Όπως έχουμε αναφέρει τρεις φορές από το πλέον επίσημο βήμα, θα ψηφίσουμε τον κρατικό 
προϋπολογισμό, αλλά δε θα ψηφίσουμε τα κονδύλια που έχουν να κάνουν με τη διαχείριση των παράνομων 
μεταναστών, τα κονδύλια για τους αιτητές πολιτικού ασύλου, οποιοδήποτε κονδύλι αφορά τη διάνοιξη νέων 
οδοφραγμάτων, καθώς και τη συντήρηση των υφισταμένων και οποιοδήποτε κονδύλι αφορά τους 
Τουρκοκυπρίους μαθητές. 

 Θα καταθέσουμε στη γραμματεία ένα υπόμνημα το οποίο αναφέρει αναλυτικά τα άρθρα και η ψήφος μας 
σε αυτά τα κονδύλια θεωρείται αρνητική. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με βάση τον κανονισμό της Βουλής τέτοια διαδικασία δεν υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρίστου. 

 Κύριε Χρίστου, ακούσατε τον κ. Παπαδόπουλο και σας το λέω κι εγώ, τέτοια διαδικασία δεν υπάρχει. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως έχουμε συζητήσει προηγουμένως με τους λειτουργούς της Βουλής, και όπως έχει 
συμβεί και παλαιότερα, είναι δυνατή αυτή η διαδικασία και η ψήφος μας πρέπει να προσμετρηθεί αρνητική σε 
αυτά τα οποία καταθέτουμε.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Κυπριανού, μπορώ να τελειώσω; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Χρίστου, παρακαλώ, τελειώστε. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Ωραία, ευχαριστώ. 

 Με δεδομένο ότι διαμορφώνεται αρνητική πλειοψηφία στα συγκεκριμένα κονδύλια, εμείς θεωρούμε ότι 
αποκόπτονται. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κυπριανού. 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τις συγκεκριμένες προτάσεις τις έθεσαν ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής και η 
ολομέλεια της Βουλής τις καταψήφισε.  Δεν ξέρω ποιος είναι ο όρος στα ελληνικά -στα αγγλικά είναι 
«technicalities»- δεν μπορούν με «technicalities» να αλλοιώσουν την πολιτική βούληση της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τεχνηέντως.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Δεν μπορούν τεχνηέντως να αλλοιώσουν την πολιτική βούληση της Βουλής.  Καταγράφηκε με την 
ψηφοφορία η συγκεκριμένη η βούληση της Βουλής τζιαι δεν μπορεί να αλλοιωθεί με τέτοιου είδους τεχνάσματα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Παπαγιάννη. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Δεν ξέρω αν θεωρείται από κάποιους τέχνασμα, δεν ξέρω αν κάποιοι θεωρούν ότι αυτό δεν έχει 
ξανασυμβεί στο παρελθόν, αλλά, ακόμα και αν θεωρηθεί δεδομένο ότι έχουν απορριφθεί οι τροπολογίες μας, 
τα πρώτα δύο σημεία στο υπόμνημα που έχουμε καταθέσει δεν αναφέρουν τις τροπολογίες που έχουμε θέσει 
ενώπιον του σώματος.  Αυτό είναι το πρώτο. 

 Δεύτερον, έχει αποδειχθεί κατά τη διάρκεια του χρόνου που είμαστε εμείς στο κοινοβούλιο ότι συνέβη σε 
διαφορετικές στιγμές κάποιος βουλευτής να επιλέξει να ψηφίσει άρθρα μιας νομοθεσίας ή ακόμα και να ψηφίσει 
μια νομοθεσία χωρίς να ψηφίσει άρθρα.  Αυτή τη στιγμή αυτό λέμε ότι κάνουμε και αυτό έχουμε δικαίωμα να 
κάνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επαναλαμβάνω, με βάση τον Κανονισμό της Βουλής των Αντιπροσώπων δεν υπάρχει έτσι διαδικασία.  
Δεν γίνεται κατ’ άρθρον ψηφοφορία αυτή τη στιγμή! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το ξέρω. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μπαίνει όλος ο προϋπολογισμός προς ψήφιση.  Είτε ψηφίζουν είτε καταψηφίζουν.  Οτιδήποτε άλλο 
συνιστά κοροϊδία και να το γνωρίζουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, είναι παράβαση του κανονισμού, κύριε Παπαδόπουλε.  Παρότι είμαι νέος σε τούτη τη θέση, έκατσα 
τζιαι έριξα μια μμαθκιά στον κανονισμό της Βουλής και ξέρω ότι έννεν σωστή διαδικασία τούτη, διότι δεν 
εξηγείται διαφορετικά. 

 Ναι, κύριε Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Είναι παράβαση του κανονισμού της Βουλής, όταν το πράττει το ΕΛΑΜ, και, όταν το πράττουν άλλοι, 
δεν είναι παράβαση του κανονισμού της Βουλής; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δώστε μας ένα παράδειγμα. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Έχει συμβεί σε αρκετές περιπτώσεις… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ δεν ξέρω καμιά περίπτωση και είμαι είκοσι χρόνια βουλευτής. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να σας αναφέρω κάποιες περιπτώσεις; 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, καλό. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Στον περσινό προϋπολογισμό υπήρξαν κόμματα που είχαν διαφοροποιήσει τη θέση του όχι, 
επιλέγοντας να ψηφίσουν κάποια κονδύλια από διαφορετικά υπουργεία.  Ίσως αυτό είχε γίνει, αν μου 
επιτρέπετε να τελειώσω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος τωρά λέει ότι ήταν που θα καταψήφιζαν τα κονδύλια για την άμυνα.  Έννεν τούτο, κύριε 
Σιζόπουλε; 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Μου επιτρέπετε να τελειώσω; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, καλό. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Ακόμα και αν θεωρήσουμε ότι στον προϋπολογισμό αυτό έγινε, καθαρά για να κερδίσουμε τις 
εντυπώσεις του κόσμου -δεν το έχει κάμει μόνο το ΕΛΑΜ, δηλαδή πολλοί το έχουν κάμει- υπήρξαν περσινές 
ψηφοφορίες όπου κάποιοι βουλευτές επέλεξαν να μην ψηφίσουν συγκεκριμένα άρθρα.  Από τη στιγμή που ο 
προϋπολογισμός έχει άρθρα, επιλέγω ως βουλευτής να μην ψηφίσω συγκεκριμένο άρθρο.  Πώς μπορεί 
κάποιος να μου στερήσει αυτό το δικαίωμα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Νομίζω ότι αυτή τη στιγμή έθθα κάτσουμε να μάθουμε και να εξηγήσουμε πώς λειτουργεί η Βουλή.  Το 
πρώτο θέμα είναι αυτό.   

 Το δεύτερο, ο προϋπολογισμός είναι ενιαίος.  Από εκεί και πέρα, έχουμε δικαίωμα να ψηφίσουμε ή να 
καταψηφίσουμε τροπολογίες οι οποίες ενσωματώνονται στον προϋπολογισμό.  Έχουμε δικαίωμα επίσης να 
τοποθετηθούμε εάν είμαστε θετικοί ή αρνητικοί στον προϋπολογισμό ενός υπουργείου, αλλά μέχρι εκεί.  
 Στο τέλος της ημέρας αυτό που μετρά είναι η ψήφος μας, είτε θετική είτε αρνητική, για το σύνολο του 
προϋπολογισμού.  Αυτό πρέπει να γίνει κατανοητό. 

 Η ΕΔΕΚ παλαιότερα δήλωνε ότι είναι θετική για τον προϋπολογισμό του Υπουργείου Άμυνας ή του 
Υπουργείου Εξωτερικών ή οποιουδήποτε άλλου, αλλά στο τέλος καταψηφίζαμε τον προϋπολογισμό, άρα η 
ψήφος μας μετρούσε ως καταψήφιση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Εγώ το εκλαμβάνω ότι έν’ δήλωση τούτη. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είναι δήλωση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι δήλωση.  «Δηλώνω, κύριοι, ότι εγώ αυτά τα πράματα του προϋπολογισμού δεν τα ψηφίζω». 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μόνο με τροπολογία μπορείς να διαφοροποιήσεις ένα συγκεκριμένο άρθρο του προϋπολογισμού. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 «Διαφωνώ». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη, να μας πεις γιατί διαφωνείς. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 «Διαφωνώ με εκείνα τα άρθρα». 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Διαφωνεί με τα άρθρα το ΕΛΑΜ, είπεν τα τζιαι έφερέν μας τα τζιαι γραμμένα. 

 Ναι, κύριε Χρίστου, θέλεις να προσθέσεις κάτι; 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι εκεί που έχετε καταλήξει, δηλαδή να καταγραφεί με ποια άρθρα διαφωνεί το 
ΕΛΑΜ, είναι το σωστό το οποίο πρέπει να γίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τούτο εννά μπει μέσα στα πρακτικά. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Ναι, το αντιλαμβάνομαι ότι θα μπει στα πρακτικά. 

 Αυτό στο οποίο θέλω να καταλήξω είναι το εξής:  Θεωρούμε δημοκρατικό μας δικαίωμα να μπορούμε να 
διαφωνήσουμε με συγκεκριμένα άρθρα του προϋπολογισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, σωστά. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Νομίζω είναι καθαρή η πολιτική μας δήλωση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι, εντάξει. 

 Λοιπόν, αυτά όλα που έχει καταθέσει και οι διαφωνίες και η μη έγκριση εκ μέρους του ΕΛΑΜ ορισμένων 
άρθρων του προϋπολογισμού καταγράφονται με δήλωσή του, που είναι κατατεθειμένη εδώ, μόλις την έφερε ο 
κ. Παπαγιάννης. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι μη έγκριση, είναι υπερψήφιση, αλλά κάμνει πολιτική δήλωση ότι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ είπα ότι είναι η διαφωνία τους. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Είναι η διαφωνία τους, ακριβώς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρίστου, όταν μίλησε στην ολομέλεια, είπε ο άνθρωπος ότι διαφωνεί με τούτα ούλλα τα πράματα. 

 Λοιπόν, μέχρι εδώ, σας παρακαλώ πάρα πολύ. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του 
2021 Νόμος του 2021». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Πάγιο Ταμείο ποσού €7.158.245.905 για τη χρήση του έτους που λήγει την 
31η Δεκεμβρίου 2021.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Μεταφορές πιστώσεων.  Άρθρο 4. 

 Μεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό Πλαίσιο.  Άρθρο 5. 

 Μισθολογικές θέσεις.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο στα έσοδα και στις δαπάνες.  Άρθρο 7. 

 Όροι και άλλη ορολογία.  Άρθρο 8. 

 Διάθεση ειδικώς εισπραττομένων/εμβαζομένων ποσών για υλοποίηση συγκεκριμένων 
προγραμμάτων/σκοπών. Άρθρο 9. 
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 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 10. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 11. 

 Αμυντική θωράκιση.  Άρθρο 12. 

 Επίλυση προβλημάτων και άρση ανωμαλιών.  Άρθρο 13. 

 Ειδικές μισθοδοτικές ρυθμίσεις 42(ΙΙ) του 2002.  Άρθρο 14. 

 Ειδικές μισθοδοτικές ρυθμίσεις 62(ΙΙ) του 2003.  Άρθρο 15.   

 Απαγόρευση προσλήψεων εργοδοτούμενων ορισμένου χρόνου, ωρομίσθιου κυβερνητικού προσωπικού 
και οποιασδήποτε άλλης κατηγορίας προσωπικού για κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 16.   

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 17. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 18. 

 Ειδικές ανεξάρτητες υπηρεσίες.  Άρθρο 19. 

 Εφαρμογή προνοιών για μείωση απολαβών και μη παραχώρηση προσαυξήσεων σε υπηρετούντες σε 
νομικά πρόσωπα κ.λπ. που λαμβάνουν κρατική χορηγία.  Άρθρο 20. 

 Εφαρμογή των προνοιών των Σημειώσεων 16 και 29 του Δελτίου Δαπανών του Πρώτου Πίνακα.  Άρθρο 
21. 

 Απασχόληση συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 22. 

 Συντάξιμες απολαβές.  Άρθρο 23. 

 Επιβάρυνση υποομάδων.  Άρθρο 24. 

 Καταγραφή φορολογικών δαπανών.  Άρθρο 25. 

 Ειδική διάταξη.  Άρθρο 26. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι έξι εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 26 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου και ψήφιση του προϋπολογισμού στο σύνολό του. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2021 Νόμος του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι έξι ψήφους εναντίον και καμία αποχή, ο προϋπολογισμός του 2021 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Θεραπείας Κατηγορούμενων 
Χρηστών ή Ουσιοεξαρτημένων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.031-2021). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

2.  O περί της Ενθάρρυνσης της 
Μακροπρόθεσμης Ενεργού Συμμετοχής 
των Μετόχων Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.032-2021). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

3.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος 
Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 2021 
Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.033-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

4.  Οι περί Τμήματος Υπηρεσιών 
Πληροφορικής - Θέση Πρώτου Λειτουργού 
Διεκπεραίωσης (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2021.  
(Αρ. Φακ. 23.03.058.010-2021). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

5.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Λειτουργία Σχολής Μεταπτυχιακών 
Σπουδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.109-2020). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας 
και Πολιτισμού 

6.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Πειθαρχικός Έλεγχος Ακαδημαϊκού και 
άλλου Εκπαιδευτικού Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.110-2020). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας 
και Πολιτισμού 

7.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων 
Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.111-2020). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας 
και Πολιτισμού 

8.  Οι περί Τμήματος Μετεωρολογίας - Θέσεις Υπουργό Γεωργίας, Κοινοβουλευτική 
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Μετεωρολογικού Βοηθού 1ης Τάξης και 
Μετεωρολογικού Βοηθού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.112-2020). 

Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Επιτροπή Νομικών 

9.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην 
Εργασία (Βιολογικοί Παράγοντες) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.113-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

10.  Οι περί της Νομικής Υπηρεσίας - Θέση 
Ανώτερου Δημόσιου Κατήγορου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.114-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

11.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής (αρ. 1) του 
2020, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2021, 
του προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, σύμφωνα με το 
άρθρο 4(1) του περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2020 
Νόμου του 2019 [Ν. 88(ΙΙ)/2019]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

12.  Έκθεση με ημερ.15 Ιανουαρίου 2021 για 
μεταφορά πιστώσεων από την Αρχή 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού 
Κύπρου σύμφωνα με το άρθρο 4(3) του 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού 
Κύπρου Νόμου του 2019. 
[(Ν.62(ΙΙ)/2019)]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  

1. Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.007-2021). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, Ξένια 
Κωνσταντίνου, Μαριέλλα 
Αριστείδου και Ελένη Σταύρου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας 
και Πολιτισμού 

2. Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 
(Διαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές 
Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.008-2021). 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Προσφύγων - 
Εγκλωβισμένων -
Αγνοουμένων – 
Παθόντων 

3. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.009-2021). 

Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων 

4. Ο περί Φυλακών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.010-2021). 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά Νέες 
Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Aνθρωπίνων 
Δικαιωμάτων και 
Ίσων Ευκαιριών 
μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών 

5. Ο περί Ποινικής Δικονομίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.011-2021). 

Ανδρέα Πασιουρτίδη εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά Νέες Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 



1288 
 

6. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.012-2021). 

Χρίστο Χρίστου και Λίνο 
Παπαγιάννη εκ μέρους του 
Εθνικού Λαϊκού Μετώπου  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

7. Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.013-2021). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Συναγερμού 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας 
και Πολιτισμού 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επίσης, να σας αναφέρω ότι έχω ενώπιόν μου επιστολή του προέδρου της Επιτροπής Νομικών με την 
οποία με πληροφορεί ότι, κατόπιν συνεννόησής του με τον πρόεδρο της Επιτροπής Μεταφορών, τα πιο κάτω 
νομοσχέδια μεταφέρονται προς εξέταση από την Επιτροπή Νομικών στην Επιτροπή Μεταφορών: 

1.  Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2020. 

2. Ο περί Τροχαίων Αδικημάτων (Χρήση Συσκευών Φωτοεπισήμανσης και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

3. Οι περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Εξώδικο Πρόστιμο και Διαδικασία) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι στην κατάθεση των προτάσεων νόμου, στον αριθμό 4, η κ. 
Κουκουμά προτείνει να συζητηθεί στην επιτροπή Νομικών μία πρόταση νόμου η οποία ήδη βρίσκεται ενώπιον 
της επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και συζητείται.  Μια πολύ σοβαρή πρόταση για την οποία η ίδια η κ. 
Κουκουμά έχει δηλώσει ότι αποτελεί τη βάση για τη συζήτηση τούτου του συγκεκριμένου σοβαρού θέματος.   

 Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο εισηγούμαι η πρόταση, η οποία ειρήσθω εν παρόδω αφορά την 
προσμέτρηση των θεραπευτικών προγραμμάτων στην έκτιση της ποινής η οποία δίδει μία δεύτερη και τρίτη 
ευκαιρία στους έγκλειστους συμπολίτες μας… Θεωρούμε ότι το λιγότερο που μπορεί να συμβεί τούντο 
δευτερόλεπτο είναι να μεταφερθεί η συγκεκριμένη πρόταση νόμου από την επιτροπή Νομικών στην επιτροπή 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, ούτως ώστε να γίνει μια συνολική αποτίμηση μαζί με την κατάθεση των 
προτάσεων του Υπουργείου Δικαιοσύνης, για να καταλήξουμε, κύριε Πρόεδρε, το συντομότερο δυνατό σε 
αποφάσεις και όχι σε διαφόρων ειδών τοποθετήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Κουκουμά. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψετέ μου να μιλήσω ως πρόεδρος της επιτροπής Θεσμών, γιατί, αν θέλουμε να 
λειτουργούμε θεσμικά σε τούτη τη Βουλή, κάποτε πρέπει να εφαρμόζουμε τον κανονισμό.  Παρατηρείται τον 
τελευταίο χρόνο το φαινόμενο να διπλοεγγράφονται θέματα.  Δε γίνεται να υπάρχει πρόταση νόμου από 
συγκεκριμένο βουλευτή οποιουδήποτε κόμματος και να έρχεται παρόμοια πρόταση νόμου και να γράφεται σε 
άλλη επιτροπή.  Πρέπει να γίνεται πιο ενδελεχής μελέτη στην κατάθεση, για να μην έχουμε αυτά τα πράγματα.  
Δε γίνεται, έχουμε κανονισμό, πρέπει να τον ακολουθούμε.  Γιατί τον εψηφίσαμε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τούτο ξέρω το.  Έντζιεν η πρώτη φορά που γίνεται ένα θέμα να γράφεται σε μια επιτροπή τζιαι 
ύστερα… Ή πολλές φορές έχει παρατηρηθεί το φαινόμενο θέματα τα οποία είναι μιας επιτροπής να 
βρέθουνται ξαφνικά σε μια άλλη επιτροπή, που δεν είναι το αντικείμενό της.  Έννεν η πρώτη φορά. 

 Κυρία Κουκουμά, ορίστε. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Θα συμφωνήσω με την εισήγηση του κ. Τορναρίτη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Πράγματι, έχει ξεκινήσει η συζήτηση της πρότασης νόμου της συναδέλφου, της κ. Δημητρίου.  Η δική 
μας η πρόταση, που έχει τον ίδιο στόχο, είναι πολύ διαφορετική και πιο ολοκληρωμένη.   
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 Κύριε Ζαχαρίου, δεν είναι η ίδια τζιαι εκάμαμέν της μια μικρή αλλαγή τζιαι ξανακαταθέτουμέν την.  Γι’ 
αυτό δεχόμαστε και συμφωνούμε να έρθει στην επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Δημητρίου, ετέλειωσε.  Συμφωνούν, όπως το είπε ο κ. Τορναρίτης. 

ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο τον σεβασμό, είμαι και αρκετά πιο νέα στην κοινοβουλευτική διαδικασία, αλλά 
γνωρίζω πολύ καλά πως, όταν εγγράφεται μια συγκεκριμένη πρόταση νόμου και τυγχάνει ήδη κατ’ άρθρον 
συζήτησης και επεξεργασίας στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, τότε μπορεί κάλλιστα και έχει το 
δικαίωμα η κάθε συναδέλφισσα ή ο κάθε συνάδελφος με τροπολογία ή με δικές της ή δικές του εισηγήσεις να 
διαφοροποιήσει την έκβαση της συγκεκριμένης πρότασης νόμου ενώπιον της ολομέλειας.  Δεν έχω 
ξανακούσει και δε γνωρίζω κοινοβουλευτική διαδικασία που να πρέπει να κατατεθεί ταυτόχρονα άλλη πρόταση 
νόμου με τον ίδιο σκοπό για το ίδιο θέμα διαμορφωμένη μέσα από την επεξεργασία της συζήτησης στην 
επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι γίνεται τωρά; 

ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Θεωρώ ότι πολύ ευχαρίστως η κ. Κουκουμά, συνεχίζοντας την πρόταση και τη συζήτηση στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, αν οδηγηθεί στην ολομέλεια, είτε θα καταθέσει τις 
τροπολογίες της είτε θα τοποθετηθεί ενώπιον της επιτροπής.  Διορθώστε με. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι δεν πρέπει να συνεχιστεί η συζήτηση.  Ας τεθεί στη Σύσκεψη Αρχηγών.  
Αυτή η πρακτική καλώς ή κακώς ακολουθείται εδώ και πολλά χρόνια.  Μπορεί να έχουμε τζιαι τρεις τζιαι 
τέσσερις προτάσεις νόμου που έρχονται… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίου είπε αρκετές, ξέρω κι εγώ πολλές. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, ακούστε ένα λεπτό. 

 Μόλις πριν λλίες μέρες είχαμε μπροστά μας τρεις-τέσσερις προτάσεις νόμου για το ίδιο θέμα τζιαι ήταν 
τζιαι με τες ίδιες λέξεις γραμμένες ενώπιον της ολομέλειας.  Ποιο ήταν, οι εκποιήσεις;  Γιατί δεν ήρθαμε με μια 
μόνο νομοθεσία πάνω στην πρόταση νόμου είτε του ΑΚΕΛ είτε της ΕΔΕΚ είτε των Οικολόγων;  Είσιε άλλους 
δκυο-τρεις που είχαν πρόταση.  Ενώπιον της ολομέλειας ήρταν.   

 Σας παρακαλώ, να μη συζητήσουμε αυτό το θέμα, να το αφήσουμε στη Σύσκεψη Αρχηγών, για να 
δούμε αν μπορούμε να συσταριστούμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πω πρώτα και πάνω απ’ όλα ότι δεν μπορεί η Σύσκεψη των Αρχηγών να έρχεται και 
να αποφασίζει εκ μέρους της ολομέλειας της Βουλής.  Είναι όλοι οι βουλευτές εδώ παρόντες, γνωρίζουν τον 
κανονισμό, γνωρίζουν τα θέσμια, άκουσαν τες δυο τοποθετήσεις, βάρτε το θέμα σε ψηφοφορία.   

 Εμείς εισηγούμαστε… 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Παρακαλώ, μη με διακόπτετε. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Μα, συμφωνώ μαζί σας! 
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ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Α, συμφωνείτε μαζί μου. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ:  

 Συμφωνώ μαζί σας να μετακινηθεί στην επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, όμως να πω ότι, όταν 
κατέθεσα εγώ την πρόταση νόμου για τον σεξισμό, για το ίδιο θέμα κατατέθηκαν ακόμα δύο προτάσεις νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελύθηκε το θέμα τωρά; 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Αν θα λύσουμε το θέμα… 

ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Αντίστροφα έγινε, κυρία Κουκουμά, εμείς καταθέσαμε πρώτοι την πρόταση νόμου. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Μπορείτε να κάμετε σύγκριση των δύο προτάσεων νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Δεν υπάρχει. 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δεν υπάρχουν.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η 
επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 28 Ιανουαρίου 2021, στις 4.00 μ.μ., με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί της Σύμβασης του Ρότερνταμ περί της Διαδικασίας 
Συναίνεσης μετά από Ενημέρωση για Ορισμένα Επικίνδυνα Χημικά 
Προϊόντα και Προϊόντα Φυτοπροστασίας στο Διεθνές Εμπόριο 
(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.220-2020). 

 2.  Ο περί της Σύμβασης κατά των Βασανιστηρίων και Άλλων Μορφών 
Σκληρής, Απάνθρωπης ή Εξευτελιστικής Μεταχείρισης ή Τιμωρίας 
(Προαιρετικό Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.203-2020). 

 3.  Ο περί της Διακυβερνητικής Συμφωνίας αναφορικά με το 
Καταστατικό του Διεθνούς Οργανισμού East Mediterranean Gas 
Forum (EMGF) (Κυρωτικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.018-2021). 

 4.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων 
Κύπρου του 2021 Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.007-2021). 

 5.  Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.239-2019). 

 6.  Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Διοικητικού Δικαστηρίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2017. 
(Αρ. Φακ. 23.01.058.072-2017). 

 7.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2021 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.216-2020). 

 8.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για τον 
μήνα Φεβρουάριο του 2021. 
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(Αρ. Φακ. 23.10.002.004). 

 9.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για δημοσιοποίηση της 
λεγόμενης «Λίστας Γιωρκάτζη» βάσει εισήγησης της Αd Hoc 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη Διερεύνηση Θεμάτων που 
Αφορούν σε Δάνεια Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων. 
(Αρ Φακ 23.07.023.005). 
(Αρ Φακ 23.10.002.001). 

Απόσυρση Επανακατάθεση 10.  Οι περί Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (Θέση Λειτουργού) 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.115-2020). 

 11.  Οι περί Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας - Θέση Λειτουργού 
Ασφάλισης Υγείας Α΄ (Σχέδιο Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.093-2020). 

 12.  Οι περί Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας - Θέση Ανώτερου 
Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδιο Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.094-2020). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην 
οικονομία και την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να επιφέρουν 
πληθυσμιακή αναζωογόνηση στην πατρίδα μας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

 2. «Οι δεκαεπτά στόχοι για τη βιώσιμη ανάπτυξη του 2030 που έθεσε ο 
Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών και η εφαρμογή τους στην Κύπρο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.053.001-2020). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  7.48 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Ξένια 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδου Σάβια 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κάρουλλας Γιώργος Σταύρου Ελένη 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Αδάμου Αδάμος 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Κώστα Κώστας  

Λουκαΐδης Γιώργος 
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Γαβριήλ Γιαννάκης Μαύρου Ελένη 

Γεωργίου Τ. Γιώργος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Δαμιανού Άριστος Σάββα Ευανθία 

Καυκαλιάς Αντρέας Στεφάνου Στέφανος 

Κέττηρος Νίκος Φακοντής Αντρέας 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κυπριανού Άντρος  

ΔΗΚΟ 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Μυλωνάς Παύλος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 

Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 

Μυριάνθους Ηλίας  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Γεωργιάδου Ρούλα Γιωργάλλας Μιχάλης 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Χρίστου Χρίστος Παπαγιάννης Λίνος 

Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων 

Βότσης Άγγελος Προκοπίου Γεώργιος 

Μουσιούττας Μαρίνος  

Ανεξάρτητοι (Κίνημα) 

Θεολόγου Άννα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2021 Νόμος του 2021», αγορεύσεις και 
συζήτηση (Άννα Θεολόγου, Άγγελος Βότσης, Χρίστος Χρίστου, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Μιχάλης 
Γιωργάλλας, Γιώργος Λιλλήκας, Μαρίνος Σιζόπουλος, Νικόλας Παπαδόπουλος, Στέφανος Στεφάνου, 
Αβέρωφ Νεοφύτου, Άντρος Κυπριανού, Παύλος Μυλωνάς, Ζαχαρίας Κουλίας, Νίκος Τορναρίτης, 
Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Λίνος Παπαγιάννης,  Πρόεδρος, Γιώργος Λουκαΐδης) και ψήφισή του σε νόμο.  

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, συζήτηση (Νίκος Τορναρίτης, Ζαχαρίας Ζαχαρίου, Πρόεδρος, 
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, Αννίτα Δημητρίου, Γιώργος Λουκαΐδης) για την παραπομπή του θέματος «Ο 
περί Φυλακών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» και διαδικαστική συζήτηση για την κατάθεση 
παρόμοιων προτάσεων νόμου.  

 

 

 

Τιμή: €3,50 


